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وقت��ي به س��ال 1402 نگاه 
مي كنيم، چه گزاره هايي در 
ذهن ش��كل مي گيرند؟ اين 
پرسشي است كه اين روزها 
بس��ياري از فعالان رسانه به 
دنبال پاس��خ آن هس��تند. 
قبل از هر چيز بايد ديد براي 
دورنماي س��ال 1402 چه 
اهدافي در نظر گرفته شده بود. مهم ترين هدف براي 
س��ال جاري رونق توليد و مهار تورم بود. اين دو هدف 
هيچ كدام محقق نش��ده اند. به عبارت روش��ن تر، از 
جمله مهم ترين اتفاقاتي كه در سال 1402 در بخش 
اقتصاد شكل گرفت، وعده مهار تورم بود كه عملا اين 
وعده محقق نشد. فراموش نبايد كرد كه اساسا سال 
1402 با دوگانه رشد توليد و مهار تورم نامگذاري شد، 
اما در عمل دولت موفق به مهار تورم و رونق توليد نشد. 
نه تنها بهبودي در اين شاخص ها مشاهده نشد بلكه 
اين ش��اخص ها به س��مت نزول حركت كردند. البته 
دولت سيزدهم، آمارها را به گونه اي خاص ارايه كرده و 
اعلام مي كند، تورم نقطه به نقطه اندكي كاهش يافته 
است و ش��اخص ها با ديدگاه هاي خاص كمي بهبود 
يافته اند! اما نمي ت��وان انكار كرد كه تورم ميانگين در 
اقتصاد ايران )به عنوان مهم ترين رويكرد تومي( بالاي 
40درصد باقي مانده. اين بالاي 40 درصد بودن تورم، 
بسياري از بنيان هاي اقتصادي ايران را تضعيف كرده 
است. از سوي ديگر انتظار اين بود كه در سال 1402 
برنامه هفتم زودتر به تصويب رس��يده و اين برنامه به 
مبنايي براي تدوين بودجه 1403 بدل مي ش��د. اما 
تقدم و تأخر اين دو گزاره مهم اقتصادي )برنامه هفتم 
و بودجه1403( به هيچ  وجه رعايت نشد تا مشكلات 
عديده اي از بطن آنها بيرون بيايد. بودجه در شرايطي 
ارائه شد كه توجهي به برنامه هفتم در رديف هاي آن 
ديده نمي ش��د. سومين مس��اله در خصوص اقتصاد 
ايران در س��ال 1402، حجم بودجه س��ال آينده كل 
كشور است. زماني كه مجلس لايحه بودجه 1403 را 
دريافت كرد، آن را به دليل مشكلات فراوان پس داد؛ 
اما پس از ارائه دوباره بودجه توسط دولت، اين انتظار 
وجود داشت كه مجلس بودجه را واقع بينانه تر بررسي 
كند. اما چنين اصلاحاتي اعمال نشد. رشد بودجه ها 
چه بودجه جاري، چه بودجه ش��ركت ها و چه بودجه 
كل كشور، منشأ تورم در سال آينده را شكل داد. امروز 
تورم در اقلام خوراكي و بس��ياري از اقلام ديگر بسيار 
بيشتر از نرخ رسمي تورم است. همچنين از آنجا سال 
1402 سال انتخابات مجلس بود و از سوي ديگر سال 
سوم عمر دولت بود، و دولت ها در سال سوم عمر خود، 
مي توانند از اجراي برنامه هاي سال هاي اول و دوم خود 
استفاده كرده و زمينه بهبود شاخص ها را فراهم سازند، 
توقع اين بود كه شاخص هاي اقتصادي به سمت بهبود 
ادامه در صفحه 2 حركت كند.   

ام��روز در آس��يا و در مي��ان 
كشورهاي منطقه و همسايه، 
ظرفيت ه��اي بس��يار بالايي 
براي تعام��ل و تجارت خارجي 
وجود دارد و با توجه به س��ابقه 
همكاري ه��ا و نزديكي ه��اي 
سياسي، مي توان انتظار داشت 
كه امكان بهره برداري از بازار اين 
كشورها چه براي صادرات و چه براي واردات نيازهاي داخلي 
فراهم شود. يكي از اصلي ترين موضوعاتي كه بايد به آن توجه 
داشته باش��يم، نحوه حضور در بازارهاي بين المللي است. 
هرچند ما مي توانيم با كشورهايي كه ارتباطات سياسي قوي 
داريم، تجارت گسترده نيز داشته باشيم اما در واقع در تجارت 
محدود ش��دن به يك يا چند كشور يا كشورهاي منطقه 
درست نيست، زيرا آسيب پذيري ما را بالا مي برد و دستمان را 
از بسياري از بازارها دور مي كند. آنچه  در رابطه با چين رخ داد 
به خوبي لزوم تغيير جهت در اين حوزه را نشان مي دهد. چين 
كشوري است كه چه از نظر سياسي و چه از نظر اقتصادي 
بارها علاقه نشان داده كه با ما همكاري كند اما در عين حال 
منافع خود را نيز دنبال مي كند. اگر ما در بازارهاي مختلف 
حضور فعال داشته باشيم آنگاه با اتفاقات مختلف احساس 
خطر يا تهديد نمي كنيم و در واقع ساير كشورها بايد براي 
حضور در بازار ما و تجارت با ايران رقابت كنند. با كنار رفتن 
محدوديت ها، قطعا امكان حضور در بازارهاي مختلف وجود 
دارد و از سوي ديگر با تغيير جهت در سياست هاي صادراتي 
مي توان به حضور در بازارهاي مختلف از جمله بازار منطقه 
و كشورهايي مانند اوراسيا اميدوار بود. امروز بخش مهمي 
از اقتصاد چي��ن در اختيار بخش خصوصي قرار دارد و اين 
ش��ركت ها نيز مانند بنگاه هاي اقتصادي ساير نقاط دنيا، 
ابتدا به سود و تضمين بازگشت سرمايه خود فكر مي كنند. 
با توجه به اينكه شركت هاي چيني با بسياري از كشورهاي 
ديگر دنيا نيز كار مي كنند، خطر تحريم شدن از سوي امريكا 
براي شان يك مانع مهم بوده است و همين موضوع باعث 
شده كه با وجود نزديكي سياسي دو كشور، عملا بسياري از 
شركت ها نسبت به ورود به ايران ترديد داشته باشند. از اين 
رو بايد تلاش ش��ود كه راهي براي كنار زدن اين ترس ها و 
رسيدن به يك راهكار دو جانبه پيدا شود. گر بنا باشد همپاي 
تورم حركت كنيم، نرخ ارز نيز بايد با همين نرخ افزايش پيدا 
كند. اگر بنا باشد ما نرخ ارز را به شكل دستوري پايين نگه 
داريم، آنگاه واردات توجيه پيدا مي كند و در نهايت كار به 
ضرر توليدكنندگان داخلي تمام مي شود. از سوي ديگر وقتي 
در جامعه انتظار تورمي به وجود مي آيد، بسياري از افراد به 
سمت تبديل پول خود به ارزهاي خارجي حركت مي كنند 
كه همين افزايش تقاضاي كوتاه مدت به رشد هيجاني قيمت 
ارز منجر مي شود. از اين رو به نظر مي رسد حركت به سمت 
يكسان سازي نرخ ارز و كاهش فاصله ميان ارز نيمايي و ارز 
بازار آزاد و بهبود شاخص هاي كلان مانند تورم، مهم ترين 
سياست هايي هستند كه مي توانند در كوتاه مدت در دستور 

كار قرار بگيرند.

عباس آرگونهادي حق شناس
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تضادمنافعباصندوقاملاك!
ابزارهاي نوي��ن مالي در دنيا 
با ارايه خدم��ات متفاوت در 
راس��تاي نيل به اهداف بازار 
كارا خلق مي شوند كه اهدافي 
چون تسهيل سرمايه گذاري 
و تامين مال��ي و ضابطه مند 
بودن و تسريع در معاملات و 
همچنين استفاده از ظرفيت 
دانش و تجربه متخصص��ان براي مديري��ت دارايي را 

مي توان در اين راستا ارزيابي كرد. 
در س��ال هاي اخير بحث راه اندازي صن��دوق املاك و 
مستغلات با جديتي بيشتر مطرح شد تا يكي از خلاهاي 
موجود در حوزه سرمايه گذاري ضابطه مند جبران شود، 
علاقه به خريد ملك و سرمايه گذاري در آن در فرهنگ 
دهه هاي اخير كشور ما بروز عيني داشته و البته با گران 
شدن زمين و ملك عملا فرصت برابر براي سرمايه گذاري 
همگاني مورد تهديد قرار گرفت، از اين رو برج سازي و كار 
املاك در اختيار طبقه اي خاص كه عملا نقدينگي بالايي 
داشته و سود بالايي را نيز در برابر اين ساخت و ساز طلب 

مي كنند قرار گرفت، از سوي ديگر بخش واسطه گري 
املاك كه با حق كميسيون هاي عجيب، بعضا نقش غير 
قابل كتماني را در نابساماني قيمتي مسكن ايفا كردند كه 
در نتيجه آنچه اتفاق افتاده كاهش سرمايه گذاري واقعي 
در بخش ساخت و ساز و به تبع آن رشد قيمتي سرسام 
آور ملك بوده است )البته نقش مولفه هاي ديگر اقتصادي 

نيز در رشد قيمتي بخش مسكن قابل بررسي است(.
ايده صندوق املاك و مستغلات با تجميع سرمايه هاي 
خرد كه اين امكان را در اختيار فرد س��رمايه گذار قرار 
مي دهد تا با خريد متري مس��كن و ب��ا نرخ هاي تنزيل 
ش��ده در حين اجراي پ��روژه و البته كارمزدي بس��يار 
پايين و با وجود تضمين هاي قانوني مكفي، بستر تامين 
مالي در حوزه واقعي ساخت مس��كن فراهم شود ولي 
آنچه اهميت پيدا مي كند تبليغ و آموزش كاركرد اين 
صندوق هاست تا فلسفه و اصل وجودي اين صندوق ها 
در بس��تر جامعه اطلاع رساني شود و با گسترش و رشد 
سهم از بازار سرمايه گذاري اين صندوق ها شاهد نيل به 
اهداف آنها باش��يم . با ارايه اين مطلب ضروري است به 
تعارض منافعي كه بين فعالان سنتي بازار ملك كه بين 

منافع بلندمدت خود و اين صندوق ها دوگانگي احساس 
مي كنند نيز اشاره شود چرا كه تغييرات فناوري و قانوني 
در حوزه مسكن مانند راه اندازي سامانه اي دولتي كه اين 
امكان را در اختيار مستاجر و موجر قرار مي دهد تا بدون 
پرداخت هزينه اي نسبت به عقد قانوني اجاره اقدام كنند 
نيز قابل توجه است كه احتمالا در آينده به فعاليت هاي 
خريد و فروش مسكن نيز تسري پيدا خواهد كرد. پس 
بنابراين فعالان سنتي ياد شده نيز با گذشت زمان مجبور 
به بهره برداري از ابزارهاي نوين ش��ده و ساماندهي يك 

بازار مبهم امكان پذير خواهد شد .
آنچه كه درباره رش��د قيمتي در افق گسترش صندوق 
املاك و مس��تغلات مطرح مي ش��ود گزينه اي گنگ 
و غبارآلود اس��ت كه واقعيت تجربه ش��ده رش��دهاي 
فضايي قيمت ملك در سال هاي گذشته را دور از چشم 
قضاوت كننده مي بيند در حالي كه تجربه ورود صندوق ها 
و گواهي سپرده هاي كالايي در بورس كالا نشان دهنده 
كارنامه اي موفق در س��اماندهي و ضابطه مند س��ازي 
است كه مصرف كننده و توليد كننده واقعي را به منافع 

اقتصادي مي رساند.

حسن حسين نيا

فرشاد مومني ناكامي علوم انساني
در حل مسائل اقتصادي كشور را واكاوي كرد

   همه چيز در جامعه ما دفرمه و از ريخت افتاده است
   در سال هاي 1380 تا 1401، تورم 3090 درصد

و نقدينگي 10 هزار و 250 درصد جهش كرد

الزامات صنعتي شدن از ديدگاه »كاستلز«

جامعهبيريخت

افزايش 20 درصدي حقوق كارگران
در مقابل سبد معيشتي 28 ميليون توماني

اظهارات تكان دهنده معاون وزير صمت:
تقلب از بازار لنت خودرو به لنت هواپيما رسيده است

مسوولان بايد سبد معيشت را واقعي ببينند
تعادل|  هر چند ديگر نهادهاي رسمي ارقامي در مورد 
قيمت سبد معيشت و تورم منتشر نمي كنند. اما كافي 
است افزايش قيمت ها در بهمن ماه گذشته را مورد بررسي 
قرار دهيم تا ببينيم كه نرخ سبد معيشتي در كلان شهرها 
به بيش از 30 ميليون تومان رسيده و اين در حالي است كه 
دولت اعلام كرده براي افزايش حقوق كارمندان و كارگران 
در سال پيش رو به دليل تورم هاي انتظاري محدوديت 
دارد. با اين وضعيت بايد گفت كه مزد 1403 در كما به سر 
مي برد و در واقع دولت نه تنها نمي تواند كنترلي بر روي 
تورم داشته باشد كه حتي نمي تواند دستمزد كارگران 
را به س��بد معيشتي مورد نيازش��ان هم نزديك كند. از 
سال ۹۸ تاكنون شاخص هاي تورمي در مسير صعودي 

قرارگرفته اند و اين صعود طي سال هاي 1400 و 1401 
وارد مرحله جديدي ش��د. در همين سال ها بود كه فقر 
مطلق در جامعه به شكل كاملا محسوسي افزايش پيدا 
كرد. حالا ديگر بسياري از كارگران توان خريد بسياري 
از اقلام مورد نياز خوراكي را ندارند. گوشت قرمز و مرغ از 
سفره معيشت بسياري از مردم بيرون گذاشته شده است. 
ماهي هم كه از سال ها قبل با قيمت هايي عرضه مي شد كه 
هر كسي توان خريد آن را نداشت. بسياري از مردم حتي 
براي تامين پروتئين مورد نياز خود از طريق تخم مرغ 
هم با مشكل مواجهند چرا كه براي خيلي از افراد خريد 
تخم مرغ دانه اي 4 هزار تا 4 ه��زار و ۵00 تومان غير 
صفحه 8 را بخوانيد ممكن به نظر مي رسد.   

تع�ادل|  مع��اون صناي��ع عمومي وزي��ر صمت در 
جديدترين اظهاراتش سهم كالاهاي تقلبي در برخي 
بازارها را 70 الي ۸0 درصد اعلام كرد. به گفته او تقلب 
از بازار لنت خودرو به لنت هواپيما و از ش��وينده به مواد 
غذايي رسيده است. به گفته او، بازار كالاهاي قاچاق و 
تقلبي نشان مي دهد در مورد صورتحساب چالش داريم 
و در خيلي كالاها شفافيت به 20 تا 30 درصد رسيده و 

عمده بازار در اختيار كالاهاي غيرشفاف و تقلبي است، 
بنابراين اگر به وضعيت كالاهاي تقلبي نپردازيم، دايما 
سهم بازار بيشتر مي ش��ود. مثلا در يك مورد واحدي 
 كه لنت تقلبي خودرو توليد مي كرد، در يك جلس��ه 
دانش بنيان تقلبي، لنت تقلبي هواپيما هم فروخته است.
در دهمين هماي��ش اعطای گواهينامه رعايت حقوق 
صفحه 7 را بخوانيد مصرف كنندگان كه ...  

مزد۱۴۰۳دركما

بازارداغكالاهايتقلبي!

نيـازاقتـصادايـران

   Vol. 10  No . 2722  Tue. Mar 5. 2024  سه شنبه    15 اسفند 1402   24 شعبان 1445  سال دهم  شماره 2722  8 صفحه  قيمت:10000 تومان W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R دلار
--

يورو
--

تمام سكه
35551000

شاخص بورس
2140164

پيشنهاد جديد ايران براي دور زدن
محدوديت هاي جهاني

فاصله پادشاه ارزهاي ديجيتال
تا اوج تاريخي خود در محدوده ۶9 هزار دلار، كمتر شد

صفحه6صفحه2

سوييفتو»افايتياف«
درسطحبريكس!

ريشههايتلاطم
دربازارخودرو

يك��ي از بازاره��اي 
پرمخاطب اي��ران در 
يان��ي  پا هفته ه��اي 
س��ال، بازار خودروي 
كش��ورمان اس��ت كه 
توجه و تمركز بسياري 
از ايراني��ان را به خود 
جلب كرده. با توجه به 
نزديك شدن به ايام سفرهاي نوروزي، مساله 
خودرو به يك مقوله مهم در فضاي اقتصادي 
ايران بدل ش��ده اس��ت. گروهي از خانواده ها 
قصد فروش خودروي خ��ود و جايگزيني آن 
با برندهاي ديگ��ري را دارند و جمعي ديگر به 
دنبال خريد خودروي مورد نظر خود هستند. 
در اين وانفس��ا اما كسي نيست به اين پرسش 
مهم پاس��خ بدهد كه چ��را مصوبه مجلس در 
خصوص واردات خودروهاي خارجي كاركرده 
اجرايي نمي ش��ود؟ مگر غير از اين اس��ت كه 
همه بايد در برابر قانون و مصوبات قانوني س��ر 
خم كرده و تابع قانون باشند؟ اين چه قدرت و 
نفوذي است كه خود را فراتر از قانون دانسته و 
اجازه واردات خودرو را نمي دهد؟ در يك چنين 
فضايي است كه بازار خودروي ايران متلاطم 
شده و نگراني هايي را ايجاد كرده است. وقتي 
مردم منتظر ابلاغ آيين نام��ه واردات خودرو 
بودند و مس��وولان هم به آنها ق��ول دادند كه 
به زودي اين روند واردات آغاز مي ش��ود و اين 
وعده عملياتي نمي ش��ود از نظر رواني بازار را 
به هم ريخته و نوس��ان ايجاد مي كند. اين در 
حالي است كه فقط خبر اجراي مصوبه واردات 
خودروه��اي كاركرده باعث تعدي��ل در بازار 
خودرو به نفع مصرف كننده شد. آخرين خبر 
در خصوص اين مصوبه آن اس��ت كه مسوول 
ابلاغ اين مصوبه در نهاد مرتبط در دولت اجازه 
ابلاغ آن را نمي دهد و موضوع مس��كوت باقي 
مانده است. در واقع اين مسوول اجازه ابلاغ و 
اجراي مصوبه را نمي دهد. اين در حالي است 
كه مدتي قبل سازمان برنامه و بودجه و بانك 
مركزي ه��م از تخصيص ارز مورد نياز واردات 
خبر دادند. بنابراي��ن ديگر بهانه اي براي عدم 
اجراي اين مصوبه قانوني وجود ندارد. از سوي 
ديگر ابهاماتي در خصوص تخصيص و ثبت نام 
خودروها ه��م وجود دارد كه پاس��خي به آن 
داده نمي شود. هيچ كس نمي داند چرا برخي 
خودروها در س��امانه عرضه مي شود و ثبت نام 
آنها از اين طريق ص��ورت مي گيرد و برخي از 
خودروهاي ديگر از طريق غير س��امانه عرصه 
مي ش��وند و بايد به نمايندگي ها براي دريافت 
آنها مراجعه ك��رد. آيين نامه ه��اي ثبت نام و 
خريد خودرو هنوز ابلاغ نشده است و عدم ابلاغ 
باعث به هم ريختن بازار شده است. دولت جوز 
وادرات خودرو را به شركت هاي منتخب داراي 
مجوز مي دهد. شركت هاي اصلي توليد كننده 
خودروي ايران، نام ش��ان ذيل وارد كنندگان 
هم درج شده اس��تن. اين خودروها خودشان 
مونتاژكار و توليد كننده اند و در روند نوسانات 
بازار دخيل هس��تند. چطور مي ت��وان از اين 
شركت ها انتظار داشت به اندازه اي خودرو وارد 
كنند كه بازار فروش خودشان را به هم بريزند؟ 
در اين ميان برخي افراد مس��وول در مجلس 
يازدهم اشاره مي كنند كه اين ابهام در اثر عدم 
هماهنگي ميان مجلس و دولت رخ داده است. 
يعني چون دولت مخال��ف واردات خودروي 
خارجي است، حتي در زماني كه مجلس قانون 
آن را تصويب مي كند حاضر به اجراي مصوبه 
مجلس نيس��ت!!! اين بهانه به نظرم درس��ت 
نيست، چرا كه بس��ياري از بخش ها در دولت 
موافق ورود خودرو هس��تند و تنها يك حوزه 
خاص به آن مخالفت مي كند. در اين ش��رايط 
براي س��ال آين��ده باي��د ضرورت هايي مورد 
توج��ه قرار بگيرد. از يك طرف، تلاطم اس��ت 
آيين نامه واردات خودرو تا ۵ س��ال كاركرد به 
صورت عمومي ابلاغ ش��ود. اين موضوع باعث 
ش��كل گيري تكثر در وارد كنن��دگان خودرو 

مي شوند.
دولت منتظر است 10 ش��ركت هر كدام 20 
هزار خودرو وارد كشور كنند؟ ايا بهتر نيست 
اجازه داده شود، 20 هزار فرد حقيقي و حقوقي 
هر كدام 10 الي 20 خ��ودرو وارد كنند؟ اين 
تكث��ر به نفع اقتص��اد و بازار خ��ودروي ايران 
تمام مي ش��ود. تا زماني كه تكثر ايجاد نشود و 
شكرت هاي مختلف وارد ميدان نشوند، بازار 
خودرو رنگ آرام��ش را به خود نمي بيند. اين 
موضوع مهم ترين دس��تور كار ب��ازار خودرو 
در س��ال 1403 اس��ت. ايجاد تكثر نه تنها در 
حوزه هاي اجتماعي و سياسي و فرهنگي مهم 
است، بلكه در حوزه اقتصاد هم منشأ تحولات 

مثبتي خواهد شد.

علي خسرواني

يادداشت-1

فرشاد مومني، اقتصاددان و رييس موسسه دين و اقتصاد 
گفت: در واقع همه چيز در جامعه ما دفرمه و از ريخت افتاده 
اس��ت. حال سوال اين است كه چرا چنين اتفاقي رخ داده 
است. پاسخ مشخص است زيرا اين امر در كادر نظام حيات 
جمعي ديده نشده يا نخواس��ته كه ديده بشود.در چنين 
ش��رايطي سياس��ت گذاري اقتصادي ما شبيه انتخابات 
برگزار كردن ما مي شود. به همين دليل رضاقلي دغدغه 
دارد كه چرا اين علوم كاركرد ندارند. اين به اين معنا نيست 
كه اصحاب علم درك ندارند كه چه اتفاقي رخ داده است 
بلكه آنچنان هويت جمعي پيدا نمي كند كه اثربخش��ي 
داشته باشد.  دكتر فرشاد مومني، استاد اقتصاد دانشگاه 
علامه طباطبايي در نشستي با عنوان »دانايي و توسعه« 
كه به بهانه رونمايي از كتاب»انديشه بي خانمان اثر زنده ياد 
علي رضاقلي« در »موسسه مطالعات دين و اقتصاد« برگزار 
شد، گفت: اگر مساله توسعه در اين كشور صاحب و متولي 
داش��ت.هزاران بينه را زير ذره بين مي گذاشتيم آن وقت 
متوجه مي شديم كه وقتي به توسعه پشت مي كنيم چطور 
هر كاري كه انجام مي دهيم مضحكه خاص و عام مي شود. 
من به زبان و عدد و رقم دو مثال مي زنم كه موضوع براي تان 
ملموس شود. به گزارش پايگاه خبري جماران، او افزود: الان 
كشورهاي صنعتي تصريح دارند كه از ربع پاياني قرن بيستم 
وارد يك مدار جديد به نام عصر دانايي شدند و انقلاب دانايي 
و اقتصاد مبتني بر دانايي به مثابه يك شيوه توليد و همزمان 
به مثابه يك نظام حيات جمعي بايد مورد توجه قرار بگيرد. 
كتاب عصر اطلاعات مانوئل كاس��تلز هشدار مي دهد كه 
كشورهاي در حال توسعه در موج اول انقلاب صنعتي فكر 
مي كردند كه صنعتي شدن يك امر انتزاعي بوده و صرفا با 
جابه جايي ماشين آلات محقق مي شود براي همين بر اين 
باور بودند كه ديگران ماشين آلات صنعتي توليد كردند و ما 
خريداري كرده و صنعتي مي شويم. استاد اقتصاد دانشگاه 
علامه تصريح كرد: در كتاب تصريح شده كه صنعتي شدن 
بايد در كادر نظام حيات جمعي ديده شود و تغييرات اجباري 
متناسب در ساخت سياسي و اجتماعي و نظام آموزشي و 
... لحاظ شود، اما چون اين نكات لحاظ نشد، جوامع به اين 
روز افتادند به ترتيبي كه الان حسرت دوران پيشاصنعتي را 
مي خورند.يعني گرفتاري ها چندين برابر شده و توانمندي  

پيشين را از دست دادند.
 وي در ادامه افزود: اين كتاب در نهايت هشدار مي دهد كه 
مبادا فكر كنيد در عصر دانايي فردي با داشتن كامپيوتر 
شخصي و... مي تواند وارد عصر دانايي شود. ورود به اين عرصه 
نيازمند نظام حيات جمعي است.بحث زنده ياد رضاقلي 
همين است كه چون ما با تقدم رتبه اي بنيان هاي انديشه اي 
براي تحقق بخشي توسعه روبرو هستيم بايد تكليف خود را 

در اين زمينه زودتر روشن كنيم.

استاندارد27۰سالپيشحاكميت  
نويسنده كتاب علم اقتصاد و بحران در اقتصاد ايران گفت: 
در ده��ه 13۹0 تعداد ش��ركت هاي دانش بنيان در ايران 
12 هزار و 700 درصد رش��د داشته است و ايران همزمان 
با سقوط بهره وري توليد، سقوط رابطه مبادله و گسترش و 
تعميق فقر روبرو شده است. به عبارت ديگر هيچ چيز با هيچ 
چيز نمي خواند! چون ماجراي دانش بنيان شدن، در كادر 
نظام حيات جمعي ديده نشده است. اگر حكومت بخواهد 
رابطه خود با مردم را همچنان در استاندارد 270 سال پيش 

نگه دارد، بنابراين نمي توان دانش بنيان شد.
استاد اقتصاد دانشگاه علامه تصريح كرد: منزلت انسان در 
عصر دانايي به قله رسيده است و بنابراين مساله مشاركت 
انسان در سرنوشت سياس��ي و اقتصادي و اجتماعي، به 
كانون اصلي رقابت پذيري جوامع تبديل ش��ده اس��ت، 
مساله مشاركت »ادا درآوردني« نيست كه شما انتخابات 
برگزار كنيد و بگوييد كه مشاركت مردم جلب شد.خود 
اين انتخابات آنقدر واجد نكته هاي جذاب است كه انسان 
واقعا درمانده مي شود كه »گريه كند، داد بزند يا بخندد.« 
آن وقت اس��م آن را انتخابات گذاش��تند ولي بسياري از 
حوزه هاي انتخاباتي مس��ابقه اي برگزار مي شود كه تنها 
يك شركت كننده دارد! بعد مقام مسوول در جايگاه توجيه 
تصريح دارد كه خيلي از حوزه هاي انتخاباتي اين مشكل را 

دارد كه در واقع قباحت مساله را متوجه نمي شود.
 

همهچيزدرجامعهماازريختافتادهاست!
رييس موسس��ه دين و اقتصاد گفت: در واقع همه چيز در 
جامعه ما دفرمه و از ريخت افتاده است. حال سوال اين است 
كه چرا چنين اتفاقي رخ داده است. پاسخ مشخص است زيرا 
اين امر در كادر نظام حيات جمعي ديده نشده يا نخواسته 
كه ديده بشود. در چنين شرايطي سياست گذاري اقتصادي 
ما شبيه انتخابات برگزار كردن ما مي شود. به همين دليل 
رضاقلي دغدغه دارد كه چرا اين علوم كاركرد ندارند. اين به 
اين معنا نيست كه اصحاب علم درك ندارند كه چه اتفاقي 
رخ داده است بلكه آنچنان هويت جمعي پيدا نمي كند كه 

اثربخشي داشته باشد.
وي در ادامه افزود: الان دوس��تاني يك چوب دستشان 
گرفتند و مدعي دفاع از ارزش ها هستند فردي كه صاحب 
كار هست بيان شهادتين را كافي مي داند اما اين دوستان 
دنبال احراز صلاحيت هس��تند و بعد اعلام مي كنند كه 
صلاحيت احراز نشد. صاحب و حاكم شرع طول و عرض 
مس��لماني را تعيين كرده و اصلا چنين چيزي را مطرح 
نكرده است پس معلوم است كه شما دنبال چيز ديگري 
هستيد! الان برخورد ابزاري غم انگيز و خانمانسوز با دين 

مي شود كه جاي تاسف دارد.

وقتياسمرباباتلطيفميشودنرخسود!  
 اس��تاد اقتصاد دانشگاه علامه گفت: در قرآن خشن ترين 
تعبيرها را براي ربا به كار برده است و ربا حكم اعلام جنگ 
با خداوند را دارد. عزيزان ربا را تلطيف كردند و اس��م آن را 
نرخ سود گذاش��تند.تصور مي كنند كه اينگونه مساله را 
حل كرده اند. شما لازم است تا به اين نكته توجه كنيد كه 
كميسيون اقتصادي مجلس گزارش منتشر كرده و سه تا 
رقم اعلام كرده كه واقعا تاسف بار است. خدا رحمت كند 
گل آقا را تصويري مي كشيد و زيرش مي نوشت بدون شرح!

وي در ادامه افزود: در اين گزارش آمده است كه در دو دهه 
منتهي به 1400 رش��د توليد در ايران طي 20 س��ال 3۶ 
درصد بوده اس��ت. ما وارد اين مقوله كه اينها چه چيزي را 
توليد محاسبه كردند، نمي شويم اينكه نفت را از اعماق زمين 
بيرون بكشيد و به صورت خام بفروشيد كه اسمش توليد 
نيست زيرا نفت يك دارايي پايان پذير است و شما دارايي 
بين نسلي فروختيد. با اين تلقي از توليد، رشد توليد در 20 

سال 3۶ درصد شده است.

تورم۳۰9۰درصدونقدينگي
۱۰25۰درصدرشدكرده!

نويسنده كتاب اقتصاد دانش بنيان بررسي نقش فناوري و 
نوآوري در توسعه اقتصادي گفت: در همين دوره رشد تورم 
30۹0 درصد بوده است. رشد نقدينگي در همين دوران 10 
هزار و 2۵0 درصد بوده است. يعني شما از طريق بانك هاي 
خصوصي و ولنگاري مالي دولت به صورت پيوسته و بي پايه 
از هيچ در حال خلق پول هستيد و بعد در اوج بحران، از يك 
مغزهايي اين درآمده كه يك جهشي در پاداش دهي به اين 
پول ها ايجاد كنيم تا گرفتاري ها برطرف شود . وي در ادامه 
افزود: زنده ياد رضاقلي به همين دليل گفته كه انگار علوم 
انساني و اجتماعي عقيم شده است. در واقع به بديهيات اوليه 
علم به ويژه اقتصاد در فرآيند تصميم گيري و تخصيص منابع 
توجه نمي شود. اين به اين معنا نيست كه عالمان دلسوز و با 
صلاحيت به حاشيه رانده نشده وجود ندارد بلكه اثر جمعي 
اعتلابخش ندارد و از آن خبري نيست. حتي تصريح دارد 

كه بايد رمزگشايي شود.
 

دستيابيبهتوسعهباعمقبخشي
بهدانشروششناختي

رييس موسس��ه دين و اقتصاد گفت: اين كتاب در مورد 
روش شناسي علوم اجتماعي و انساني است. اگر ايران توسعه 
بخواهد از جنبه معرفتي هيچ مساله اي به اندازه عمق بخشي 
به بينش و دانش روش شناختي براي ايران نجات دهنده 
نيست. اما اين بحثي است كه مخاطب عام آن خيلي كم و  
مخاطب خاص آن بيشتر است.   ادامه در صفحه 6



جواد هاشمي | 
چند هفته پس از آنكه رييس كل بانك مركزي از طرح هاي 
پيشنهادي براي عبور از محدوديت هاي جهاني سوييفت و 
اف اي تي اف خبر داده بود حالا مسوولان اين بانك در قالب 
پيشنهادي به اعضاي گروه اقتصادي بريكس اعلام كرده اند 
كه مي توان ميان اعضاي اين گروه، گزينه هاي جايگزيني 
براي اين ابزار بانكي و البته اي��ن نهاد نظارت كننده براي 

پولشويي در نظر گرفت.
در ماه هاي گذشته يكي از اصلي ترين موضوعاتي كه بارها 
از سوي نزديكان به دولت مطرح شده، اين است كه هرچند 
دولت از كنار رفتن تحريم ها عليه اقتصاد ايران استقبال 
مي كند اما در عين حال خود را صرفا به اين ابزارها محدود 
نكرده و به دنبال آن اس��ت كه با پيگيري سياس��ت هاي 
ديپلماتيك در سطح همسايگان و منطقه و البته توافقات 
اقتصادي مشترك با ديگر كشورها مسيرهايي جديد را براي 

همكاري بين المللي و دور زدن تحريم ها باز كند.
يكي از اصلي ترين اقدامات ص��ورت گرفته در اين حوزه، 
نهايي كردن عضويت ايران در گروه هاي همكاري اقتصادي 
مانند ش��انگهاي، بريكس و پيش از آن اوراسيا بوده است. 
گروه هايي كه هرچند اس��تفاده كامل از ظرفيت آنها نيز 
منوط به برطرف كردن تحريم ها خواهد بود اما عضويت 
ايران مي تواند مسيرهايي تازه براي افزايش همكاري هاي 
اقتصادي باز كند. گروه بريكس كه ايران اخير به عضويت 
آن درآمده ش��امل تعدادي از اقتصادهاي نوظهور جهاني 
مي ش��ود و ايران در ماه هاي گذشته طرح هاي مختلفي 
را ب��راي افزايش همكاري هاي چند جانب��ه با اعضاي آن 
نهايي كرده است، موضوعي كه در جديدترين پيشنهاد 
بانك مركزي به يك ايده همكاري در سطح اقتصاد كلان 
اختصاص دارد. پيشنهادهاي بانك مركزي ايران براي ايجاد 
نظام پيام رس��ان بانكي بين اعضا )مشابه سوئيفت(، نهاد 
 )FATF مبارزه با پولشويي و تامين مالي تروريسم )مشابه
و نهاد رتبه بندي اعتباري بين المللي براي اعضا در دستور 
كارگروه بريكس قرار گرفت. محسن كريمي - معاون امور 
بين الملل بانك مركزي - در نخستين جلسه وزراي اقتصاد و 
روساي بانك هاي مركزي عضو گروه بريكس در سال ۲۰۲۴ 
با تشريح پيشنهادهاي بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران 
براي تاسيس سه نهاد »رتبه بندي اعتباري بين المللي«، 
»نهاد مبارزه با پولشويي و تامين مالي تروريسم مستقل 
بريكس« و همچنين ايجاد نظام پيام رسان بانكي )مشابه 
سوئيفت( براي اعضاي گروه بريكس گفت: اين پيشنهادها 
كه چندي پيش توسط بانك مركزي ايران به رييس دوره اي 
گروه بريكس ارايه شده بود در هيات مديره اين گروه با آنها 
موافقت شد و در دستور كار نخستين نشست وزراي اقتصاد 
و روساي بانك هاي مركزي عضو گروه بريكس و نشست هاي 
آتي جهت بحث و بررسي قرار گرفت. وي در اين جلسه كه 
در س��ائوپائولو برزيل برگزار شد، تصريح كرد: كشورهاي 
عضو بريكس به عنوان قدرت هاي اقتصادي نوظهور حتما 
براي دستيابي به ساختار يكپارچه مالي در ميان خود به 
ايجاد يك »س��ازوكار تسويه حس��اب« هم نياز دارند كه 
ايران مي تواند در اين زمينه نيز كمك رسان باشد.  كريمي 
با عرض تبريك به تمام كش��ورهايي كه اخيراً عضو گروه 
بريكس شده اند، گفت: دوران گذار كنوني نشان مي دهد 
س��اختارهاي منبعث از نظام هاي تك قطبي و دو قطبي 
ديگر كفايت لازم براي مديريت پيچيدگي هاي اين دوره را 
ندارند و در حقيقت، تاسيس گروه بريكس منعكس كننده 
درك مشترك جمعي ما از اين واقعيت است. معاون امور 
بين الملل بان��ك مركزي با تاكيد بر ضرورت اس��تفاده از 
پيشرفت هاي مستمر اعضاي گروه بريكس در حوزه هاي 
مختلف به ويژه در موضوع سرمايه  گذاري هاي زيرساختي 
گفت: بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران پيش��نهاد 
مي دهد كه كش��ورهاي عضو بريكس، آمادگي لازم براي 
ارتقاء يكپارچگي مالي در بين خود را داشته باشند و اين مهم 
مي تواند از طريق ايجاد يك »سازوكار تسويه حساب« و نيز 
»كانال هاي تبادل اطلاعات بانكي سريع و امن بريكس )پيام 

رسان هاي بانكي مستقل از سوئيفت( به دست بيايد. كريمي 
افزود: معتقديم كه در شرايط كنوني، ارتقاي نظام هاي مالي 
و پولي بين المللي اهميت قابل توجهي دارند و ساختار فعلي 
به دلي��ل نواقص قابل توجهي كه دارد اغلب به عنوان ابزار 
اصلي براي اعمال فشارهاي سياسي و اقتصادي به برخي از 
كشورها به كار گرفته مي شود. به همين دليل، بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران پيشنهاد مي كند پتانسيل هاي 
موجود براي برقراري يك زيرس��اخت مالي مس��تقل، به 
منظور ايجاد پيوندهاي اقتصادي قويتر ميان كشورهاي 

عضو بريكس، مورد بررسي قرار گيرند.
 مع��اون امور بين الملل بانك مركزي در ادامه با اش��اره به 
محورهاي پيش��نهادي اين بانك تصريح كرد: جمهوري 
اس��لامي ايران در اين نشس��ت مهم موافقت خ��ود را با 
تمامي موضوعات و حوزه هاي مطرح ش��ده در مباحث و 
گفتمان ها اعم از محورهاي كاري فعلي ش��امل ترتيبات 
ذخيره احتياطي )CRA(، نظام مبادلات اطلاعات اقتصاد 
كلان )SEMI(، كانال ه��اي حفاظت اطلاعات س��ريع 
بريكس، همكاري در نظام هاي پرداخت، تامين مالي گذار، 
گروه پژوهش��ي فين تك و همچنين ايده هاي مربوط به 
همكاري هاي بيشتر در ساير حوزه ها همچون »همكاري 
در حوزه مبارزه با پولش��ويي و تامين مالي تروريس��م« و 
»رتبه بندي اعتباري ملي« كه پيشنهادهاي بانك مركزي 
ايران به دستور كار نشست هاي بريكس افزوده شده است 
اعلام مي كند. كريم��ي با تاكيد بر اينك��ه بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران خود را متعهد مي داند تا كشورهاي 
عضو گروه بريكس را در دس��تيابي به اهداف خود كمك 
كند به طور ويژه به دو ح��وزه »رتبه بندي اعتباري ملي« 
و »هم��كاري در زمينه مبارزه با پولش��ويي و تامين مالي 
تررويسم« اشاره كرد و گفت: »رتبه بندي اعتباري ملي« 
پتانسيل قابل ملاحظه اي در تسهيل تامين مالي پروژه هاي 
زيرساختي و توسعه اي در بين كشورهاي عضو دارد و نياز به 
توسعه اين سيستم رتبه بندي مالي، مورد توجه جمهوري 
اسلامي ايران نيز قرار گرفته است. وي افزود: لازمه اين كار به 
رسميت شناختن متقابل رتبه بندي هاي اعتباري اعطا شده 
توسط نهادهاي رتبه بندي اعتباري كشورهاي عضو بريكس 
است. بر همين اس��اس بانك مركزي جمهوري اسلامي 
ايران آماده هر گونه همكاري در اين باره با تمامي بخش ها و 
اعضاي گروه بريكس است.  كريمي در ادامه سخنراني خود 
در اين نشست در خصوص »همكاري با گروه بريكس در 
حوزه مبارزه با پولشويي و تامين مالي تروريسم« هم گفت: 

پيشنهاد مشخص بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران 
در اين باره اين است كه يك نهاد مبارزه با پولشويي و تامين 
مالي تروريسم مستقل در گروه بريكس تاسيس شود تا در 
مبادله اطلاعات نظارتي براي اهداف پولشويي و تامين مالي 
تروريسم موثر باشد. البته اين نهاد، متشكل از ناظران مالي 
خواهد بود و تقويت همكاري ها بين كشورهاي عضو بريكس 

و ناظران مالي را تسهيل خواهد كرد. 
وي ادام��ه داد: به ويژه اينكه ش��اهديم برخي نهادها هاي 
ش��ناخته ش��ده فعلي، به طور غير س��ازنده ب��ر قواعد و 
استانداردهاي غالبا تدوين شده توسط كشورهاي غربي 
تكيه دارند و رويكرد غيراقتصادي و سياسي بر آنها غالب 
اس��ت.  معاون امور بين الملل بانك مركزي در ادامه ارايه 
چنين ابتكاري را هم راس��تا با استانداردهاي بين المللي 
موجود خواند و گفت: اين س��اختار قطعا ني��از به وجود 
همكاري هاي سريع، سازنده و موثر در بين ناظران مالي دارد 
تا آنها بتوانند بيشترين حجم از همكاري هاي بين المللي 

مرتبط با پولشويي و تامين مالي تروريسم را ارايه دهند.
 كريمي در پايان خاطرنشان كرد: بايستي تلاش هاي لازم 
براي پيشگيري از پيامدهاي ناگوار نهادهاي مشابه مثل 
FATF )كه مورد تاييد خود آنها نيز قرار گرفته( به عمل آيد. 
در اين راستا، پيشنهاد ايجاد يك نهاد اطلاعاتي بين المللي/ 
متمركز را مي پذيريم و به طور كامل از آن حمايت مي كنيم.

در كنار بريكس، ايران در حوزه كش��ورهاي اسلامي نيز 
اقدامات مثبتي را انجام داده كه در جلسه روز گذشته اقتصاد 
اسلامي از سوي وزير اقتصاد گوشه اي از آن مطرح شد، البته 
در حوزه داخلي نيز تطبيق سياست هاي اقتصادي با امور 
فقهي به عنوان يك اولويت دنبال مي ش��ود. وزير اقتصاد 
گفت: اوايل دهه ۹۰ در بحث تامين مالي اسلامي فاصله 
كمي با كشورهاي اسلامي داش��تيم، در حال حاضر نيز 
رتبه سوم را داريم اما با چندين سال ركود و عقب افتادگي 
در ابزارها و نهادها مواجه بوديم. سيد احسان خاندوزي در 
نهمين همايش مالي اسلامي با محوريت توسعه صنعت 
مالي اسلامي با تاكيد بر مهار تورم و رشد توليد اظهار كرد: 
از يك ماه ديگر برنامه هفتم توسعه آغاز مي شود و هر چقدر 
در برنامه ششم از شمول برنامه و عدالت اقتصادي كوتاهي 
شد بايد در برنامه هفتم جبران شود. وي افزود: در ابتداي 
دهه ۹۰ وقتي در بحث تامين مالي اسلامي، خود را با اقتصاد 
كشورهاي اسلامي مقايسه مي كرديم فاصله كمي بين ما 
و آنها وجود داشت. در حال حاضر نيز با توجه به گزارشات 
سال ۲۰۲۳ ايران در رتبه س��وم كشورهاي اسلامي قرار 

دارد. وزير اقتصاد خاطرنشان كرد: با اين چندين سال ركود 
سال هاي اخير داشتيم كه بايد اين عقب افتادگي در ابزارها، 
نهادها با تحولات و تطورات جبران ش��ود. خاندوزي ابراز 
اميدواري كرد تا پايان فروردين ماه نتايج نهايي در خصوص 
موضوعات مالي اسلامي از طريق نهادهاي پژوهشي كشور 

ارايه و در ارديبهشت ماه منتشر شود.
همچنين رييس كميته فقهي س��ازمان بورس گفت: در 
حال حاضر ۲۷ ناظر در ۲۷ بانك كشور حضور دارند كه به 
آموزش بانكداري اسلامي و تطبيق موضوعات تامين مالي با 
مباني شرعي مي پردازند. غلامرضا مصباحي مقدم در نهمين 
همايش مالي اس��لامي با محوريت توسعه صنعت مالي 
اسلامي با تاكيد بر مهار تورم و رشد توليد اظهار كرد: بنده 
همواره در سال هاي گذشته بر تامين مالي اسلامي تاكيد 
داشتم اما در همه بخش ها تامين مالي مبتني بر فاينانس 
و برگرفته از نرخ بهره بود. وي افزود: تا زماني كه مفروضات 
و مباني را با كش��ور خودمان تطبي��ق ندهيم نمي توانيم 
برداشت درستي از اقتصاد اسلامي داشته باشيم. مصباحي 
مقدم تاكيد كرد: امروز تامين مالي اسلامي به يك شجره 
طيبه قدرتمند تبديل شده و در سطح ملي و جهاني در حال 
مطرح شدن است. رييس كميته فقهي سازمان بورس با بيان 
اينكه منابع مالي بايد به سمت كارهاي توليدي هدايت شود 
گفت: اگر اين موضوع محقق شود از نشت منابع به سمت 
بورس بازي و سفته بازي جلوگيري مي شود و در مهار تورم 
تاثيرگذار است. حقيقتاً ابزارهاي مالي اسلامي در همين 
راستا عمل مي كند. وي تصريح كرد: صنعت مالي اسلامي 
مستقيماً در رشد توليد اثرگذار است. در اين راستا ابزارهايي 
مانند اوراق گام براي كمك به زنجيره توليد، اوراق وديعه 
براي كنترل تورم و توافق بازخريد به منظور جلوگيري از 
استقراض از بانك مركزي به كار گرفته مي شود. به گفته 
مصباحي مقدم، در حال حاضر ۲۷ ناظر در ۲۷ بانك كشور 
حضور پيدا كرده اند كه موجب ش��ده آموزش بانكداري 
اسلامي گسترش پيدا كند. در حال حاضر طرح هايي كه 
بانك ها راه اندازي مي كنند مشمول نظارت قرار مي گيرد و 
طرح هاي جذب منابع و تخصيص منابع مورد بررسي قرار 

مي گيرد كه بايد از منظر شرعي تاييد شود.
به اين ترتيب ايران براي دور زدن محدوديت ها پيشنهادات 
جديدي را ارايه كرده كه بايد ديد از سوي مقامات بريكس 
چه واكنشي دريافت خواهد كرد، موضوعي كه مي تواند 
در صورت پيگيري، گشايش��ي جديد در حوزه دور زدن 

تحريم ها ايجاد كند. 

اقتصاد كلانسياست
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نيروي انتظامي
در مقابل تبهكاران و مجرمان 

بايد با اقتدار ظاهر شود
رييس جمهور تقويت بنيه دفاعي كشور را مهم دانست و 
گفت: سه عنصر قدرت دفاعي، ثبات اقتصادي و توانايي 
فرهنگي در تقوي��ت بنيه دفاعي كش��ور اهميت دارد. 
سيدابراهيم رييسي با بيان اينكه »صميمانه از فرماندهان 
و مربيان اين دانش��گاه براي تربيت جوانان آگاه، شجاع، 
متدين، متخصص و آماده براي ايجاد، حفظ و ارتقا امنيت 
تش��كر مي كنم« ادامه داد: دانش��گاه محل ارزشمندي 
براي آموزش، پژوهش، انتقال تجربيات، مهارت آفريني 
و ارتقاي مهارت ها، شناخت تهديدات معين، پيدا كردن 
راه كارهاي مقابله با تهديدهاست. وي خاطرنشان كرد: 
دانش��گاه امام مجتبي)ع( و ساير دانشگاه هاي نيروهاي 
مسلح اين ماموريت را دارند كه در جهت ارتقاي امنيت 
كشور، آسيب ها را بشناسند و راه هاي برون رفت را دقيق 
بدانند. وي ادامه داد: با رهنمودهاي فرمانده كل قوا نيروهاي 
مسلح مومن، متدين، آگاه، زمان شناس، مردم دوست و 
خودباور هستند. شما در دل ملت جا داريد. نيروهاي مسلح 
هميشه مشكلات را از پيش پاي مردم بر مي دارند. وجود 
خودشان را در مقابل تهديدها سپر كرده اند. نقش شما 
به عنوان نيروي انتظامي نقش بسيار مهمي است. نقش 
پيش گيري از وقوع جرم، نقش مهم نظم و قانونمداري، 
نقش مهم شناسايي جرايم سازمان يافته، نقش مقابله با 
جرايم و آسيب هاي اجتماعي. در انجام اين ماموريت هاي 
خطير سه اصل و اساسي تدبير و عقلانيت، مهرباني و اقتدار 
وجود دارد. رييس جمهور اظهار كرد: عقلانيت به معناي 
ترس يا محافظه كاري نيست به معناي دقيق عمل كردن و 
شناخت دشمن و اقدام متناسب است. مردم شهر و روستا 
بايد نيروي انتظامي را در مقابل آسيب ها پناه خود بدانند. 
نيروي انتظامي بايد در مقابل تبهكاران و مجرمان بايد با 
اقتدار ظاهر شود. نيروي كارآزموده شجاع آگاه مجرب و 
دلداده به خدا داريم كه همواره در سنگرها حضور دارند 
و شرايط و وضعيت را رصد مي كنند و هرگز دچار غفلت 
نمي شوند تا دش��من از غفلت آنان سوءاستفاده كنند. 
رييسي تقويت بنيه دفاعي كشور را مهم دانست و افزود: 
سه عنصر قدرت دفاعي، ثبات اقتصادي و توانايي فرهنگي 
در تقويت بنيه دفاعي كشور اهميت دارد. رييس جمهور 
ابزار كار را رمز كار نيروي انتظامي دانست و اظهار كرد: علم، 
ايمان، توانايي، دانش را داريد اما داشتن ابزار مناسب بسيار 
اهميت دارد. دولت تاكيد دارد كه در فراجا كمك كند تا هم 
دانش و هم ابزار كار نيروي انتظامي مهيا باشد. مساعدت 
با نيروي انتظامي در دستور كار دولت است چون فرمانده 

كل قوا دستور داده اند.

هرج ومرج در فردوسي
قيمت دلار كه در تلاش براي ثبات در ماه پاياني 
سال بود، ناكام در رسيدن به اين هدف، با افزايش 
قيمت نسبت به روزهاي گذشته، در بازار آزاد تا 
۶۰ هزار تومان هم بالا رفت تا دلالان فردوس��ي 
خري��دار اين هرج و مرج باش��ند. قيمت دلار كه 
پاييز را در آرامش س��پري كرده بود، در زمستان 

با توفان روبرو شد. 
اين ارز حتي در روزهاي ابتدايي پاييز در محدوده 
۴۹ ه��زار توم��ان ب��ود و در حالي ك��ه به دنبال 
درگيري ه��ا بين حماس و اس��راييل تا ۵۲ هزار 
تومان هم بالا رفت و روند نسبتا صعودي خود را 
تا نيمه هاي آبان هم ادامه داد؛ در نهايت تا پايان 
آبان  م��اه، روند نزولي به خود گرفت و آذرماه هم 
ب��ار ديگر از ۵۰ ه��زار تومان به كان��ال ۴۹ هزار 

تومان برگشت. 
با اي��ن وجود دي، م��اه آرامي ب��راي دلار نبود؛ 
حمل��ه  موش��كي جمهوري اس��لامي اي��ران به 
تروريس��ت هاي پاكس��تان، ناآرامي ها در يمن و 
حمله به نظاميان امريكا در اردن كه امريكايي ها 
به نق��ش ايران در آن تاكيد داش��تند، ثبات را از 
بازار ارز گرفت ت��ا جايي كه به دنبال افزايش نرخ 
ارز در زمس��تان، قيمت دلار در بهمن ماه تا ۵۹ 
هزار تومان هم پيش رفت و حتي در مقاطعي به 

۶۰ هزار تومان هم رسيد. 
البته روند صع��ودی دلار در بهمن ماه، ادامه دار 
نبود؛ به طوري ك��ه از ۱۴ بهمن ماه، قيمت دلار 
نزولی شده و تا ميانه بهمن ماه به ۵۵ هزار تومان 

بازگشت. 
همچنين در روزهاي پس از آن هم دلار در همين 
محدود ۵۵ هزار تومان ثبات داش��ت؛ اما با آغاز 
اسفند، بار ديگر صعودي شد؛ تا جايي كه از هفته 
گذش��ته از كانال هاي ۵۷ و ۵۸ ه��زار تومان هم 
عبور كرد و ابتداي هفته جاري تاكنون، بار ديگر 

در بازار آزاد به ۶۰ هزار تومان هم رسيد.  
مش��اهدات امروز خبرنگار ايس��نا از بازار ارز در 
ميدان فردوس��ي نش��ان مي دهد ك��ه برخلاف 
هفته گذش��ته، دلال ه��ا تمايلي ب��راي فروش 
ندارن��د. قيمت فروش��ي ك��ه از س��وي دلال ها 
اراي��ه مي ش��ود، در محدوده ۵۹ ه��زار تومان تا 
۶۰ هزار تومان اس��ت؛ اما وقتي تمايل به خريد 
را ببينند، مي گويند فعلا دلاري در بساطش��ان 
نيس��ت؛ در مقابل قيم��ت خريد ه��م ۵۹ هزار 
تومان اس��ت و دلال هايي ك��ه مي گويند در اين 
بازار كسي فروشنده نيست، خود را طالب خريد 
نش��ان مي دهند.  در اين ميان صرافي  بانك ها و 
شعبه هاي ارزي كه دلار دولتي مي دهند، با هجوم 
مردم مواجه است و البته مشاهدات و پرس وجو از 
مردمي كه براي خريد آمدند هم نشان مي دهد كه 
امروز، سيستم هاي بانكي اين صرافي ها با اختلال 
مواجه بوده و آنها كه برايش��ان پيامك آمده هم 
نتوانس��تند دلار مورد نيازشان را بخرند. هرچند 
كه نظرات در ميدان فردوسي متفاوت است. يكي 
از دلال ها مي گويد كه اگر قصد فروش داري، الان 
زمان مناسبي است و قيمت دلار به بالاترين حد 
اين طرف سال رسيده و در روزهاي آينده پايين 
خواهد آمد؛ ديگري مي گويد كه امروز و فردا فرقي 
نمي كند و اين ارز روندي صعودي به خود گرفته؛ 
در نهايت البته هيچ  كدامشان خبر از فرداي بازار 
ارز ندارند و شايد فقط براي گرم نگه داشتن بازار، 
تحليل  و پيش بيني ارايه مي دهند. با وجود اين، 
روند قيمت ها در مركز مبادله ارز و طلاي ايران، 
بي تفاوت به نرخ ارز آزاد، به طوري كه اس��كناس 
دلار در معاملات امروز اين مركز با ثبات نس��بت 
به روز گذش��ته به قيمت ۴۲ هزار و ۹۲۰ تومان 
بوده و حتي اسكناس يورو با كاهش نسبت به روز 
گذش��ته، با قيمت ۴۶ هزار و ۴۴۵ تومان معامله 
شد.  قيمت دلار حواله نيز ۳۹ هزار و ۸۶۴ و يورو 
حواله نيز ۴۳ هزار و ۱۳۸ تومان بود. گفتني است؛ 
افزايش نرخ دلار به زعم كارشناس��ان به عوامل 
اقتصادي برنمي گردد و عمدتا ناشي از انتظارات 
تورمي و بخش��ي هم نش��أت گرفته از مس��ائل 
سياسي است. در اين ميان بانك مركزي اقداماتي 
براي تعادل بازار و تامين افزايش تقاضا انجام داده 
است؛ از قبيل اينكه ميزان ارز مسافراتي را از ۵۰۰ 

به هزار يورو افزايش داده است. 

 اقتصاد در سالي
كه در پيش است 

اين توقع به هيچ  وجه برآورده نشد. بر اين اساس، 
سطح رفاه و رضايتمندي و معيشت مردم بهبود 
نيافت. چه در حوزه اشتغال پايدار، چه در ساخت 
و ساز مسكن، چه در كنترل اجاره بهاي مسكن، 
چه در كنترل قيمت خوراكي ها و... هيچ بهبودي 

مشاهده نشد. 
در سال ۱۴۰۲ بخش قابل توجهي از درآمدهاي 
م��ردم ص��رف هزينه هاي��ي چ��ون، مس��كن، 

خوراكي ها، آب و برق و... شد. 
يعني وضعيت معيش��تي مردم به نسبت ۲ سال 
قبل نه تنها بهتر نش��د بلكه به سمت بدتر شدن 
حركت ك��رد. اين گزاره ها كه معيش��ت و بهبود 
آن مهم ترين مطالبات مردم بود در سال ۱۴۰۲ 
بهب��ودي نياف��ت. به نظر مي رس��د ب��ا توجه به 
واكنش هاي بازار به مجموعه تحولات سياسي در 
ماه هاي پاياني كه قيمت دلار را به بالاي ۶۰ هزار 
تومان رس��اند، در سال آينده اگر تدابير جديدي 
به كار گرفته نش��ود همين مش��كلات در س��ال 
آينده هم تكرار مي ش��وند. نتيجه اين مشكلات 
هم ب��دون ترديد افزايش مش��كلات معيش��تي 

مردم خواهد بود.

اعلام نتايج نهايي
انتخابات مجلس در تهران

نتايج نهايي انتخابات دوازدهمين دوره مجلس شوراي 
اسلامي در تهران از سوي ستاد انتخابات كشور اعلام شد.

محسن اسلامي صبح روز- دوشنبه ۱۴ اسفند- در جمع 
خبرنگاران حاضر در ستاد انتخابات كشور، نتايج انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي در تهران را به ترتيب زير اعلام كرد: 

۱- سيدمحمود نبويان با ۵۹۷۷۷۰ رأي
۲- اميرحسين ثابتي با ۴۸۷۹۸۲ راي

۳- حميد رسايي با ۴۸۵۷۱۱ رأي
۴- محمدباقر قاليباف با ۴۴۷۹۰۵ رأي
۵- رضا تقي پور انوري با ۴۲۴۹۴۵ راي
۶- روح الله ايزدخواه با ۴۰۷۳۰۳ رأي

۷- مرتضي آقاتهراني با ۴۰۵۷۰۷ رأي
۸- منوچهر متكي با ۴۰۴۶۱۵ رأي

۹- اسماعيل كوثري با ۳۸۶۷۷۳ رأي
۱۰- مهدي كوچك زاده با ۳۶۶۲۱۶ رأي

۱۱- علي يزدي خواه با ۳۳۳۳۰۸ رأي
۱۲- علي خضريان با ۳۳۳۱۰۳ رأي
۱۳- مالك شريعتي با ۳۳۱۵۱۰ رأي

۱۴- كامران غضنفري با ۳۱۶۳۷۴ رأي
اس��امي كانديداهايي كه به دور دوم راه يافتند هم به اين 

شرح است: 
۱۵- احمد نادري با ۳۰۲۵۹۰ رأي

۱۶- ابراهيم عزيزي با ۲۸۷۴۲۴ رأي
۱۷- پيمان فلسفي با ۲۷۶۰۴۱ رأي
۱۸- سميه رفيعي با ۲۷۰۷۴۶ رأي

۱۹- ابوالفضل ظهره وند با ۲۶۹۲۵۷ رأي
۲۰- حسين نجابت با ۲۶۷۸۹۵ رأي

۲۱- عبدالحسين روح الاميني با ۲۶۵۴۸۲ رأي
۲۲- محمد سراج با ۲۶۳۱۷۰ رأي

۲۳- ابوالقاسم جراره با ۲۶۲۹۲۵ رأي
۲۴- زهره لاجوردي با ۲۵۵۶۲۶ رأي
۲۵- زينب قيصري با ۲۵۱۶۷۵ رأي

۲۶- عليرضا سليمي با ۲۴۴۷۸۸ رأي
۲۷- زهره طبيب زاده نوري با ۲۴۲۰۶۷ رأي

۲۸- ريحانه اخلاقي با ۲۴۰۹۲۷ رأي
۲۹- صالح اسكندري با ۲۲۷۲۲۳ رأي

۳۰- محمدحسين حسين زاده بحريني با ۲۲۶۶۷۹ رأي
۳۱- مرتضي محمودي با ۲۲۱۳۳۳ رأي

۳۲- حسن خجسته باقرزاده با ۲۱۶۱۵۱ رأي
۳۳- مهدي عسگري با ۲۰۵۴۱۴ رأي
۳۴- مجتبي زارعي با ۲۰۲۶۵۵ رأي

۳۵- بيژن نوباوه با ۱۹۷۳۲۶ رأي
۳۶- سميه گلپور چمركوهي با ۱۹۳۰۱۶ رأي
۳۷- علي اصغر پورمحمدي با ۱۹۱۵۹۰ رأي

۳۸- علي طهراني مقدم با ۱۸۷۹۵۴ رأي
۳۹- نظام الدين موسوي با ۱۸۴۴۷۶ رأي

۴۰- فاطمه قاسمپور با ۱۷۶۱۵۹ رأي
۴۱- حسين صمصامي مزرعه آخوند با ۱۷۵۳۷۳ رأي

۴۲- مجتبي رحماندوست با ۱۷۴۷۳۴ رأي
۴۳- عطا بهرامي با ۱۷۳۹۲۵ رأي

۴۴- مهدي شريفيان با ۱۷۲۳۵۱ رأي
۴۵- سعيد آجرلو با ۱۶۷۱۱۴ رأي

۴۶ غلامحسين رضواني با ۱۵۸۲۱۶ رأي
اين نتيجه نهايي انتخابات مجلس شوراي اسلامي در حوزه 
انتخابيه تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و پرديس از 
تعداد آراي صحيح ۱ ميليون و ۵۶۹ هزار و ۸۵۷ رأي از ۵ 

هزار شعبه اخذ رأي است.

پيشنهادجديدايرانبرايدورزدنمحدوديتهايجهاني

وزيركشورتشريحكرد

سوييفت و اف اي تي اف در سطح بريكس!

مشاركت در انتخابات 41 درصد، آراي باطله 5 درصد
احمد وحيدي گفت: با وجود تبليغات كم نظير دشمنان 
براي مايوس كردن مردم و با وجود برخي دش��واري هاي 
اقتصادي كه مردم با آن مواجه هستند، ملت در انتخابات 
حاضر ش��د. احمد وحيدي عصر روز )دوشنبه( در ابتداي 
نشست خبري با نمايندگان رسانه هاي داخلي و خارجي 
درباره انتخابات مجلس شوراي اسلامي و خبرگان رهبري، 
اظهار كرد: ملت ايران بار ديگر در صحنه انتخابات خوش 
درخش��يدند و پيروزي ديگري از آن خود كردند. با توجه 
به بوق هاي رس��انه اي دشمنان براي مايوس كردن مردم 
از مش��اركت در انتخابات، ديديم كه ملت ما بدون توجه 
به اين تبليغ��ات در انتخابات حاضر ش��دند.  وي افزود: با 
وجود تبليغات كم نظير يا حتي بي نظير دش��منان براي 
مايوس كردن مردم در حضور در انتخابات و با وجود برخي 
دشواري هاي اقتصادي كه مردم با آن مواجه هستند، ملت در 
انتخابات حاضر شدند. وحيدي يادآور شد: امنيت انتخابات 
ما مثال زدني بود و در امنيت كامل اين انتخابات برگزار شد. 
دشمنان تبليغ مي كردند كه امنيت در انتخابات را مخدوش 
جلوه دهند كه از سرويس هاي جاسوسي گرفته تا گروه هاي 
تروريستي و ديگر دشمنان ملت در اين مسير حركت كردند 
اما ديديم كه امنيت بسيار خوبي در انتخابات تأمين شد. وي 
افزود: انتخابات ما از بالاترين استاندارد سلامت برخوردار 
بود و تك تك آراي مردم مورد توجه و حساسيت بود. اين 
حجم از تأمين سلامت انتخابات را مديون همكاري مردم و 
دستگاه هاي مسوول هستيم. اهميت اين موضوع با توجه 
به امنيت و سلامت انتخابات در ديگر كشورها و مقايسه با آن 
مشخص مي شود. وزير كشور گفت: انتخابات داراي رقابتي 

بسيار خوب و گسترده بود و تعداد داوطلباني كه مشاركت و 
در اين دوره حضور پيدا كردند، كم نظير بود. رقابت تنگاتنگ 
و فشرده اين دوره به دليل اين حضور فراوان كانديداها بود. 
اين رقابت واقعي بود و همه طيف ها و گروه ها در آن حضور 
جدي داش��تند. وحيدي يادآور ش��د: در اين دوره فضاي 
نامساعد جوي را داشتيم، تبليغات مدام دشمن را هم شاهد 
بوديم و عمليات رواني نيز از چند ماه پيش عليه انتخابات 
شكل گرفته بود و با اين همه شاهد مشاركت و حضور مردم 

و جمعيتي ۲۵ ميليوني پاي صندوق هاي رأي بوديم.
وي تاكيد كرد: با كمال افتخار اعلام مي كنم كه هر چهار 
سطح امنيت، سلامت، رقابت و مشاركت در اين انتخابات به 

دست آمد كه در اين زمينه از همه كساني كه مسوول بودند 
يا براي فراهم كردن زمينه ها كمك كردند و از مردم كه در 
اين صحنه نقش آفريني  كردند، تشكر و قدرداني مي كنيم.

وزير كشور افزود: خود را براي برگزاري دور دوم انتخابات 
مجلس آماده مي كنيم. در برخي رسانه ها ديده شد كه درباره 
موضوعي به نام آراي دچار مش��كل مطرح كردند كه بايد 
گفت اين ميزان يعني آراي سفيد در كل كشور ۵ درصد بوده 
است. وحيدي با توضيح مفهوم رأي مخدوش، اظهار كرد: 
ما سه نوع راي مخدوش داريم، يكي راي ناخوانا كه مربوط 
به كساني اس��ت كه در املا اسم دچار اشكال شده باشند. 
يكي راي به كساني كه احراز صلاحيت نشده باشند و يكي 

هم راي سفيد كه ميزان كل آراي سفيد در سراسر كشور ۵ 
درصد بوده است. وزير كشور تصريح كرد: اينكه برخي تلاش 
مي كنند روي مفهوم آراي س��فيد سرمايه گذاري كنند، 
نتيجه اي ندارد و به جايي نمي رسد. تلاش براي كم رمق 
نشان دادن انتخابات كار نادرستي اس��ت. اگر همه آراي 
مخدوش كل كشور را هم محاسبه كنيم نهايتاً به ۸ درصد 
مي رسيم. وحيدي يادآور شد: يكي ديگر از مسائل در اين 
دوره رعايت اخلاق انتخاباتي بود كه از منتخبان و هواداران 
آنان تشكر مي كنيم. موارد بسيار اندكي را شاهد بوديم كه 
به چنين موضوعي بازمي گشت. در مورد تخلفات انتخاباتي 
هم بايد گفت كه هيچ پرونده اي در اين زمينه تشكيل نشد. 
وي افزود: در تمام مراحل انتخابات دشمن تلاش مي كرد 
ناامني سايبري ايجاد كند اما پايداري خوبي نشان داده شد 
و دشمن در اين زمينه هم شكست خورد. ايجاد گسستگي 
در ارتباطات هم از ديگر اقدامات دشمنان بود تا جلوي رأي 
دادن مردم را بگيرند اما چنين نشد. وزير كشور همچنين 
در بخش ديگري از اين نشست خبري اظهار كرد: در اين 
انتخابات ۴۱ درصد مشاركت داشتيم و حضور ۲۵ ميليون 
نفر را شاهد بوديم. وحيدي با اشاره به زمان برگزاري دور دوم 
انتخابات، گفت: مرحله دوم انتخابات اواخر فروردين يا اوايل 
ارديبهشت برگزار مي شود. در حال رايزني با شوراي نگهبان 
هستيم تا با توجه به اينكه در آن ايام كنكور را پيش رو داريم، 
بررسي كنيم تا همزمان با كنكور نباشد.  وي ادامه داد: ابتدا 
مطرح بود كه دور دوم انتخابات در ۷ ارديبهشت برگزار شود 
اما در حال رايزني با وزارت علوم و ش��وراي نگهبان در اين 

زمينه هستيم.



گلناز پرتوي مهر| 
صنايع نقش��ي محوري در چشم انداز اقتصادي، محرك 
رشد، نوآوري و اش��تغال دارند. با اين حال، موضوع عدم 
تعادل متناوب گاز در فصول س��رد س��ال، چالش هاي 
مهمي را به همراه دارد كه مي تواند توليد صنعتي را مختل 
كند و منجر به خس��ارات مالي قابل توجهي شود. عدم 
سرمايه گذاري مناسب در زيرساخت هاي ذخيره سازي 
گاز طبيعي توس��ط صنايع يكي از عوام��ل موثر در اين 

قطعي هاي گاز است. 
به گزارش خبرنگار »تعادل«، زيرساخت تدارك ديده شده 
توسط دولت سيزدهم در جهت ذخيره سازي گاز صنايع، 
يكي از مهم تري��ن و كليدي ترين راهكارهاي پيش روي 
صنايع در جهت جلوگيري از عدم النفع قطعي گاز و تداوم 
رش��د خود و درآمدزايي بيش��ينه از طريق ذخيره گاز با 

قيمت پايين و فروش محصول با قيمت بالا است.
 اين موضوع مهم از ابتداي سال جاري به صنايع اعلام شده 
است و اگر صنايع نسبت به ايجاد مخازن ذخيره سازي گاز 
موردنياز خود اهمال كنند يا نسبت به اين اقدام ديرتر عمل 
كرده باشند؛ كليه ضررها و مشكلات مربوطه در قطعي گاز 
در زمستان نيز بر عهده خود صنايع است. زيرا راهكاري 
كاملا اقتصادي در اختيار صنايع قرار داده ش��ده است تا 
علاوه بر تحقق رشد اقتصادي بيشينه، به يك سود بسيار 
بالا و جذاب در جهت اين سرمايه گذاري دست پيدا كنند.

مشاركت صنايع در ذخيره س��ازي گاز براي استفاده در 
فصول سرد س��ال مي تواند مزيت هاي بي شماري براي 
صنايع و كشور به صورت همزمان به دنبال داشته باشد. 
دولت ابتداي امسال آيين نامه ذخيره سازي گاز توسط 
صنايع را اعلام كرد. مش��وق هايي در اين زمينه در نظر 
گرفته شده است. يكي از مشوق هاي مهم در زمينه تخفيف 
گازي بزرگ دولت به صنايع است. گاز تحويلي به صنايع 
در جهت ذخيره سازي گاز معادل تعرفه گاز طبيعي براي 

مصارف معمول آنها است. 
كمبود گاز مي تواند به طور قابل توجهي توليد صنعتي را 
مختل كند و رشد اقتصادي را تحت تاثير قرار دهد و منجر 
به خسارات مالي شود. دولت سيزدهم اهميت رسيدگي به 
اين موضوع را درك كرده و اقدامات پيشگيرانه اي را براي 
كاهش تأثير عدم تعادل گاز انجام داده است. هدف دولت 
با اجراي پروژه هاي ذخيره سازي و تشويق صنايع به ايجاد 
مخازن ذخيره سازي خود، بهينه سازي مصرف گاز، جبران 
عدم تعادل و تضمين عرضه پايدار در دوره هاي اوج تقاضا 
است. اين رويكرد نه تنها امنيت انرژي را افزايش مي دهد، 
بلكه از ثبات و رشد كلي بخش صنعت نيز حمايت مي كند.

سرمايه گذاري در زيرس��اخت هاي ذخيره سازي گاز 

مزاياي اقتصادي مختلفي را به همراه دارد. اولًا، تامين 
مطمئن و مستمر گاز به صنايع را تضمين مي كند و آنها 
را قادر مي سازد تا به طور كارآمد عمل كنند و نيازهاي 
توليد را برآورده كنند. اين ثبات به رشد و رقابت پذيري 
بخش هاي صنعتي، جذب س��رمايه گذاري بيشتر و 
توس��عه اقتصادي كمك مي كن��د. در نتيجه، دولت 
ش��روع به اعطاي مش��وق هاي جديد به صنايع براي 
سرمايه گذاري در زيرس��اخت هاي ذخيره سازي گاز 
كرده است. اين انگيزه براي تشويق صنايع به افزايش 
ظرفيت ذخيره س��ازي گاز طراحي شده است. با اين 
حال، ذينفع نهايي اين همكاري و سرمايه گذاري خود 
صنايع هستند، زيرا به جلوگيري از توقف توليد در فصل 

زمستان به دليل كمبود گاز كمك مي كند.
در حالي كه كش��ورهاي اروپايي در زيرس��اخت هاي 
ذخيره سازي گاز پيشرفت قابل توجهي داشته اند، كشور 
ما در اين زمينه عقب مانده است. عليرغم مزاياي قابل 
توجه سرمايه گذاري در زيرساخت هاي ذخيره سازي 
گاز، صناي��ع در اتخاذ اين رويكرد كن��د بوده اند. عدم 

سرمايه گذاري در زيرس��اخت هاي ذخيره سازي گاز 
توس��ط صنايع را مي توان به عنوان عامل اصلي توقف 
توليد در فصل زمستان به دليل كمبود گاز دانست. بدون 
زيرساخت مناسب ذخيره سازي گاز، قطع و اختلال گاز 
احتمالًا رخ مي دهد كه منجر به خسارات اقتصادي قابل 
توجهي مي شود. تخمين زده مي شود كه توقف توليد 
به دليل قطع گاز در زمستان مي تواند زيان اقتصادي تا 

12 ميليارد دلار را براي صنايع به همراه داشته باشد.
براي صنايع ضروري اس��ت كه با س��رمايه گذاري در 
زيرس��اخت هاي ذخيره س��ازي گاز، نقش خود را در 
رسيدگي به قطعي گاز تشخيص دهند. رهبران صنعت 
بايد بدانند كه عدم سرمايه گذاري در زيرساخت هاي 
ذخيره س��ازي گاز مي تواند پيامدهاي گس��ترده اي 
داش��ته باش��د، نه تنها براي عمليات خود، بلكه براي 
اقتصاد گسترده تر. اين مسووليت بر عهده صنايع است 
تا با اتخاذ اقدامات پيش��گيرانه براي س��رمايه گذاري 
در زيرساخت هاي ذخيره س��ازي گاز، امنيت و ثبات 
انرژي خود را تضمين كنند. در نتيجه، موضوع قطع 

گاز مي توان��د پيامدهاي اقتص��ادي قابل توجهي به 
خصوص براي بخش هاي صنعتي داشته باشد. اقدامات 
پيش��گيرانه دولت براي تشويق س��رمايه گذاري در 
زيرساخت هاي ذخيره سازي گاز قابل ستايش است، 
اما صنايع نيز بايد مسووليت قطعي گاز خود را بر عهده 
بگيرند. سرمايه گذاري در زيرساخت هاي ذخيره سازي 
گاز، مزاياي اقتص��ادي، از جمله عرضه قابل اعتماد و 
مستمر گاز را به همراه دارد كه براي عمليات صنعتي و 
رشد كلي اقتصادي حياتي است. عدم سرمايه گذاري در 
زيرساخت هاي ذخيره سازي گاز توسط صنايع با وجود 
مشوق هاي فراوان دولت به صنايع مي تواند منجر به 
خسارات اقتصادي قابل توجهي به دليل توقف توليد در 
طول كمبود گاز در زمستان شود. براي صنايع ضروري 
است كه سرمايه گذاري در زيرساخت هاي ذخيره سازي 
گاز را براي كاهش خطر قطع گاز در آينده را در س��ال 
1403 به طور ويژه دنبال كنند و تضمين تامين انرژي 
پايدار براي عمليات خود را با تكيه بر مشوق اعطايي 

دولت و بستر ايجاد شده در اولويت قرار دهند.

تحليل

خبر
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مصرف آب تهران ركورد زد
مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب استان تهران گفت: 
مصرف آب در تهران روز شنبه 12 اسفند ماه در مقايسه با 
روز مشابه سال گذشته ركورد زد. به گزارش خبرگزاري 
تسنيم، عيسي بزرگ زاده، سخنگوي صنعت آب كشور 
درباره وضعيت ذخاير ناشي از بارش هاي اخير، گفت: وقوع 
بارش بالاي نرمال در اسفندماه باعث شد اندكي از كمبود 
بارش سال آبي جبران شود، در واقع بارش  روزهاي اخير 
كشور، به حدود 40 ميلي متر رسيده كه به رغم قابل توجه 
بودن آن نسبت به سال گذشته كه حدود 152 ميلي متر 
بوده به 114 ميلي متر رسيده است اما همچنان بارش 
كشور نسبت به ش��رايط نرمال 25 درصد كاهش دارد. 
ب��زرگ زاده افزود: البته در برخي از اس��تان ها همچون 
سيستان و بلوچستان به ويژه قسمت هاي جنوبي استان 
آذربايجان غربي، گلستان و مازندران وضعيت بهتر است. از 
سوي ديگر استان هايي همچون هرمزگان، فارس، بوشهر، 
كرمان هنوز هم دچار كمبود بارش شديدي هستند كه 
اميدواريم در روزهاي آتي باقيمانده زمستان و نيز بهار 
1403 جبران ش��ود. وي بيان داشت: ايران داراي اقليم 
ويژه اي است؛ همزمان در يك گوشه اي از كشور سيل و در 
برخي ديگر از مناطق دچار خشكسالي هستيم. بزرگ زاده 
بر لزوم مديريت مصرف براي گذر از چالش كم آبي تاكيد 
كرد و گفت: با توجه به سيل و سرريز شدن چهار سد در 
جنوب سيستان و بلوچستان، هنوز هم نيازمند مديريت 
در مصرف آب هستيم و نبايد صرفه جويي در مصرف آب 
را به فراموشي بسپاريم؛ چراكه صرفه جويي در مصرف آب 
بايد به قناعت در مصرف تبديل شود. سخنگوي صنعت 
آب كشور به طرح سوال مجري درباره اينكه نتايج يك 
تحقيق جديد نشان مي دهد كه ايران دومين كشور دنيا 
از نظر نرخ و سومين كشور از نظر مساحت فرونشست در 
جهان است، اينگونه پاسخ داد و گفت: حجم سدگاه هاي 
پنجگانه تهران، شامل اميركبير و طالقان در غرب استان 
و لار لتيان و مملو در ش��رق تهران در حال رقابت از اين 
منابع هس��تند به همين دليل حل بح��ران آب تهران 
به شدت دشوار اس��ت. بزرگ زاده، ناترازي را مهم ترين 
دغدغه امروز بخش آب كشور دانست و گفت: متاسفانه 
در چند دهه گذشته توجه اي به آب هاي زيرزميني نشده 
است و برداشت هاي فراواني از آب هاي زيرزميني با اهداف 
متفاوت اعم از اشتغال و ... شده و اكنون ناترازي هايي مابين 
قدرت تامين آب، چه در بخش آب سطحي و چه در بخش 
آب هاي زيرزميني و ميزان مصرف ايجاد شده است اما 
اين خبرها تنها در فضاي مجازي صحت دارد و اگر بگويند 
فرونشست مساله جدي و ملي ايران است، كاملا درست 
گفته اند. به گفته وي، طي دو سال اخير تمام نيروهاي 

وزارت نيرو و آب صرف ناترازي بوده است.

رشد ۲۹۲ درصدي بخش نفت 
طي ۹ ماهه سال ۱۴۰۲

رشد بخش نفت از 5.۷ درصد در ۹ ماهه سال 1401 به 
22.4 درصد در ۹ ماه امسال رسيده است كه از رشد 2۹2 
درصدي در اين بخش در سال 1402 در مقايسه با مدت 
مشابه پارسال حكايت دارد. طبق اعلام وزارت نفت، رشد 
اقتصادي يكي از مهم ترين نماگرها از وضعيت اقتصادي 
هر كشوري است كه به واسطه آن مي توان تغييرات در 
بخش هاي مختلف از نف��ت و انرژي گرفته تا خدمات را 
بررسي كرد. با توجه به آنكه بخش بزرگي از اقتصاد ايران 
را صنعت نفت و گاز تش��كيل مي دهد، نقش اين بخش 
در رشد اقتصادي كشور غيرقابل انكار است تا آنجا كه با 
بازگشت تحريم ها بعد از خروج امريكا از برجام، رشد بخش 
نفت و گاز منفي شد و همين موضوع در دولت گذشته 
رشد اقتصادي كشور را نيز به زير صفر برد. با روي كار آمدن 
دولت سيزدهم و تأكيد بر توجه به توان داخلي براي بي اثر 
كردن تحريم هاي نفتي، راهكارهاي مختلفي در دستور 
كار وزارت نفت قرار گرفت. در گام نخس��ت و در همان 
سال اول، بدون آنكه تغييري در شرايط تحريم ها ايجاد 
شود، رشد صادرات نفت ايران 40 درصد افزايش يافت 
تا نخستين نشانه هاي بهبود شرايط اقتصادي در دولت 
سيزدهم خودنمايي كند. در سال 1401 به تدريج رشد 
توليد و صادرات نفت ايران، رشد اقتصادي كشور را مثبت 
كرد و تورم نيز تا حد زيادي كنترل شد. با اين حال يكي 
از مهم ترين آثار رشد بخش نفت و گاز در كشور، جبران 
كسري بودجه دولت در سال 1400 بود كه به نوعي ميراث 
دولت دوازدهم به شمار مي آمد. با افزايش فروش نفت ايران 
به مشتريان سنتي و بازاريابي هاي جديد، كسري بودجه 
بدون ايجاد نقدينگي جديد در كشور جبران شد. اين رشد 
البته ادامه دار شد و در سال 1402 نيز با قدرت بيشتري 
تداوم يافت تا آنجا كه رشد اقتصادي با نفت در ۹ ماه امسال 
در مقايسه با مدت مشابه پارسال رشدي 33 درصدي را 
تجربه كرد. اين در شرايطي است كه رشد اقتصادي بدون 
نفت در همين مدت منفي 12 درصد بود. مقايسه اين 
اعداد حكايت از تاثير مهم نفت بر رشد اقتصادي كشور 
دارد. در واقع در حالي كه س��اير بخش ها با كاهش رشد 
اقتصادي هم��راه بوده اند، بخش نفت با رش��دي 22.4 
درصدي در ۹ ماهه امسال توانسته افت ساير بخش هاي 
اقتصادي را جبران كند. رشد بخش نفت در ۹ ماهه امسال 
22.4 درصد و در مدت مشابه سال قبل 5.۷ درصد بوده 
است و با توجه به اين ارقام رشد اقتصادي بخش نفت در 
۹ ماهه امسال در مقايس��ه با ۹ ماهه سال 1401 بيش 
از 2۹2 درصد رش��د نشان مي دهد؛ رشدي كه توانسته 
به خوبي در ديگر عوامل اقتصادي خودنمايي كرده و سبب 
بزرگ شدن كيك اقتصاد ايران شود. همين افزايش سبب 
شد صندوق بين المللي پول در تازه ترين گزارش خود از 
سلسله گزارش هاي چشم انداز اقتصادي جهان كه سه 
ماه يك بار منتشر مي شود از رشد 5.4 درصدي اقتصاد 
ايران در سال ميلادي گذشته خبر دهد. بر اساس برآورد 
اين نهاد بين المللي رشد اقتصادي ايران در سال 2023 
با افزايش قابل توجه نسبت به س��ال پيش از آن به 5.4 
درصد رسيده است. اين گزارش رشد 3.۸ درصدي را براي 
اقتصاد ايران در سال 2022 اعلام كرده بود. براساس اعلام 
وزارت نفت، صندوق بين المللي پول همچنين پيش بيني 
خود از رش��د اقتصادي ايران در سال 2024 را نسبت به 
گزارش س��ه ماه پيش خود افزايش داده و به 3.۷ درصد 
رسانده است. در گزارش ماه اكتبر اين سازمان رشد 2.5 
درصدي براي اقتصاد ايران طي سال 2024 پيش بيني 
شده بود. رشد 5.4 درصدي اقتصاد ايران در سال ميلادي 
گذشته در حالي است كه رشد اقتصادي دنيا در اين سال 
نسبت به سال قبل كاهش يافته و به 3.1 درصد رسيده 
است، ميانگين رشد اقتصادهاي توسعه يافته در اين سال 
تنها 1.۶ درصد بوده است. در سال 2022 ميانگين رشد 

اين اقتصادها 2.۶ درصد اعلام شده بود.

هدف گذاري كاهش مصرف آب 
كشاورزي به 5۱ ميليارد مترمكعب

س��خنگوي صنعت آب در پايان درب��اره هدف گذاري 
كاهش مصرف آب كشاورزي به 51 ميليارد مترمكعب 
در سند امنيت غذايي، گفت: در تيرماه امسال، سندي 
كه قرار است با همگرايي همه جانبه دستگاه هاي مرتبط 
اجرا ش��ود، به موضوع مصرف آب در بخش كشاورزي 
توجه ويژه شده به طوري كه راندمان آبياري در بخش 
كش��اورزي از 45 درصد فعلي ب��ا به كارگيري دانش، 
فناوري هاي نوين و ترويج بايد به ۶0 درصد برسد. وي 
افزود: اين سند كه تا س��ال 1411 هدف گذاري شده، 
بيلان منفي آبخوان ها نيز از 131 ميليارد متر مكعب به 
105 ميليارد متر مكعب كاهش يابد. محسن اردكاني، 
مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب استان تهران نيز در 
ادامه اظهار كرد: متوس��ط حجم بارش هاي يك ساله 
اس��تان تهران 2۸0 ميلي متر بوده كه نسبت به مدت 
مشابه در سال گذشته 1۹0 ميلي متر بارش داشتيم، 
در حالي كه تا 12 اسفند ماه امسال، 1۸ درصد بيشتر 
شده اس��ت اما نسبت به ميانگين بلندمدت تقريباً 3۶ 
درصد با كاهش مواجه هستيم. با توجه به اينكه طول 
بارندگي ها در  اردكاني با بيان اينكه تهران، چهارمين 
سال خشك را سپري مي كند، عنوان كرد: بر اساس آمار 
سازمان هواشناسي تهران چهارمين سال خشكسالي 
را سپري مي كنيم، به طوري كه خشكسالي در استان 
معمولًا دو سال اس��ت و بعد از چند سال هر سالي رخ 
مي دهد اما اكنون براي نخستين بار است كه سومين 
سال خشكسالي را پشت سر گذاشته ايم و الان نيز چند 
ماه از سال چهارم خشكسالي را پشت سر مي گذاريم. 
وي بر ضرورت صرفه جويي در مصرف آب تاكيد كرد و 
گفت: مراكز استان ها كه آب شرب آنها از آب هاي سطحي 
تامين مي شود در واقع خشكسالي آسيب پذيرتر هستند 
و در سال هاي نرمال، ۷5 درصد آب استان تهران از منابع 
سطحي تامين مي شود. بنابراين با توجه به اينكه سال 
چهارم خشكسالي را پشت سر مي گذاريم، تقريباً تمامي 
اقدام��ات لازم در خصوص تامين آب انج��ام داده ايم و 
بايستي بر موضوع مديريت مصرف تمركز خود را معطوف 
كنيم، به طوري كه با مديريت مصرف بتوانيم ان شاالله 

ماه هاي پيش روي خود را پشت سر بگذاريم. 

»تعادل«گزارشميدهد

معضل ناترازي هاي زمستاني بر عهده صنايع!

سورپرايزروسيهچاشنيتمديدتوافقنفتياوپكپلاسشد
اعضاي گروه اوپك پلاس روز يكشنبه، با تمديد كاهش توليد 
2.2 ميليون بش��كه در روز نفت در سه ماهه دوم، موافقت 
كردند كه حمايت جديدي را از بازارهاي نفت فراهم خواهد 
كرد. به گزارش ايسنا، عربستان سعودي اعلام كرد كاهش 
داوطلبانه يك ميليون بش��كه در روز خود را تا پايان ژوئن 
تمديد مي كند و توليد خود را در حدود ۹ ميليون بش��كه 
در روز نگه مي دارد.  روس��يه، توليد و صادرات نفت خود را 
به ميزان 4۷1 هزار بش��كه در روز در سه ماهه دوم كاهش 
خواهد داد. الكساندر نواك، معاون نخست وزير روسيه، آمار 
جديدي ارايه كرد كه نشان مي دهد كاهش توليد، سهم رو 
به رشدي از اين اقدام را تشكيل مي دهد. نفت از تنش هاي 
ژئوپليتيكي رو به رشد و حوادث امنيتي براي كشتي ها در 
درياي سرخ در سال 2024، حمايت يافته است اما نگراني 
نسبت به رشد اقتصادي، روي قيمت ها سنگيني مي كند. 
هرچند پيش بيني شده بود اوپك پلاس كاهش توليد اخير 
خود را حفظ كند اما اعلام تصميم روسيه، ممكن است از 
قيمت ها، حمايت بيشتري كند. جيوواني استونوو، تحليلگر 

موسسه مالي »يو بي اس« با بيان اينكه اين تحولات تا حد 
زيادي پيش بيني شده بود، در اين باره گفت: سورپرايزي از 
سوي روسيه وجود داشت. اگر روس ها، كاهش توليد را به 
صورت كامل اجرا كنند، نفت بيشتري از بازار حذف مي شود 
و بنابراين، اين سورپرايزي است كه هيچ كس انتظار داشت 
و مي توان��د قيمت ها را بالا ببرد. اعض��اي اوپك پلاس روز 
يكش��نبه، اين كاهش را به صورت جداگانه اعلام كردند و 
اوپك بعدا بيانيه اي منتش��ر كرد و كاهش توليد مجموعا 
2.2 ميليون بشكه در روز را تاييد كرد. خبرگزاري دولتي 
عربستان س��عودي )SPA( اعلام كرد اين كاهش با توجه 
به شرايط بازار، به تدريج معكوس خواهند شد. تحليلگران 
بانك س��رمايه گذاري جفريس در گزارش��ي اعلام كردند 
اين تصميم، پيامي از همبس��تگي را ارس��ال و تاييد كرد 
اين گروه براي بازگش��ت حجم عرضه، عجله ندارد و از اين 
ديدگاه حمايت مي كند كه وقتي اين اتفاق سرانجام روي 
دهد، تدريجي خواهد بود. اوپك پلاس در نوامبر گذشته، 
با كاهش داوطلبانه حدود 2.2 ميليون بشكه در روز براي 

سه ماهه اول موافقت كرده بود و اين كاهش، شامل كاهش 
توليد يكجانبه اي بود كه عربستان سعودي براي اولين بار، در 
ژوئيه انجام داده بود. تاماس وارگا از كارگزار نفتي »پي وي 
ام« گفت: تمديد قرارداد پيش بيني شده بود اما تمديد آن تا 
پايان سه  ماهه دوم، ممكن است غافلگيركننده باشد. انتظار 
مي رفت بازار قوي تر گش��وده شود. سه توليدكننده اوپك 
در بيانيه هاي جداگانه اي اعلام كردند: براي سه  ماهه دوم، 
عراق كاهش توليد 220 هزار بشكه اي خود را تمديد خواهد 
كرد، امارات عربي متحده، كاهش توليد 1۶3 هزار بشكه اي 
خود را حفظ خواهد كرد و كويت، كاهش روزانه 135 هزار 
بشكه اي توليد خود را ادامه خواهد داد. الجزاير هم توليدش 
را 51 هزار بشكه در روز و عمان، به ميزان 42 هزار بشكه در 
روز كاهش خواهد داد. قزاقستان اعلام كرد كاهش داوطلبانه 
۸2 هزار بشكه در روز را تا پايان سه ماهه دوم تمديد خواهد 
كرد. اوپك پلاس از اواخر سال 2022 براي حمايت از بازار 
در بحبوحه افزايش توليد امريكا و ساير توليدكنندگان خارج 
از اين گروه و نگراني نسبت به تقاضاي ضعيف در بحبوحه 

نرخ هاي بهره بالا در اقتصادهاي بزرگ جهان، چندين دور 
كاهش توليد را به اجرا گذاشته است. بنا بر محاسبات رويترز، 
مجموع كاهش تعهدات اوپك پلاس از سال 2022 تاكنون، 
حدود 5.۸۶ ميليون بشكه در روز است كه معادل 5.۷ درصد 
تقاضاي روزانه جهاني است. منابع هفته گذشته به رويترز 
گفتند: اوپك پلاس تمديد دور اخير كاهش توليد تا پايان 
سه ماهه دوم، بررسي خواهد شد و يكي از آنها گفت: چنين 
احتمالي وجود دارد. چش��م انداز تقاضا براي نفت در سال 
ميلادي جاري، مبهم است. اوپك يك سال ديگر رشد نسبتا 
قوي تقاضا به ميزان 2.25 ميليون بشكه در روز، به خصوص 
در آسيا را پيش بيني كرده و در مقابل، آژانس بين المللي 
انرژي، رشد بسيار كندتر 1.22 ميليون بشكه در روز را پيش 
بيني مي كند. بر اساس گزارش رويترز، همچنين آژانس 
بين المللي انرژي انتظار دارد كه عرضه نفت در سال 2024، 
به ركورد 103.۸ ميليون بشكه در روز در سال جاري برسد كه 
با رشد عرضه توليدكنندگان خارج از اوپك پلاس، از جمله 

امريكا، برزيل و گويان صورت مي گيرد.

صندوقبينالملليپول:

عراق به نفت بالاتر از ۹۰ دلار نياز دارد
صندوق بين المللي پول پس از ديدار با مقامات عراقي براي 
بازبيني سياست هاي اقتصادي، اعلام كرد قيمت نفت سر 
به سر عراق، به دليل هزينه هاي دولتي بالاتر، امسال از ۹0 

دلار در هر بشكه فراتر مي رود.
صندوق بين المللي پول پس از ديدارهاي 20 تا 2۹ فوريه در 
امان اردن، اعلام كرده بود بودجه مالي عراق، 10.۸ درصد 
توليد ناخالص داخلي در س��ال 2022، مازاد داشت اما در 
سال 2023، كس��ري 1.3 درصدي پيدا كرد كه ناشي از 
درآمدهاي نفتي كمتر و افزايش مخارج بود. انتظار مي رود 
رشد در سال 2024 بهبود پيدا كند اما ريسك هاي متوجه 
اين كشور در بحبوحه تشديد ابهامات، نزولي است. طبق 
گزارش اين وام دهنده جهاني، كسري بودجه عراق ممكن 

است در سال 2024 به ۷.۶ درصد برسد و با اين پيش  بيني 
كه قيمت نفت در ميان مدت به تدريج كاهش پيدا مي كند، 
اين كسري افزايش پيدا كند. بدهي عمومي هم ممكن است 
از 44 درصد توليد ناخالص داخلي در سال 2023، رشد دو 
برابري پيدا كرده و به ۸۶ درصد تا سال 202۹ صعود كند.

قيمت فعلي نفت پايين تر از قيمت سر به سري است كه 
صندوق بين المللي پول براي عراق پيش بيني كرده است. 
قيمت نفت اخيرا از تداوم ريس��ك هاي ژئوپليتيكي در 
خاورميانه حمايت شده اما ابهامات پيرامون اقتصاد جهاني 
و ريسك هاي ركود در كشورهاي مصرف كننده بزرگ، بر 
فضاي بازار سنگيني كرده است. قيمت سر به سر، قيمت 
مورد نياز كشورهايي اس��ت كه براي بخش اعظم درآمد 

خود، به درآمدهاي نفتي متكي هستند تا هزينه هاي دولتي 
را با درآمدشان متوازن كنند و ناچار نشوند در بازارهاي مالي 
استقراض كرده يا از ذخاير ارزي برداشت كنند. در بعضي 
مواقع، قيمت سر به س��ر مي تواند نشان دهد كشورهاي 
اوپ��ك، چگونه قصد دارند توليد خ��ود را براي اثر گذاري 
روي قيمت نفت، مديريت كنند. طبق نظرسنجي پلاتس 
از توليد اوپك، عراق، 4.2۷ ميليون بشكه در روز نفت در 
ژانويه توليد كرد كه بالاتر از سهميه چهار ميليون بشكه 
در روز اين كشور تحت توافق اوپك پلاس بود. اين كشور 
موافقت كرده است با اعمال كاهش توليد اضافي در ماه هاي 
آينده، توليد بالاتر خود را جبران كند. صندوق بين المللي 
پول انتظار مي رود اقتصاد عراق امسال توسعه پيدا كند زيرا 

هزينه هاي دولت باعث افزايش رشد مي شود، اما اين كشور 
نياز به كنترل هزينه دس��تمزد عمومي و افزايش درآمد 
مالياتي غيرنفتي خواهد داش��ت. توليد ناخالص داخلي 
غيرنفتي عراق پس از توقف رشد در سال 2022، رشد ۶ 
درصدي در سال گذشته داشت و ذخاير بين المللي، به 111 
ميليارد دلار افزايش يافت. اعمال كنترل ضد پولش��ويي 
درباره پرداخت هاي بين مرزي در نوامبر سال 2022، به 
همراه تلاش براي مقابله با تامين مالي تروريسم، به بهبود 
در فاينانس تجارت در نيمه دوم سال 2023، منجر شد. بر 
اساس گزارش پلاتس، صندوق بين المللي پول پيشنهاد 
كرد عراق بايد ماليات روي كالاهاي لوكس و افزايش مبناي 

ماليات بر درآمد شخصي را در نظر بگيرد.

بارونماييلايحهقانوني

امريكامانعخريدنفتذخايراستراتژيكتوسطچينميشود
يكي از بخش هاي قانون تامين مالي امريكا كه از سوي 
سران كنگره در روز يكشنبه رونمايي شد، مانع خريد 
نفت از ذخاير اس��تراتژيك اين كش��ور توس��ط چين 
مي شود. به گزارش ايسنا، تمايل به يك موضع تند در 
برابر چين، يكي از معدود موارد مشترك ميان احزاب 
دو حزب حاك��م در كنگره امريكاس��ت و قانونگذاران 
امريكايي، ده ها لايحه براي مقابله با رقابت دولت چين، 
معرفي كرده اند پس از اينكه جو بايدن، رييس جمهور 
دموكرات امريكا، در سال 2022، فروش 1۸0 ميليون 

بش��كه نفت از ذخاير اس��تراتژيك را ب��ا هدف كنترل 
قيمت س��وخت اعلام كرد، موضوع فروش ذخاير نفت 
اس��تراتژيك به چين، به بحث داغي تبديل شد. در آن 
سال، يك ميليون بش��كه نفت از ذخاير استراتژيك به 
شركت »يوني پك امريكا« فروخته شد كه زيرمجموعه 
شركت چيني س��ينوپك در هيوستون است. در سال 
201۷، تحت رياس��ت جمهوري دونالد ترامپ، ذخاير 
نفت استراتژيك به »پتروچاينا اينترنشنال« فروخته 
شد كه زيرمجموعه شركت نفتي دولتي پتروچاينا بود. 

ذخاير نفت استراتژيك امريكا در حال حاضر، بيش از 
3۶0 ميليون بش��كه نفت دارد اما ب��ه دليل فروش در 
سال 2022، نزديك به پايين ترين ركورد 40 سال اخير 
ايستاده است. سناي امريكا كه اكثريت آن با دموكرات ها 
است، در ژوئيه گذش��ته، لايحه اي را براي ممنوعيت 
صادرات نفت ذخاير استراتژيك به چين، تصويب كرد. 
كريس مورفي، سناتور دموكرات در آن زمان گفته بود 
اين لايحه، توهم حل مشكل را ايجاد كرد در حالي كه 
تاثير سياسي چنداني نداشت و احتمالا، ضرر آن بيشتر از 

فايده اش بوده است. شركت هاي نفتي امريكايي در سال 
2022، حدود ۸3 ميليون بشكه نفت به چين فروختند. 
مذاكره كنندگان كنگره روز يكشنبه، يك لايحه 1050 
صفحه اي را رونمايي كردند كه تامين مالي ده ها بخش 
دولت را تشريح مي كند كه كنگره، مسوول تخصيص 
پول به آنهاست. بر اساس گزارش رويترز، چاك شومر، 
رهبر اكثريت سنا روز يكشنبه گفت: مجلس امريكا بايد 
درباره لايحه نخست پيش از اينكه سنا بتواند اين بسته 

را قبل از روز جمعه دريافت كند، راي دهند.

توافق اوپك پلاس
نردبان صعود نفت شد

قيمت نفت در معاملات روز دوش��نبه بازار آسيا در پي 
توافق اعضاي اوپ��ك پلاس براي تمديد كاهش توليد 
نفت تا پايان س��ه ماهه دوم كه تا ح��دودي مطابق با 
انتظارات ب��ازار بود، افزايش يافت. بهاي معاملات نفت 
برنت با 14 سنت معادل 0.2 درصد افزايش، به ۸3 دلار 
و ۶۹ سنت در هر بش��كه رسيد. بهاي معاملات وست 
تگزاس اينترمديت امريكا با 2 سنت افزايش، به ۷۹ دلار 
و ۹۹ سنت در هر بشكه رسيد. اختلاف قيمت معاملات 
براي تحويل در ماه آينده نسبت به قراردادهاي ۶ ماهه، 
افزايش يافته كه نشان مي دهد بازار انتظار محدوديت 
عرضه در كوتاه م��دت را دارد. تحليلگران گروه بانكي 
ANZ در يادداشتي نوشتند: سيگنال هاي محدوديت 
عرضه در ب��ازار فيزيكي، همچنان قيمت نفت را بالاتر 
مي برد. كاهش توليد اوپك، عرضه به بازار را كمتر كرده 
و بازار نگران تجديد تنش ها در خاورميانه است. اوپك و 
متحدانش در گروه اوپك پلاس روز يكشنبه، با تمديد 
كاهش توليد 2.2 ميليون بشكه در روز نفت در سه ماهه 
دوم، موافقت كردند. انتظار مي رود اين اقدام در بحبوحه 
نگراني هاي اقتصادي جهاني و رشد توليد در خارج از اين 
گروه، از بازارهاي نفت حمايت كند. تصميم روسيه براي 
افزايش كاهش توليد هم برخي از تحليلگران را غافلگير 
كرد. الكساندر نواك، معاون نخست وزير روسيه اعلام كرد 
روسيه، توليد و صادرات نفت خود را به ميزان 4۷1 هزار 
بشكه در روز در سه ماهه دوم كاهش خواهد داد. يورگه 
لئون، نايب رييس ارشد شركت مشاوره »ريستاد انرژي« 
در يادداشتي نوشت: كاهش توليد اوپك پلاس به توليد 
كمتر 34.۶ ميليون بشكه در روز اين گروه در سه ماهه 
دوم منتهي مي شود در حالي كه پيش تر پيش بيني شده 
بود توليد اين گروه ممكن است در ماه مه، به بالاي 3۶ 
ميليون بشكه در روز افزايش پيدا كند. اين اقدام جديد از 
سوي اوپك پلاس، به شكل روشني همبستگي در ميان 
اعضاي اين گروه را نشان مي دهد كه پس از نشست نوامبر 
وزيران و خروج آنگولا از عضويت اوپك، زير سوال رفته 
بود. همچنين عزم ق��وي براي دفاع از كف قيمت نفت 
در بالاي ۸0 دلار در هر بشكه در سه ماهه دوم را نشان 
مي دهد. رشد تنش هاي ژئوپليتيكي به دليل جنگ غزه 
و عمليات دريايي يمن در درياي س��رخ، از قيمت نفت 
در سال 2024 حمايت كرده است اما نگراني ها نسبت 
به رشد اقتصادي، روي قيمت ها سنگيني مي كند. بر 
اساس گزارش رويترز، يمن پس از غرق شدن يك كشتي 
انگليسي، روز يكشنبه، همچنان كشتي هاي انگليسي را 

در خليج عدن، هدف قرار داد.



پس از دو روز سبزپوش��ي، بورس تهران تغییر موضع 
داد و دوباره سرخ پوش شد. در معاملات روز دوشنبه 
تالار شیشه اي معاملات تغییر رنگ داد و با سرخ پوشي 
میزان   سود نه چندان قابل توجه روزهاي اخیر را جبران 
كند. بسیاري از كارشناسان پیش بیني مي كردند كه 
اگر يك روز ديگر اين سبزپوشي ادامه يابد، كل هفته 
سبزخواهد ش��د و بالاخره بورس تهران يك هفته با 

بازدهي مثبت روبرو خواهد شد.
در روز گذشته خودرويي ها ش��رايط خوبي را در بازار 
داشتند و به عنوان لیدر توانستند معاملات را به سمت 
رنگ سبز هدايت كنند. دو عامل مهمي كه باعث شده 
تا گروه خودرويي براي سهامداران جذاب شود؛ موضوع 
افزايش س��رمايه از محل تجديد ارزيابي و همچنین 
واگذاري ش��ركت هاي تودلي اس��ت. بر اين اس��اس 
گروه خودرويي در بورس بیش��ترين پتانسیل رشد تا 
۳۰ درصد را هم دارند. در واقع دو خودروس��از دولتي 
دارايي هاي زيادي دارند كه به افزايش سرمايه آنها از 
محل تجديد ارزيابي دارايي ها افزوده است. نمادهاي 
خگستر و ورنا به عنوان شركت هاي سرمايه گذاري ايران 
خودرو و سايپا در حال حاضر بیشتري جذابیت را دارند، 
زيرا علاوه بر اينكه از محل سرمايه گذاري هاي خارج 
از بازار خودرو سود مي برند بیشتر سهام خودروسازان 
دولتي را در اختیار دارند و با افزايش س��رمايه بازدهي 

بیشتري كسب مي كنند.
به عقیده كارشناس��ان افزايش سرمايه خودروسازان 
از محل تجدي��د ارزيابي اقدامي ب��راي جلوگیري از 
ورشكستگي خودروس��ازان محسوب مي شود و تنها 
ارزش دارايي اين شركت ها روي كاغذ افزايش مي يابد 
و عملا در نقدينگي آنها براي سرمايه گذاري و اجراي 
پروژه هاي جديد تاثیر ندارد. به همین دلیل مي توان 
گفت گاهي افزايش س��رمايه از محل تجديد ارزيابي 
دارايي منجر مي شود نسبت سرمايه به درآمد تغییر 

كند.

   صعود دوباره نفت
بهاي معام��لات نفت برنت با ۱۴ س��نت معادل ۰.۲ 
درصد افزايش، به ۸۳ دلار و ۶۹ س��نت در هر بش��كه 
رسید. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا 
با ۲ سنت افزايش، به ۷۹ دلار و ۹۹ سنت در هر بشكه 
رس��ید. اختلاف قیمت معاملات براي تحويل در ماه 
آينده نس��بت به قراردادهاي ۶ ماه��ه، افزايش يافته 
كه نش��ان مي دهد بازار انتظ��ار محدوديت عرضه در 

كوتاه مدت را دارد.
تحلیلگران گروه بانكي ANZ در يادداش��تي نوشتند: 
سیگنال هاي محدوديت عرضه در بازار فیزيكي، همچنان 
قیمت نفت را بالاتر مي برد. كاهش تولید اوپك اوپك، 
عرضه به بازار را كمتر كرده و بازار نگران تجديد تنش ها در 
خاورمیانه است. اوپك و متحدانش در گروه اوپك پلاس 
روز يكشنبه، با تمديد كاهش تولید ۲.۲ میلیون بشكه در 
روز نفت در سه ماهه دوم، موافقت كردند. انتظار مي رود 

اين اقدام در بحبوحه نگراني هاي اقتصادي جهاني و رشد 
تولید در خارج از اين گروه، از بازارهاي نفت حمايت كند. 
تصمیم روس��یه براي افزايش كاهش تولید هم برخي 
از تحلیلگران را غافلگیر كرد. الكس��اندر نواك، معاون 
نخست وزير روسیه اعلام كرد روسیه، تولید و صادرات 
نفت خود را به میزان ۴۷۱ هزار بشكه در روز در سه ماهه 
دوم كاهش خواهد داد. يورگه لئون، نايب ريیس ارشد 
شركت مشاوره »ريستاد انرژي« در يادداشتي نوشت: 
كاهش تولید اوپك پلاس به تولید كمتر ۳۴.۶ میلیون 
بشكه در روز اين گروه در سه ماهه دوم منتهي مي شود 
در حالي كه پیش تر پیش بیني شده بود تولید اين گروه 
ممكن است در ماه مه، به بالاي ۳۶ میلیون بشكه در روز 
افزايش پیدا كند. اين اقدام جديد از سوي اوپك پلاس، 
به شكل روشني همبستگي در میان اعضاي اين گروه را 
نشان مي دهد كه پس از نشست نوامبر وزيران و خروج 
آنگولا از عضويت اوپك، زير سوال رفته بود. همچنین عزم 
قوي براي دفاع از كف قیمت نفت در بالاي ۸۰ دلار در هر 

بشكه در سه ماهه دوم را نشان مي دهد.
رش��د تنش هاي ژئوپلیتیكي به دلی��ل جنگ غزه و 
عملیات دريايي يمن در درياي س��رخ، از قیمت نفت 
در سال ۲۰۲۴ حمايت كرده است اما نگراني ها نسبت 
به رشد اقتصادي، روي قیمت ها سنگیني مي كند. بر 
اس��اس گزارش رويترز، يمن پس از غرق ش��دن يك 
كشتي انگلیسي، روز يكشنبه، همچنان كشتي هاي 

انگلیسي را در خلیج عدن، هدف قرار داد.

   بازار از دريچه معاملات
طي معاملات سومین روز كاري هفته يعني دوشنبه، 
شاخص كل بورس تهران ۶ هزار و ۹۱5 واحد نسبت به 
روز كاري گذشته پايین تر ايستاد و به سطح ۲ میلیون 
و ۱۴۰ هزار و ۱۷۳ واحد رس��ید. شاخص كل هم وزن 
بورس نیز با ريزش ۴ هزار و ۴۳۸ واحدي در رقم ۷۳5 
هزار و ۷۹۱ واحدي ايس��تاد. شاخص كل فرابورس با 
افت ۱۷۶ واحدي به رقم ۲5 هزار و ۴۰ واحد رس��ید. 
همچنین شاخص هم وزن فرابورس با كاهش هزار و 

۸۹۸ واحد به سطح ۱۳5 هزار و 5۸۶ واحد رسید. 
روز دوشنبه خالص تغییر مالكیت حقوقي به حقیقي 
بازار منفي ش��د و ۲۶۶ میلیارد تومان پول حقیقي از 
بازار سهام خارج شد. در اين روز نماد خودرو بیشترين 
خروج پول حقیقي را داشت كه ارزش آن ۳۱ میلیارد 
تومان بود. پس از خودرو، نمادهاي خگس��تر، ذوب، 
خساپا و ورنا بیشترين خروج پول حقیقي را داشتند. 
در سوي ديگر، بیشترين ورود پول حقیقي به نمادهاي 
پارسیان، فخاس، وپارس، ثزاگرس و بفجر تعلق داشت.

روز دوشنبه فولاد، وبملت و فملي نمادهاي قرمز پوش 
بورس بودند كه بیش��ترين اثر را در افت شاخص كل 
بورس داشتند. در سوي ديگر نمادهاي خودرو، مبین 
و بفجر از نمادهاي سبز بودند كه اثر مثبت بر شاخص 
داش��تند. در فرابورس نیز نمادهاي آريان، زاگرس و 
بس��اما بیش��ترين اثر كاهنده را بر شاخص داشتند و 
نمادهاي تجلي، تماوندن و بساما بیشترين اثر افزايشي 

را بر شاخص كل فرابورس داشتند. در بین نمادهاي 
پرتراكنش ب��ورس نماد خودرو بیش��ترين تراكنش 
را داشت و خگستر و خس��اپا در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفتند. در فرابورس نیز آردينه، بیوتیك و فنر بیشترين 

تراكنش را داشتند. 
در س��ومین روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار 
سهام به ۳۱۳ هزار و ۷۷۲ میلیارد تومان رسید. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه ۳۰۳ هزار و ۴۹۸ 
میلیارد تومان بود كه ۹۷ درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز تشكیل مي دهد. ارزش معاملات خرد 
نیز با كاهش ۱۴ درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل 

به رقم ۶ هزار و ۸۷ میلیارد تومان رسید. 
در معاملات نماد خودرو بیش��ترين ارزش معاملات 
بازار سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات 
آن ۴۱۰ میلیارد تومان بود. پس از خودرو، خگس��تر 
بیشترين ارزش معاملات را داشت و وپارس رتبه سوم 
بیشترين ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس 
از آن، دو نماد ورنا و خساپا در رتبه هاي بعدي بیشترين 

ارزش معاملات قرار گرفتند.
در معاملات دوش��نبه، ۴۲ نماد صف خريد داشتند و 
۶5 نماد با صف  فروش مواج��ه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خريد با افت ۶۷ درصدي نسبت به روز كاري 
قبل به ۱۰۴ میلیارد توم��ان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف ه��اي فروش نیز با افزايش ۱۷ درصدي به 

۲۸۶ میلیارد تومان رسید.
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رييس بعدي سازمان بورس
چه كسي خواهد بود؟

نبض بورس| بازار س��رمايه روز هاي خوبي را سپري 
نمي كن��د و علت اصل��ي اين موضوع ب��ه عدم اعتماد 
س��رمايه گذاران برمي گردد. در اين میان نقش ريیس 
سازمان بورس در بازگشت اعتماد مردم بسیار پررنگ 
اس��ت. در بین بازار هاي مدرن و سنتي كه امروز براي 
س��رمايه گذاري تبلیغ مي ش��ود از ارز هاي ديجیتال 
گرفته تا بازار ارز، طلا و مسكن، بورس مي تواند بهترين و 
امن ترين مكان براي هدايت نقدينگي سرگردان مردم، به 
سمت تولید باشد و انتخاب ريیس جديد سازمان بورس 
در شرايط فعلي كه بازار سرمايه بیش از 5۰ میلیون نفر 
ذي نفع دارد و اعتماد مردم نیز از بین رفته است، حساس 
شده است. در اين میان نقش ريیس سازمان بورس در 
بازگشت اعتماد مردم بسیار پررنگ است. انتخاب ريیس 
سازمان بورس موضوعي بسیار حائز اهمیت است كه 
انتخاب آن در دستان اعضاي شوراي عالي بورس است. 
انتخابي كه تبعات آن در سرنوشت سرمايه هاي تمام 
سهامداران و فعالان بازار سرمايه دخیل است. ۲۱ مهر 
۱۴۰۰ مجید عشقي ريیس وقت سازمان بورس به جاي 
»محمدعلي دهقان دهنوي« سكاندار بازار سرمايه شد 
و طبق قانون اكنون پس از ۲ سال و نیم و به عبارتي ۳۰ 
ماه زمان آن رسیده كه ريیس سازمان تغییر كند.  بورس 
ايران در نیم قرن حیات خود، سكانداري فريدون مهدوي 
)۱۳۴۶-۱۳۴۹(، فض��ل الله مهرپور )۱۳5۲-۱۳۴۹(، 
داريوش خزيمه علم )۱۳5۲-۱۳5۳(، منصور ضابطیان 
)۱۳5۳-۱۳5۹(، الله وردي رجايي سلماسي )۱۳5۹-

۱۳۷۶(، س��یداحمد میرمطه��ري )۱۳۸۲-۱۳۷۶(، 
حسین عبده تبريزي )۱۳۸۲-۱۳۸۴(، علي صالح آبادي 
)۱۳۸۴-۱۳۹۳(، محمد فطان��ت )۱۳۹۳-۱۳۹5( و 
شاپور محمدي )۱۳۹5-۱۳۹۹(، حسن قالیباف اصل 
)۱۳۹۹-۱۳۹۹( و محمدعلي دهقان دهنوي )۱۴۰۰- 
۱۳۹۹( را به خود ديده بودند و مجید عشقي به عنوان 
سیزدهمین سكاندار تاريخ بورس ايران نام گرفت. مجید 
عشقي از آن مدير هايي است كه شايعه استعفا يا بركناري 
او از سمت رياست س��ازمان بورس با هر نوسان منفي 
بازار سرمايه در شبكه هاي مجازي به گوش مي رسید و 
دست آخر هم تكذيب مي شد. خبر استعفاي عشقي در 
۳۰ آبان ماه سال گذشته را مي توان يكي از جدي ترين 
اين موقعیت ها دانست كه حتي شنیده شد وزير اقتصاد 
با اين استعفا موافقت كرده و از محمد رضواني فر به عنوان 
ريیس جديد سازمان بورس نام برده شد. بعد از اتفاقات 
ارديبهشت سال ۱۴۰۲ و نامه معروف دولت درخصوص 
نرخ خوراك پتروش��یمي ها كه زمینه ريزش تاريخي 
ش��اخص كل بورس را فراهم ك��رد و واكنش منفعل 
س��ازمان بورس به اين اتفاقات، دوباره زمزمه بركناري 
عشقي به گوش رسید، اما خبر رسمي منتشر نشد. مرداد 
ماه شايعه بعدي بركناري عشقي به گوش رسید و اين بار 
از محمد فطانت به عنوان جايگزين او نام برده شد. البته 
از فطانت در شرايطي نام برده شد كه او حتي در ايران هم 
نبود؛ و همین مساله خیلي زود به شايعه بركناري عشقي 
پايان داد. آخرين بار ۳ آبان ماه ۱۴۰۲ بار ديگر ش��ايعه 
بركناري مجید عش��قي به گوش رسید. ابوذر سروش 
از مديران بانك مركزي نامي است كه اين بار به عنوان 
جايگزين عشقي معرفي شده بود. ريیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار، بالاترين مقام اجرايي سازمان است .ريیس 
هیات مديره سازمان همان ريیس سازمان است. ريیس 
سازمان با پیشنهاد اعضاي هیات مديره و تصويب شورا 
به مدت ۳۰ ماه تعیین مي شود. ريیس سازمان بورس از 
بین اعضاي هیات مديره سازمان بورس انتخاب مي شود. 
اعضاي هیات مديره سازمان بورس توسط شوراي عالي 
بورس انتخاب مي شوند و انتخاب آنها 5 ساله است و بايد 
از بین خودش��ان يك نفر براي رياست سازمان بورس 
پیشنهاد كنند و حكم آن را ريیس شوراي عالي بورس 
امضا مي كند. فردي كه به عنوان ريیس سازمان بورس 
انتخاب مي شود، نبايد همزمان شاغل در يك منصب 
دولتي باشد. به عنوان مثال شاپور محمدي ريیس اسبق 
سازمان بورس قبل از اينكه ريیس سازمان شود، معاون 
وزير اقتصاد بود، اما براي رسیدن به رياست، تشريفات 
قانوني را رعايت كرد. ب��ه اين صورت كه از مقام دولتي 
خود استعفا داد. هر بار كه شايعه بركناري مجید عشقي 
به گوش مي رسید افراد جايگزين نیز مشخص مي شد 
مانند محمد فطانت، ابوذر سروش، محمدرضواني فر. 
حتي برخي شايعه ها در برخي كانال ها و سايت ها نیز 
میثم فدايي، عبده تبريزي به عنوان جايگزين مجید 
عشقي نام برده شده است. بايد صبر كرد و ديد در پايان 
مهلت رياست مجید عشقي چه كسي جايگزين خواهد 

شد و سكاندار بازار سرمايه مي شود.

شركت ۵۰۰ ميليارد توماني در صف 
عرضه اوليه ۲۰ درصدي ايستاد

شركت برنا باتري با سرمايه 5۰۰ میلیارد توماني در بازار 
دوم معاملات فرابورس درج شد تا در صف عرضه اولیه 
۲۰ درصدي سهام بايستد. ش��ركت برنا باتري پس از 
احراز كلیه شرايط پذيرش از ۱۳ اسفند با نماد »خبرنا 
« در گروه خودرو و ساخت قطعات به عنوان دويست و 
چهارمین شركت در بازار دوم معاملات فرابورس درج شد 
تا در صف عرضه اولیه ۲5 درصدي سهام شامل 5 درصد 
كش��ف قیمت، ۱5 درصد عرضه عمومي و اختصاص 
5 درصد به بازارگردان بايس��تد. بر اساس اين گزارش و 
طبق بررس��ي هاي بورس پرس، شركت برنا باتري ۳۱ 
خرداد س��ال ۶۹ به صورت سهامي خاص تاسیس و ۳ 
تیر س��ال ۶۹ در اداره ثبت ش��ركت ها و موسسات غیر 
تجاري اصفهان تحت نام شركت سنگ فیبري اصفهان 
به ثبت رسید. پس از تغییر نام در دو شهريور سال ۷۲ به 
شركت برنا باتري در مجمع فوق العاده ۲۳ خرداد سال 
۸۳ به شركت سهامي عام تبديل شد و از ۱۹ تیر سال ۸5 
شروع به بهره برداري كرد.گروه برنا باتري شامل شركت  
برنا باتري و شركت هاي فرعي ماشین سازي نور، باتري 
سحر صنعت و قطعه سازان برنا است. مركز اصلي شركت 
 در اصفهان و محل فعالیت اصلي در ش��هرك صنعتي

 سه راهي مباركه واقع است.

ضرورت تامين مالي بنگاه هاي 
توليدي از كانال بازار سرمايه

س�نا| مرتضي افقه، اقتصاددان و عضو هیات علمي 
دانش��گاه در يادداش��تي درباره »ضرورت تامین مالي 
بنگاه هاي تولیدي از كانال بازار سرمايه« نوشت: تامین 
مالي به فرآيند تامین منابع مالي لازم براي فعالیت هاي 
تجاري از جمله س��رمايه گذاري، توسعه كسب وكار، 
خريد تجهیزات و... گفته مي شود. هدف از تأمین مالي، 
سرمايه گذاري، س��ودآوري، كاهش ريسك و برطرف 
كردن نیازهاي اقتصادي و اجتماعي ش��ركت و بنگاه 
اس��ت. منابع مالي مناسب يكي از اركان اصلي موفقیت 
شركت ها است و شركت هايي كه از منابع مالي مناسبي 
برخوردار هستند عملكرد بهتري دارند.تصمیمات مربوط 
به تامین مالي شركت ها، يكي از مهم ترين تصمیماتي 
اس��ت كه مديران واحدهاي اقتصادي اتخاذ مي كنند. 
اين نوع تصمیم گیري ها مربوط به س��اختار سرمايه و 
تعیین و انتخاب بهترين شیوه تامین مالي است. به نظر 
مي رسد، سالم ترين و مناسب ترين راه براي تامین مالي 
شركت ها به خصوص ش��ركت هاي تولیدي از طريق 
مشاركت هاي عمومي و مردمي باشد چرا كه مزيت آن 
براي شركت ها كسب يك درآمد ثابت يا سرمايه ثابت و 
قابل اطمینان است كه به كاهش تورم كمك مي كند.بازار 
سرمايه اما نقش مهم تري در گردآوري منابع پس اندازي و 
تأمین نیازهاي سرمايه گذاري واحدهاي تولیدي دارد و 
نسبت به بازار پول بسیار گسترده تر بوده و از تنوع ابزاري 
بیشتري برخوردار است. در صورتي كه پس اندازهاي 
مردم به سمت تولید حركت كند به طور حتم به افزايش 
تولید كمك كرده و ديگر به س��مت دلالي و بازارهاي 
سوداگري پیش نخواهد رفت. بنابراين، اگر اين سیكل 
در اقتصاد كشور برقرار و پس اندازهاي مردم از كانال بازار 
سرمايه به بخش تولید برود، اشتغال در كشور ايجاد شده 
و كاهش تورم اتفاق خواهد افتاد. به بیاني ديگر، مي توان 
گفت، مناسب ترين و س��الم ترين چرخه براي تامین 
مالي واحدهاي تولیدي از كانال بازار سرمايه مي گذرد 
و اگر بسترها براي اين موضوع مهم، فراهم شود، اقتصاد 
كشور در مسیر درست قرار مي گیرد. اين درحالي است 
كه حیطه فعالیت شركت هاي تامین سرمايه نیز تامین 

مالي شركت ها از طريق بازار سرمايه است.

برگزاري مجامع الكترونيك
۴۷ ناشر از ابتداي زمستان

تا نيمه اول اسفند
براساس آمار منتشره توس��ط سپرده گذاري مركزي 
اوراق بهادار و تس��ويه وجوه، از ابتداي دي ماه تا نیمه 
اسفند ۱۴۰۲، تعداد ۴۷ شركت مجامع خود را از طريق 
درگاه يكپارچه مجامع الكترونیك »ديما« برگزار كردند.

بر اس��اس اين گ��زارش، در دي ماه امس��ال مجامع 
شركت هاي »پارس سرام )كسرام(، عمران و سازندگي 
استان قزوين  )ثقزوي(، ملي شیمي كشاورز )ذشملي(، 
پتروش��یمي جم )جم(، نوسازي وس��اختمان تهران  
)ثنوسا(، افست )چافست(، ساختمان اصفهان  )ثاصفا(، 
ايتالران )ذكايتا(، سیمرغ )سیمرغ(، شیر پاستوريزه 
پگاه خراس��ان  )غشان(، توس��عه بین المللي صنعت 
گردشگري پديده شانديز )ذگشان(، كنفرانس آنلاين 
فولاد خوزستان )فخوز(، ابنیه و ساختمان پديده شانديز 
)ذابنیه(، سیمان لار سبزوار )ذسبزوا(، فرهنگي ورزشي 
استقلال ايران )استقلال(، كود شیمیايي اوره لردگان 
)شلرد(، كنفرانس آنلاين صنايع پتروشیمي كرمانشاه 
)كرماشا(، گروه سرمايه گذاري و توسعه صنايع تكمیلي 
پتروشیمي خلیج فارس )پترول(، ماشین سازي نیرو 
محركه )ذتمحركه(  نوبت دوم، لعابیران  )ش��لعاب(، 
كنفرانس آنلاين معدن��ي و صنعتي گل گهر )كگل(، 
پتروش��یمي پ��ارس  )پ��ارس(، آ. س. پ )ذآس پ(، 
پتروش��یمي نوري )نوري( و پالايش نفت بندرعباس 

)شبندر( « به صورت الكترونیك برگزار شد.
افزون بر اين، در بهمن ماه نیز شركت هاي »پارس سرام 
)كسرام(، سرمايه گذاري توسعه و عمران استان اردبیل 
)ذثتوسا(، پتروشیمي جهرم )ذجهرم(، پتروشیمي 
داراب )ذداراب(، پتروشیمي فسا )ذفسا(، داده گستر 
عصر نوي��ن )هاي وب(، توس��عه بین المللي صنعت 
گردشگري پديده شانديز )ذگشان( نوبت دوم، ابنیه 
و ساختمان پديده شانديز )ذابنیه(، فرهنگي ورزشي 
پرسپولیس، سرمايه گذاري استان خراسان شمالي 
)وسخراش(، صنايع فولاد آلیاژي يزد )فولاي( نوبت 
دوم، سرمايه گذاري توسعه گوهران امید )گوهران(، 
كنفرانس آنلاين ف��ولاد مباركه اصفه��ان )فولاد(، 
توس��عه خدمات دريايي و بندري س��ینا )حسینا(، 
كشت و صنعت جوين  )جوين(، شركت سیمان لار 
سبزوار )ذسبزوا(، س��رمايه گذاري ساختمان ايران 
)وساخت( و سیم و كابل ابهر )بكابل( « از بستر سامانه 
درگاه يكپارچه مجامع الكترونی��ك »ديما« را براي 
سهامداران خود تشكیل دادند. در عین حال، از ابتداي 
اسفند تا ۸ اسفند ۱۴۰۲ نیز كنفرانس آنلاين شركت 
»ايران خودرو )خودرو(، پتروشیمي شهید تندگويان 
)ذشگويا(، صنايع پتروشیمي خلیج فارس )فارس( 
و سرمايه گذاري اس��تان زنجان )وسزنجان( « نیز به 
صورت برخط در سامانه »ديما« برگزار شده است. اين 
گزارش مي افزايد؛ درگاه يكپارچه مجامع الكترونیك 
»ديما«، جهت سهولت دسترسي تمامي سهامداران 
به مجامع عمومي شركت هاي بورسي و ثبت شده نزد 
سازمان بورس و اوراق بهادار به صورت الكترونیك مهیا 
شده و اين سامانه با بهره گیري از فناوري هاي نوين، 
بدون محدوديت هاي جغرافیايي، امكان برگزاري در 
بستري امن را براي سهامداران فراهم كرده است. بر 
پايه اين گزارش، بهره گیري از بستر سجام جهت احراز 
هويت سهامداران، شفافیت بالا به واسطه رأي گیري 
الكترونیكي، امكان حضور نهادهاي نظارتي در مجامع 
به روش الكترونیكي، حضور همزمان سهامداران در 
چند مجمع، امكان پرسش و پاسخ میان سهامداران 
و هیات ريیس��ه مجمع و وجود تالار گفت وگو جهت 
تعاملات بین سهامداران از مزاياي سامانه »ديما« به 

شمار مي رود.

»تعادل«گزارشميدهد

مسير بورس تغيير كرد

گلايه سهامداران از قيمي كه ذي نفعانش را به خوبي نمي بيند
چند روز پیش بود ك��ه وزارت امور اقتصادي و دارايي 
افتخارات سازمان بورس و اوراق بهادار را در زمینه هاي 
مختلف از شفافیت گرفته تا سهام عدالت را منتشر كرد؛ 
گزارشي كه 5۰ اقدام ريز و درشت سازمان بورس را در 
قالب ۷ مولفه اصلي به قلم تحرير درآورده بود كه هدف 
اصلي آن، حفظ و رش��د منافع سرمايه گذاران عنوان 
شده بود. اين اقدامات اگرچه در جاي خود قابل تقدير 
است و زمینه را براي امیدواري هرچه بیشتر سهامداران 
به آينده ب��ورس فراهم مي كند؛ اما كام س��هامداران 
همچن��ان از اتفاقاتي كه ظرف ماه هاي گذش��ته در 
بورس رخ داده، تلخ اس��ت و بايد عزمي همه جانبه در 
دولت براي صیانت از بورس و سهامداران شكل گیرد. 
در واقع، انتقاداتي كه ب��ه وضعیت كنوني بورس وارد 
است، از ديد كارشناسان ديدي متفاوت از آن چیزي 
دارد كه وزارت امور اقتصادي و دارايي در گزارش خود 
اعلام كرده؛ چراكه برخي از اتفاقاتي كه در اين عرصه 
رخ داده؛ سايه سنگین خود را بر موفقیت هاي سازمان 

بورس گسترانده است.
در اي��ن میان برخ��ي معتقدند كه بازار س��رمايه، به 
بستري براي سفته بازي نورچشمي ها تبديل شده و 
فضاي مهیايي براي سرمايه گذاري ندارد؛ از رسوايي 
ارديبهش��ت ماه گرفته تا دخال��ت حقوقي ها و حتي 
برخورد به شدت س��لیقه اي ناظر مواردي هستند كه 
مورد انتقاد فعالان بازار س��رمايه قرار دارد؛ به همین 
واسطه اقداماتي كه سازمان بورس مي توانست انجام 

دهد.

   حمايت از حقوق بلندمدت سهامداران
يكي از ساده ترين و قديمي ترين اقداماتي كه سازمان 
در جه��ت حمايت از س��هامداران انجام مي دهد، لغو 
فروش توس��ط بازارگردان ها است؛ اما در ارديبهشت 
ماه، زماني كه كل بازار س��رمايه و س��هامدارانش به 
كوچك ترين سیاس��ت هاي سیاست گذار دل خوش 
كرده  بودند، حتي اجراي اين اقدام از طرف س��ازمان 
دريغ ش��د تا بازارگردانان و حقوقي ها با حداكثر توان 
خود دست به فروش بزنند؛ به طوري كه شايعاتي مبني 
بر الزام بازارگردان ها به عرضه ۲ برابري سهام به گوش 
رسید. به اعتقاد بسیاري، حمايت بعدي سازمان بورس، 
حمايت از شاخص سازي بود نه سهامداران؛ به گونه اي 
كه سبد سرمايه گذاران قريب به ۴۰ درصد افت داشته؛ 

در حالي كه شاخص كل ۲۰ درصد اصلاح يافت.
نكته حائز اهمیت آن بود كه حمايت از حقوق بلندمدت 

سهامداران زماني محقق مي ش��ود كه بدنه سازمان 
را افرادي خبره تش��كیل دهند. زماني نه چندان دور، 
اعضاي هیات مديره بورس را وزنه هاي علمي كش��ور 
تشكیل مي دادند. به عنوان مثال در زمان رياست شاپور 
محمدي، سید احمد عراقچي يا سعید فالح پور، عضوي 
فعال در هیات مديره سازمان بوده اند؛ اما به نظر مي رسد 
اكنون، چیزي به غیر از سوابق علمي و اجرايي اهمیت 
دارد؛ گويي تمام نوابغ كشور بايد فارغ التحصیل يك 
مجموعه خاص باشند تا بتوان از ظرفیت آنها استفاده 
كرد. حتي علیرغم س��ابقه درخشان فردي همچون 
امامي میبدي، به نظر نمي رس��د با ش��رايط و مشغله 
فعلي اش، بتوان او را گزينه مناسبي براي بورس انرژي 
دانست و احتمالا به واسطه همكار بودن با برخي وزرا 

بتوان اين انتخاب را نیز توجیه كرد.
از سوي ديگر، عملكرد غیرشفاف در صندوق توسعه و 
صندوق تثبیت نیز گوشه اي از ناكارآمدي دوره كنوني 
مديريتي بورس را به تصوير مي كش��د. وجوه اين دو 
صندوق يا از بیت المال يا از طريق بخش��ي از كارمزد 
معاملاتي تامین مي شود. پس مي توان انتظار داشت 
كه دو صندوق نامبرده براي متعادل سازي كل بازار به 
كار گرفته شود؛ چراكه بیت المال متعلق به تمام مردم 
كشور است. اما شاهد اين هستیم كه وجوه آنها صرفا 
براي تك سهم ها و شاخص سازي استفاده مي شود و 

از آنها ردپايي در صنايع خردتر مشاهده نمي كنیم.

     شفافيت، اثربخشي و پيش بيني پذيري
راه اندازي میز صنعت براي پیگیري مشكلات صنايع 
از اقداماتي بود كه س��ازمان بورس انجام داده و وزارت 
اقتصاد نیز به آن پرداخت؛ اما سوالي كه پیش مي آيد 
اين اس��ت كه كدام مش��كل صنعت حذف يا حداقل 
كاهش يافت؟ رفع پیمان س��پاري ارزي ش��ايد يكي 
از چالش هاي مه��م و بزرگ صادركنندگان اس��ت. 
تولیدكنندگاني كه با دلار آزاد تولید مي كنند و با دلار 
نیمايي با آنها تس��ويه مي شود، عملا زحمات سال ها 
تلاش خود را در حوزه جذب مش��تري خارجي بر باد 

رفته مي بینند.
حت��ي بس��یاري اين س��وال را مط��رح مي كنند كه 
كدام صنعت بزرگ كش��ور را در مقابل قیمت گذاري 
دستوري مصون نگه داشته شده كه آن را بتوان اقدامي 
مثبت قلمداد كرد؟ ي��ا تحمیل هزينه هاي جانبي به 
شركت ها مانند تولید بخش��ي از انرژي مورد نیاز، در 
راستا اثربخشي بوده  اس��ت؟ يا چرا سازمان بورس به 

عنوان ولي و قیم ۶۰ میلیون سهامدار هیچ واكنشي 
به گواهي سپرده خاص كه با نرخ ۳۰ درصدي منتشر 
شد، نشان نداد؟ گواهي كه به عقیده اكثر كارشناسان 
ضربات جبران ناپذيري را چه به اقتصاد كش��ور و چه 
به بازار س��رمايه مي زند. آيا اين اقدامات در راس��تاي 

پیش بیني پذيري اقتصاد است؟
حتي در ۳۰ ماه گذشته ش��اهد ورود و خروج خودرو 
به ب��ورس كالا بودي��م. ورودي كه قیمت خ��ودرو را 
در معقول تري��ن حالت خود نگه داش��ته بود، س��ود 
كارخانجات را افزايش میداد و حتي دست دلالان را تا 
حدي از بازار كوتاه مي كرد؛ اما خروج به يك باره آن از 

بورس كالا سبب افزايش انفجاري قیمت خودرو شد.

   تأمين مالي از بازار سـرمايه
مجید عشقي، ريیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
در ارديبهشت ۱۴۰۲ گفت: تاكنون ضوابط پذيرش 
شركت هاي دانش بنیان در بورس سختگیرانه بوده در 
حالي كه شركت هاي دانش بنیان در اكثر مواقع براي 
پذيرش در بورس از عنوان دانش بنیان براي شركت 
خود صرف نظر مي كردند چرا كه ش��ركت هاي غیر 
دانش بنیان با سهولت بیشتري به بورس وارد مي شدند 

ولي دانش بنیان ها بايد از موانع زياد عبور مي كردند.
اكنون و بعد از گذش��ت تقريبا ۱۰ ماه، بالاترين مقام 
سازمان بورس نتوانسته موانع پیش روي شركت هاي 
دانش بنیان را بردارد؛ هر چند او فقط بخشي از كار را به 
عهده دارد و اين اشكال بسیاري از اعضاي كابینه است. 
جايي كه به گفته گودرزي، فقط بازنگري پیوست ۷ 
باقي مانده  است؛ اما گويي براي رفع موانع موجود بايد 

به اندازه ساخت يك ورزشگاه زمان صرف كرد.
از طرفي ديگر و با انتشار گواهي سپرده خاص، تامین 
مالي شركت هايي كه با انتشار اوراق و با نرخ ۲۳ درصد 
انجام مي شد عملا غیرممكن مي شود و شركت ها را با 
مشكل جدي روبرو خواهد كرد؛ چرا كه قاعدتا نرخ ۳۰ 
درصد بانك ها به مراتب جذاب تر از تامین سرمايه در 

گردش بنگاه هاي اقتصادي با نرخ ۲۳ درصد است.

   حمايت هاي حقوقي
بزرگ ترين حمايتي كه س��ازمان بورس مي توانست 
در راس��تا حمايت از بازار انجام دهد اعلام متخلفین 
ارديبهشت ماه اس��ت. متخلفاني كه با توجه به رانت 
اطلاعاتي كه منشأ آن نیز همچنان نامشخص است، 
دست به فروش همه جانبه زده و چون اهرم بازدارنده اي 

را سد راه خود نمي بینند، مجددا بايد شاهد تكرار چنین 
اتفاقاتي باشیم. تخلف آشكار ديگري گه اتفاق افتاد و 
سازمان بورس فقط نظاره گر بود، فروش ۱5 میلیون 
برگ سهم »خزامیا« توسط صندوق بازارگرداني امید 
لوتوس پارس��یان در روزي كه بازارگردانان از فروش 
منع ش��وده بودند، بود. از طرف��ي وظیفه ناظر ظاهرا 
فقط باطل كردن اردرهاي خريد اس��ت كه سابقا در 
برخي نماده��ا اين اتفاق را عملي كرده  اس��ت؛ اما در 
خص��وص رفتارهاي خلاف قان��ون اينچنیني، فعال 
كردن همزمان الگوريتم ها در نمادهاي شاخص ساز و 
قیمت هاي عجیب و غريب عرضه هاي اولیه، ناظر در 

خواب زمستاني خود غرق شده  است.

   سهام عدالت
مجامع س��رمايه گذاري اس��تاني بعد از چندين سال 
بالاخره در حال برگزاري است. به طوري كه مجمع دو 
استان نیز تاكنون برگزار شده و به گفته مجید عشقي، 
ساير مجامع تا پايان مرداد ۱۴۰۳ برگزار خواهد شد؛ 
اما با مصوباتي كه در ش��ورا عال��ي بورس در خصوص 
نحوه برگزاري مجامع اتخاذ ش��د، م��وج نگراني را در 
میان سرمايه گذاران ايجاد كرده  است؛ با اين مضمون 
كه سهام عدالت ديگر براي مردم نبوده و منابع آن براي 

برخي خواص است.
ب��ر اين اس��اس اگر مجام��ع تعاوني ها ب��ا ۲۰ درصد 
اعضا تش��كیل ش��ود، آنگاه آن تعاوني حق راي تمام 
س��هامداران شهرس��تان خود را خواهد داشت. نكته 
حائز اهمیت آن است كه اين قانون براي تعاوني هايي 
وضع شده كه بیشترين انحراف مالي را داشته اند. سابقه 
فعالیت تعاوني ها نشان مي دهند كه آنها هیچ بويي از 

فعالیت هاي مولد اقتصادي نبرده اند.
مورد بعدي كه اثرات اين مصوب��ه را در اولین مجمع 
سرمايه گذاري استاني منعكس كرد، چینش حاضرين 
در جلسه است. طبق صورت هاي مالي ۶ ماهه شركت 
س��رمايه گذاري استان خراسان ش��مالي، دو تعاوني 
بجنورد و اسفراين صفر درصد سهام را در مالكیت خود 
داشته اند؛ اما مصوبه شورا عالي بورس طوري عمل كرد 
كه آنها بتوانند حق راي 5۱ درصد كل استان خراسان 
شمالي را داشته باش��ند. به عبارت ديگر، اين مصوبه 
صفر درصد را مساوي ۳۶ درصد قرار داده است. با اين 
همه تناقض و ايرادي كه فقط به يك بند از آن مصوبه 
وارد است، معلوم نیست پرتفوي سهام عدالت به مردم 

تعلق دارد يا به برخي خواص.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه چند روز پيش، دس��تيار وي��ژه وزير راه و 
شهرس��ازي از كمبود زمين براي ساخت واحدهاي 
مسكوني طرح نهضت ملي مسكن موسوم به ساخت 
4 ميليون مس��كن در 4 س��ال خبر داده ب��ود، ديروز 
شركت عمران ش��هرهاي جديد ايران از صدور پروانه 
تأسيس شهرك مس��كوني دولتي پرنيان قم توسط 
ستاد مديريت شهرك سازي كشور و ساخت ويلاهاي 
300 متري در اين شهرك در قالب طرح نهضت ملي 

مسكن خبر داد.
به گزارش »تعادل«، اگر چه طي يك س��ال گذشته 
دولت با هدف تس��ريع در مسكن س��ازي، س��اخت 
خانه هاي ويلايي در زمين متعلق به متقاضي استفاده 
از مزاياي طرح نهضت ملي را )در قالب خودمالكي( در 
دستور كار قرار داده است، اما هيچگاه در طرح مسكن 
دولتي قرار بر اين نبوده است كه از زمين هاي محدود 
موجود در كشور براي ساخت خانه هاي ويلايي استفاده 
شود. چه آنكه به غير از مساله زمين مناسب خانه سازي 
به عنوان يكي از منابع كمياب در كش��ور، منابع مالي 
و به ويژه مناب��ع حاصل از دلارهاي نفت��ي ايران نزد 
صندوق توس��عه ملي نيز قرار است در اين پروژه ملي 
استفاده شود. بي گمان نه تنها دولت تكليفي در توليد 
مسكن براي اقشار مختلف اجتماع ندارد بلكه هزينه 
از بيت المال با هدف س��اخت ويلا براي گروه خاص و 

مشخصي از مردم جايز نيست.
 از اين رفو، هم اينك اين سوال در افكار عمومي ايجاد 
شده اس��ت كه آيا ويلاسازي توس��ط دولت، انحراف 
از اجراي قانون به ش��مار نمي رود؟ آي��ا نمي توان در 
اين زمين ها، به جاي خان��ه ويلايي- نه مجتمع هاي 
آپارتماني كه- خانه هايي با دو يا س��ه طبقه ساخت تا 
جمعيت بيشتري بتوانند از آن بهره مند شوند؟ سوال 
ديگر اينكه 7300 ويلاي 300 متري قرار است به چه 
كساني اعطا شود؟ آيا آن مستضعفي كه هم اينك براي 
پرداخت آورده اوليه و اندك در نهضت ملي مس��كن 
توان پرداخت آورده اوليه ساخت ويلاي دولتي را دارد؟ 
به طور قطع پاسخ خير است. پس مشتري و مخاطب 

ويلاي 300 متري در قم چه كساني هستند؟

    7300 قطعه در 550 هكتار
ش��ركت عمران ش��هرهاي جديد ايران اع��لام كرد: 
در راس��تاي اجراي مصوبه ش��وراي عالي شهرسازي 
و معماري مبني ب��ر موافقت با تغيي��ر رويكرد نحوه 
احداث و مديريت سكونتگاه ش��هري در اراضي ملي 
جنوب امام زاده عبدالله قم از شهر جديد به شهرك و 
همچنين در راستاي اجراي مفاد دستورالعمل ترويج 
شهرك سازي كشور، مجوز احداث شركت مسكوني 
دولتي به نام شهرك پرنيان در مساحتي بالغ بر 550 
هكتار و ظرفيت جمعيت پذيري 30 هزار نفر توسط 
سعيد غفوري رييس هيات مديره، سرپرست شركت 
عمران ش��هرهاي جدي��د و رييس س��تاد مديريت 
شهرك سازي كشور صادر ش��د. بر اساس اين پروانه 
صادر ش��ده، تعداد 7300 قطعه ويلايي 200 تا 300 
متري به ظرفيت طرح نهضت ملي مسكن در استان 
قم افزوده ش��د كه علاوه بر متقاضي��ان اين طرح، به 
متقاضيان جواني جمعيت نيز اختصاص خواهد يافت.

آنگونه كه تس��نيم گزارش كرده، اين تصميم پس از 
برگزاري جلسات ستاد مديريت شهرك سازي كشور 

در شركت عمران شهرهاي جديد و بررسي طرح هاي 
آماده سازي و طراحي شهري شهرك پيش گفته و در 

نهايت موافقت اعضاي ستاد اتخاذ شده است.

    تهاتر نفت با دارو به جاي تهاتر نفت با 
ساخت مسكن

بر اساس اين گزارش، به غير از مساله تامين و اختصاص 
زمين براي ساخت مسكن دولتي، مساله تامين مالي 
آن نيز داراي اهميت است. در حال حاضر كه كشور در 
تحريم قرار دارد، يكي از راه هاي بازگرداندن پول هاي 
حاصل از فروش نفت، ورود كالاها و خدمات از طرف 
تجاري _به طور مش��خص چين_ به كشور است. اما 
دولت با هدف تامين منافع ملي كشور، بهتر است چه 
كالاها و خدماتي را وارد كند؟ يك كارشناس اقتصادي 
در همين رابطه گفت: كشور نيازمند دارو است؛ برهمين 
اساس به جاي تهاتر نفت براي ساخت و ساز، دارو وارد 
كنند و تهاتر نفت در حوزه ساخت مسكن، جلوه خوبي 

براي دولت نخواهد داشت.
وحيد شقاقي ش��هري كارش��ناس اقتصادي و عضو 
هيات علمي دانشگاه، در گفت وگو با مهر با بيان اينكه 
حوزه مس��كن درگير مشكلات كلان است، گفت: در 
حوزه مسكن مسائل اقتصاد كلان پررنگ تر به چشم 
مي خورد؛ شهرنش��يني، اش��تغال، آمايش سرزمين 
و توسعه متوازن از جمله مس��ائل حائز اهميت براي 

بررسي موضوعات كلان كشور است.
كارشناس اقتصادي تاكيد كرد: مشكلات كلان كشور 
مانند تورم بر حوزه مسكن تأثيرات چشمگيري خواهد 
داشت؛ اگر آمايش سرزمين در كشور انجام مي شد قطعاً 
با چنين آمار مهاجرت شهرها به روستاها مواجه نبوديم. 
البته ناگفته نماند كه اگر توزيع عادلانه منابع قدرت و 
ثروت در سطح كش��ور صورت مي گرفت، هم اكنون 

مهاجرت به كلان شهرها به شكل غيرقابل باوري رخ 
نمي داد. به غير از اين موارد، موضوعات ديگري مانند 
فرونشست زمين و كم آبي در اقتصاد كشور بايد مورد 
بررسي قرار گيرند. وي تصريح كرد: تورم حاكم در كشور 
تأثير بسياري در وضعيت فعلي حوزه مسكن خواهد 
داش��ت؛ دارايي ها و خدمات متناسب با تورم افزايش 
قيمت را مي كنند. اگر كش��ور نتواند تورم را به عنوان 
سياست كلان كنترل كند قطعاً در حوزه مسكن تبعات 

قيمتي را شاهد خواهيم بود.

     عدم وجود تكنولوژي ساخت و ساز
در كشور

عضو هيات علمي دانش��گاه افزود: ضعف عدم وجود 
تكنولوژي يكي از اركان اصلي تأخير در ساخت و ساز 
محسوب مي شود؛ به عنوان مثال در كشور چين يك 
آپارتمان 30 طبقه اي ظرف 2 تا 3 ماه تكميل و تحويل 
شهروندان مي ش��ود اما در ايران ساخت همين تعداد 
واحد مسكوني قطعاً بيش از يك سال زمان بر خواهد 
ب��ود. تمام اين موارد به ضعف وج��ود تكنولوژي هاي 
نوين و سطح پاييني از بهره وري در كشور بازمي گردد.

اين مسوول در خصوص تهاتر نفت با كشور چين براي 
ساخت مسكن، گفت: زماني كه نفت به فروش مي رسد، 
درآمد حاصل از آن موجب واردات كالا به كشور مي شود 
و دولت براي پوش��ش ضعف تكنولوژي ساخت و ساز 
ناچار به استفاده از تهاتر نفت و سازندگان چيني شده؛ 

اما ابتدا بايد موانع كلان كشور رفع شود.
وي گفت: به نظر مي رس��د دولت مي توانست با تهاتر 
نفت داروي مورد نياز كشور را تأمين كند در حالي كه 
موضوع دارو از ساخت مسكن اهميت بالاتري دارد؛ و 
به نظر بنده تهاتر نفت در حوزه ساخت مسكن، جلوه 
خوبي براي دولت نخواهد داشت؛ زيرا بسياري افراد به 

علت كمبود دارو جان خود را از دس��ت دادند. شقاقي 
ادامه داد: دولت سيزدهم در خصوص تحقق به وعده 4 
ميليون مسكن بسيار در حال تلاش است و بانك ها را 
نيز در اين راستا مورد فشار و بررسي قرار داده؛ طبيعتاً 
در آينده نه چندان دور عرضه مسكن در كشور رونق 

خواهد گرفت.

    راهكار اصلي سرعت بخشي 
به مسكن سازي

مس��وولان دليل ورود چيني ها به صنعت مس��كن را 
افزايش سرعت س��اخت عنوان كرده اند اين در حالي 
است كه به عقيده كارشناسان واگذاري زمين به مردم 
اصلي ترين راهكار براي س��رعت بخش��ي به ساخت 

مسكن تلقي مي شود.
آنگونه كه مهر گزارش كرده است، فريد ناييني، رييس 
انجمن توليدكنندگان و فناوران صنعتي ساختمان، 
درباره انتقال تكنولوژي چيني و افزايش سرعت ساخت 
مسكن گفت: اين داستان سريع سازي چيني ها هم از 
آن كليشه هاي تبليغاتي است كه متأسفانه در اسناد 
ملي و لازم الاجراي ما نيز مورد تحس��ين قرار گرفته 
اس��ت. البته نه اينكه چيني ها فناوري ساخت سريع 
نداشته باشند. بلكه، متخصصان طراحي ساختمان 
يا معماران به خوب��ي مي دانند كه اهداف پايه توليد يا 
سه گانه هزينه، زمان و كيفيت، شأن مستقل ندارند. 
بلكه، در تعامل هستند و يكي از مراحل مهم در طراحي، 

تنظيم مثلث بهينه براي پروژه است.
ناييني توضيح داد، هرگاه كيفيت اولويت يابد بر سرعت 
و هزينه تأثير مي گذارد. يا اگر س��رعت اولويت يابد بر 
كيفيت اثر مس��تقيم و بر هزينه طي يك منحني اثر 
مي گذارد. بنابراين تمجيد از سرعت به صورت مستقل 

بحث عاميانه و غيرتخصصي است.
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خسارت 1.7 همتي سيل
به راه هاي سيستان و بلوچستان

معاون راهداري سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي 
از خس��ارت ۱700 ميليارد توماني س��يل به راه هاي 
سيستان و بلوچس��تان خبر داد. به گزارش تسنيم، 
رضا اكبري، معاون س��ازمان راه��داري و حمل ونقل 
جاده اي درباره سيل سيستان و بلوچستان، اظهار كرد: 
راهداران با تلاش شبانه روزي و بسيج همه امكانات از 
جمله ماشين آلات سنگين و نيمه سنگين براي ارايه 
خدمات در مناطق درگير سيلاب به منظور مرمت و 
بازگشايي راه هاي آسيب ديده در ايرانشهر، كنارك، 
دشتياري، قصرقند، چابهار و نيك شهر مشغول فعاليت 
و امدادرساني هستند. وي افزود: بر اثر بارندگي راه هاي 
مواصلاتي جنوب اس��تان متحمل خس��ارت شديد 
حدود ۱700 ميليارد تومان شده است كه 50 اكيپ و 
340 نفر راهدار در جنوب استان براي بازسازي فعال 
شده اند و ميزان خس��ارت وارده به روستاهاي شمال 
استان نيز حدود ۱00 ميليارد تومان برآورد مي شود. 
وي تصريح كرد: همچنين 90 دستگاه ماشين آلات 
سنگين جنوب استان سيستان و بلوچستان و حدود 
20 دستگاه از استان هاي هرمزگان، كرمان و شمال 
استان به منطقه جنوب اعزام شده است و 20 دستگاه 
ماشين آلات سنگين هم توسط بخش خصوصي تأمين 
شده است. به علاوه حدود دو هزار كيلومتر راه آسيب 
ديده در جنوب استان و بيش از 200 دستگاه پل و آب 
نما و محورهايي كه در حاشيه كوهستان و تراشه هاي 
سنگي بوده در اثر بارندگي ريزش كرده كه اكيپ هاي 
راه��داري در حال پاكس��ازي راه ها هس��تند. معاون 
راهداري سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي يادآور 
شد: راه دسترسي حدود ۱78 روستا مسدود شده است 
كه در بخشي از آنها همچنان جريان آب برقرار است و 
امكان بازگشايي تا فروكش كردن آب وجود ندارد؛ در 
ساير نقاط كه آب فروكش كرده و با ايجاد خاك ريزي 
امكان تردد، فراهم شده است و برنامه ريزي شده تا ۱0 
روز تمام مقاطعي كه دچار آب بردگي شده، ترميم و 
تردد برقرار ش��ود؛ ضمن اينكه با تاكيد وزير، دستور 
داده ش��د. فعلًا به صورت موق��ت 50 ميليارد تومان 
در چهار س��رفصل، براي اجاره ماشين آلات و خريد 
مصالح و بازس��ازي راه و ابنيه فني، به جنوب اس��تان 

تخصيص يابد.

كم كاري در پرداخت وام 
وديعه مسكن

مديركل دفتر طرح ريزي و پايش طرح هاي مس��كن 
با اش��اره به امضاي قرارداد وام وديعه مس��كن با 392 
ه��زار متقاضي، گفت: بانك ها به يك س��وم تعهدات 
خود عمل كرده اند. به گزارش تسنيم، دوشنبه هفته 
گذش��ته دفتر پايش طرح هاي نهضت ملي مس��كن 
وزارت راه و شهرسازي اعلام كرد: يك ميليون و 462 
هزار و ۱60 متقاضي براي دريافت وام وديعه مسكن 
ثبت نام كرده اند. از اين تعداد يك ميليون و 296 هزار 
و 9۱5 متقاضي حائز شرايط اوليه شناخته شد ه اند. از 
اين تعداد نيز 895 هزار و 668 متقاضي براي دريافت 
تسهيلات به بانك ها معرفي ش��ده اند كه بانك هاي 
عامل ب��ا 38۱ هزار و 763 متقاض��ي )29.4 درصد( 
قرارداد امضا كرده اند. اين در حالي است كه مديركل 
دفتر طرح ريزي و پايش طرح هاي مسكن وزارت راه و 
شهرسازي از پرداخت تسهيلات وديعه مسكن به 392 
هزار متقاضي توسط بانك ها خبر داد. احمد خادميان 
گفته است: تاكنون يك ميليون و 482 هزار متقاضي 
در سراسر كشور براي تس��هيلات وديعه براي اجاره 
مسكن ثبت نام كرده اند كه از اين تعداد يك ميليون و 
3۱5 هزار متقاضي حائز شرايط اوليه شناخته شدند. 
وي ادامه داد: از تعداد افراد واجد شرايط شناخته شده 
تاكنون 9۱3 هزار و 364 متقاضي حائز شرايط براي 
دريافت تسهيلات وديعه مسكن به بانك هاي معرفي 
شدند كه بانك ها تاكنون با 392 هزار و 303 متقاضي 
انعقاد قرارداد كرده اند. وي يادآور شد: بانك ها به يك 
س��وم تعهدات خود براي پرداخت تسهيلات وديعه 
مسكن عمل كرده اند كه انتظار مي رود تا در ماه هاي 

پيش رو اين همكاري تقويت شود. 

تفاهم نامه هاي 5،۸ ميليون 
دلاري شركت هاي ايران و روسيه

دو شركت دانش بنيان ايراني تفاهم نامه همكاري 
به ارزش 5 ميليون و 800 دلار براي تأمين فناوري 
نوين ساختماني با شركت هاي روس امضا كردند. 
به گزارش ايرنا، اين تفاهم نامه همكاري در حاشيه 
پنجمين نمايشگاه بين المللي صنعت ساخت وساز، 
فناوري و مصالح س��اختماني موسوم به روس بيلد 
)RosBuild( و در آيين��ي با حضور س��يد بهنام 
كاظمي راي��زن همكاري هاي فن��اوري و نوآوري 
سفارت جمهوري اسلامي ايران در مسكو به امضا 
رسيد. يكي از اين تفاهم نامه ها در حوزه مشاركت 
در فناوري نوين سازه هاي گلخانه اي و تفاهم نامه 
ديگر در زمينه تب��ادل تكنولوژي و واقعيت افزوده 
در حوزه ساخت و ساز است. نمايشگاه بين المللي 
روس بيلد بخشي از رويدادهاي هفته ساخت و ساز 
روسيه است كه با هدف تأمين مصالح ساختماني با 
كيفيت و بهره گيري از آخرين فناوري ها در عرصه 
ساخت و ساز طرح ريزي شده است. اين نمايشگاه 
فرصت مناسبي براي ورود تأمين كنندگان مصالح 
و فناوري س��اخت و س��از به بازار روسيه محسوب 
مي ش��ود. 9 ش��ركت دانش بنيان ايران��ي در اين 
نمايشگاه كه تا شامگاه جمعه به مدت چهار روز برپا 
بود، دس��تاوردهاي خود در زمينه ساختمان هاي 
هوشمند و دوستدار محيط زيس��ت را در معرض 
ديد بازديدكنندگان قرار دادند. اين ش��ركت ها با 
همكاري وزارت راه و شهرسازي و معاونت علمي، 
فناوري و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري در 

اين نمايشگاه حضور يافته بودند.

مانع جديد در مسير نوسازي 
ناوگان فرسوده تاكسي

مديرعامل اتحاديه حمل و نقل مسافر شهري كشور با 
اشاره به افزايش قيمت تاكسي سورن از 362 ميليون 
به 480 ميليون تومان، اين افزايش قيمت را غيرقابل 
قبول دانست. مرتضي ضامني در گفت وگو با ايسنا، 
با اشاره به افزايش قيمت تاكسي سورن، اين افزايش 
قيمت را غيرمنطقي و غيرقابل قبول دانس��ت كه و 
سد راه نوسازي ناوگان فرسوده تاكسي مي شود. وي 
گفت: اين افزايش قيمت، به ضرر رانندگان تاكسي و 
مردم خواهد بود. رانندگان تاكسي با اين قيمت، توان 
خريد تاكسي سورن را ندارند و نوسازي تاكسي هاي 
فرسوده، برايش��ان بسيار دشوار ش��ده است و اين 
افزايش قيمت تاكسي سورن منجر به افزايش كرايه 
تاكسي هم خواهد شد. مديرعامل اتحاديه حمل و 
نقل مسافر شهري كشور ادامه داد: افزايش قيمت، 
در حالي اتفاق افتاده اس��ت كه بسياري از رانندگان 
تاكسي در انتظار نوسازي تاكسي هاي فرسوده خود 
بودند. اما با افزايش ناگهاني قيمت تاكسي سورن، اين 
اميدواري به نااميدي تبديل شده است. ضامني با بيان 
اينكه دولت آقاي رييسي در راستاي حل مشكلات 
معيشتي مردم گام هاي بلندي برداشته است، گفت: 
از دولت و مسوولان انتظار مي رود كه به اين موضوع 
رس��يدگي كنند و براي حل اين مش��كل، چاره اي 
اساسي بينديشند. وي بيان كرد: اين افزايش قيمت، 
به ضرر رانندگان تاكسي، مردم و كل جامعه خواهد 
بود و افزايش كرايه تاكسي به كاهش تقاضا براي سفر 
با تاكس��ي و افزايش آلودگي هوا منجر خواهد شد. 
ضامني گفت: با توجه به اينكه نياز حوزه تاكسيراني 
كمتر از يك درصد توليد ش��ركت خودروساز است، 
اين مجموعه بايد به اجراي مسووليت هاي اجتماعي 
خود و در راستاي حمايت از حوزه حمل و نقل عمومي 
ش��هري در تصميم خود تجديد نظر كند و قيمت 
تاكسي سورن را به قيمت قبلي بازگرداند. اين كار، به 
نفع رانندگان تاكسي، مردم و كل جامعه خواهد بود.

ساخت 150 هزار واحد مسكن 
در پايتخت

مديرعامل س��ازمان نوسازي ش��هر تهران از ساخت 
۱40 تا ۱50 هزار واحد مس��كن ب��ا همكاري دولت 
و ش��هرداري تهران در پايتخت خبر داد. به گزارش 
ايسنا، سيدمهدي هدايت پيرامون آخرين وضعيت 
بازآفريني شهر تهران گفت: بعد از چندين سال در دوره 
فعلي مديريت شهري، شاهد همسويي سياست هاي 
بازآفريني و توليد مسكن در شهر تهران بين شهرداري 
تهران و دولت هستيم كه اثرات خوبي در شهر دارد. وي 
افزود: چندين جلسه در شهرداري تهران و نيز جلساتي 
هم با حضور شهردار پايتخت در وزارت راه وشهرسازي 
با وزير و معاونان وي برگزار شد كه به يك سري نكات 
مش��ترك در مورد سياست هاي مسكن و بازآفريني 
ش��هر تهران رس��يديم. خروجي آن اين ش��د كه در 
ماه هاي آينده عمليات اجرايي ح��دود ۱40 تا ۱50 
هزار واحد مسكن در شهر تهران در مناطق مختلف 
با رويكرد بازآفريني و نوسازي شهري و ايجاد محلات 
الگو انجام خواهد شد. مديرعامل سازمان نوسازي شهر 
تهران با اشاره به اينكه موضوع خدمات و مساكن در 
اين پروژه ها با هم اجرا مي شود تا محلات با هويت در 
شهر تهران ايجاد شود، گفت: تأمين خدمات هفت گانه، 
ايج��اد هويت ش��هري، معماري س��بز، نظام محله 
محوري، استفاده از پساب و انرژي هاي نو و استفاده از 

فناوري هاي نو از ويژگي هاي اين پروژه هاست .

 مردودي 51 درصد خودروهاي 
سنگين از معاينه فني

سرپرست شركت س��تاد معاينه فني خودروهاي 
تهران گفت: تحليل نتايج آزمون خودروهاي سنگين 
مراجعه كننده به مراكز ش��هر تهران نشان مي دهد 
5۱ درصد از خودروهاي سنگين داراي نقص فني و 
ايمني بوده و در بار نخست موفق به دريافت معاينه 
فني نمي شوند. به گزارش ايسنا، سيدمحمدمهدي 
ميرزايي قمي با اش��اره به مراجعه 428۱ دستگاه 
اتوبوس شركت واحد به مراكز معاينه فني پايتخت در 
سال جاري، اظهار كرد: ذرات معلق يكي از مهم ترين 
آلاينده ها در شهر تهران هستند كه بر اساس سياهه 
انتشار سال ۱396 ش��هرداري تهران اتوبوس هاي 
ش��ركت واحد در انتش��ار آن س��هم 5.7 درصدي 
دارند. به گفته سرپرست شركت ستاد معاينه فني 
خودروهاي تهران، بر همين اساس با توجه به اهميت 
موضوع كاهش آلودگي هوا و حفظ ايمني و سلامت 
ش��هروندان براي مديران شهري، جهت تدقيق در 
كنت��رل دوره اي وضعيت آلايندگ��ي و ايمني اين 
خودروها بنابر هماهنگي انجام شده با شركت واحد 
اتوبوسراني امسال نسبت به برنامه ريزي جهت اعزام 
اتوبوس هاي شركت واحد به مراكز معاينه فني شهر 
تهران اقدام ش��ده است. وي ادامه داد: خوشبختانه 
آمار نشان مي دهد در يازده ماهه امسال در مقايسه با 
مدت مشابه در سال گذشته حداقل ميزان مراجعات 
45 درصد افزايش داشته است. شهر تهران از بضاعت 
سه مركز تك خطه معاينه فني خودروهاي سنگين 
برخوردار بوده كه دو مركز آن در توقفگاه هاي شركت 

واحد قرار دارد.

ساختويلاهاي۳۰۰مترينهضتمليمسكندرقم

درجلسهمشتركشورايشهروشهرداريتهرانمطرحشد

مسكن دولتي منحرف شد؟

ابهام در مشخصات فني خودروهاي خريداري شده از چين
جلسه مشترك كميس��يون برنامه و بودجه و عمران 
و حمل و نقل ش��وراي ش��هر تهران با معاون حمل و 
نقل و ترافيك شهرداري تهران و ساير مسوولان اين 
حوزه براي بررس��ي خريدهاي صورت گرفته از چين 

برگزار شد.
در ابتداي اين جلسه گزارشي از وضعيت قراردادهاي 
حمل و نقل عمومي با كشور چين بيان شد و سيد جعفر 
تشكري هاشمي رييس كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه مشخصات فني 
كه براي اتوبوس هاي خريداري شده بيان شده هنوز 
به صورت ش��فاف مشخص نيستند، گفت: بايد گفته 
شود روش كش��ف قيمت كه منجر به خريد از برخي 

خودروسازان چيني شده چگونه بوده است.
به گ��زارش ايس��نا، وي ادامه داد: مش��خصات فني 
كه مبناي ق��رارداد قرار گرفته اند به همراه اس��تعلام 
قيمت آنها بايد به ش��وراي شهر ارايه شود؛ همچنين 
دل نگراني هايي در رابطه با نحوه خدمات بعد از فروش 
اتوبوس ها وجود دارد كه بايد در خصوص آنها توضيح 

داده شود.
تشكري هاشمي با اشاره به خريد تاكسي هاي برقي از 
كشور چين اظهار كرد: يكي از مهم ترين مواردي كه بايد 
به صورت شفاف بيان شود دليل خريد يك برند خاص 
است و بايد گفته شود كدام مرجع تخصصي كيفيت 

اين خودرو را براي تاكسي تأييد كرده است؟
رييس كميس��يون عم��ران و حمل و نقل ش��وراي 
اسلامي شهر تهران تصريح كرد: بر اساس گفته هاي 
معاون حمل و نقل و ترافيك و سرپرس��ت سازمان 
تاكسيراني شهرداري تهران ۱۱ محصول برقي ديگر 
تأييديه وزارت صمت را داش��ته اند كه از ميان تمام 
آنها يك خودرو انتخاب ش��ده؛ اما هنوز مش��خص 
نيس��ت انتخاب اين خودرو بر چه اس��اس و با كدام 
يك از ش��اخص هاي فني بوده است؛ بايد يك مرجع 
صلاحيت دار فني، اين خودرو را تأييد كند. به عنوان 

اعضاي ش��وراي ش��هر تهران بايد اقناع ش��ويم كه 
دلايل انتخاب اين خودرو براي اس��تفاده در خطوط 

تاكسيراني چه بوده است.
وي گف��ت: در ط��ول تاري��خ تهران هيچ��گاه دامنه 
تصدي گري شهرداري ها به اين اندازه افزايش نيافته 
بوده و خود ش��هرداري به دنبال خريد خودرو، ايجاد 
بنگاه هاي تجاري و شركت  داري خودروسازي نبوده 
اس��ت؛ در ايران خودروسازهاي بس��يار زيادي وجود 
دارند كه هر كدام براي حضور در بازارها آماده هستند 
و ش��هرداري بايد از انجام فعاليت هاي تصدي گرايانه 

خودداري كند.

     خريدهاي حمل و نقلي شهرداري تهران 
ادامه دارد

در ادامه محسن هرمزي معاون حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري تهران نيز ضمن اش��اره به تفاهمنامه ها و 
قراردادهايي كه با كشور چين به امضاء رسيده است، 
گفت: اميدواريم در س��ال آينده بتوانيم خودروهاي 
برقي را دريافت كنيم؛ همچنين موتورهاي برقي نيز 
در مرحله بررسي هستند تا آزمايش هاي نهايي بر روي 

آنها انجام شود.
وي در ادامه يادآور شد: خريدهايي كه شهرداري تهران 
انجام داده قطعاً ادامه دار خواهد بود و تعهدهايي براي 

مجموعه مديريت شهري ايجاد شده است.
معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران با اشاره 
به چگونگي خريد تاكسي هاي برقي توسط رانندگان 
گفت: بخشي از هزينه اين تاكسي ها توسط تعهد دولت، 
بخشي از طريق اسقاط خودرو و مابقي توسط راننده 

پرداخت خواهد شد.
در ادامه شادي مالكي، سرپرست سازمان تاكسيراني 
شهر تهران ضمن اشاره به چرايي خريد خودروي مورد 
نظر به عنوان تاكسي برقي اظهار كرد: اين خودرو در 
كشور چين نيز به عنوان تاكسي به كار گرفته مي شود 

و با يك مرتبه شارژ مي تواند 350 الي 400 كيلومتر را 
پيمايش كند و متناسب با شرايط و جغرافياي تهران 
اس��ت. همچنين خودروي خريداري ش��ده به تأييد 

وزارت صمت رسيده است.

     رونمايي از نخستين نمونه اتوبوس برقي
در اين حال، سخنگوي ش��هرداري تهران از رونمايي 
از نخستين نمونه اتوبوس و تاكسي هاي برقي مربوط 
به قرارداد ش��هرداري با چين در روز سه شنبه هفته 

جاري خبر داد.
عبدالمطهر محمدخاني، سخنگوي شهرداري تهران 
ديروز در يك نشست خبري در پاسخ به پرسشي درباره 
مهم ترين اقدامات صورت گرفته در حوزه حمل و نقل 
عمومي گفت: از روز نخستين كه وارد مجموعه شهري 
شديم حمل و نقل عمومي نخستين دغدغه ما بود و 

وضعيت نامناسبي كه داشت مردم بوديم.
سخنگوي ش��هرداري تهران ادامه داد: معاون حمل 
و نقل و ترافيك وقت ش��هرداري نيز درباره انبارهاي 
خالي مترو وضعيت نامناس��ب اتوبوس ها، ون ها و ... 
گزارش هاي متعددي ارايه كرد و طبق اين گزارشات 
ون هايي تحويل گرفتيم كه ۱00 درصد فرسوده بود، 
تعداد اتوبوس ها نه تنها افزايش پيدا نكرده بود بلكه در 
دوره گذشته با كاهش قابل توجهي مواجه شده بود اما 

در سال 402 اگرچه همه تلاش ما به سرانجام نرسيده 
اما در مقايسه با گذشته اتفاقات بزرگي رخ داده است.

وي افزود: در مقايس��ه با 4 سال فعاليت دوره گذشته 
مديريت شهري، بيش از سه برابر اتوبوس نو به ناوگان 
اتوبوسراني اضافه كرديم كه البته با وضعيت مطلوب 
فاصله دارد و در آن شكي نيست. در حوزه اورهال مترو 
نيز اتفاقات خوبي رقم خورده و قطارهاي DC كه از رده 
خارج بود و برخي معتقد بودند اين قطارها بايد اسقاط 
شوند را به قطارهاي DC+ تبديل كرديم و اكنون نيز 

در حال فعاليت در خطوط مترو هستند.
محمدخاني خاطرنشان كرد: اما خبر خوب اينكه روز 
گذش��ته قرارداد تكميلي ناوگان حمل و نقل برقي با 
شركت هاي چيني منعقد كرديم و نخستين نمونه هاي 
اتوبوس، ون و تاكسي وارد كشور خواهد شد. اميدواريم 
با اين فرايند كه درحال طي شدن است و با همكاري 
بانك مركزي از ارديبهشت و خرداد سال آينده ورود 
اين تاكسي ها، اتوبوسها و ون ها را به شهر تهران شاهد 

باشيم.
وي گفت: همانطور كه مي دانيد قرارداد دو هزار و 500 
دستگاه اتوبوس 27 هزار و 500 تاكسي ۱0 هزار ون 
و ۱50 هزار موتورسيكلت برقي اجرايي شده و از اواخر 
بهار آينده شاهد ورود آنها به ناوگان حمل و نقل عمومي 

خواهيم بود.
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قيمت هر بيت كوين روز دوشنبه از مرز 66 هزار دلار عبور 
كرد و به بالاترين ارزش خود طي دو س��ال اخير رسيد. به 
اين ترتيب، پادش��اه ارزهاي ديجيتال فاصله اش را با اوج 
تاريخي خود در محدوده 6۹ هزار دلار كه در نوامبر س��ال 
۲۰۲۱ ثبت شده بود، كمتر و كمتر كرد. كارشناسان بازار، 
احساسات سرخوشانه و صعود قيمت بيت كوين را به عوامل 
متعددي نس��بت مي دهند، از جمله: افزايش تقاضا براي 
خريد اين رمزارز از سوي سرمايه گذاران سازماني، هجوم 
سرمايه به صندوق هاي ETF  اسپات بيت كوين و نزديك 
شدن به رويداد هاوينگ آن. قيمت هر بيت كوين در اوايل 
روز دوشنبه به 66 هزار دلار هم رسيد كه بالاترين قيمت از 
اواخر سال ۲۰۲۱ تاكنون به شمار مي رود. ارزش بيت كوين 
كه عمده ترين ارز ديجيتال در جهان است، در سال جاري 
۵۰ درصد در بازار ارزهاي ديجيتال افزايش يافته اس��ت. 
بيشترين افزايش قيمت بيت كوين در چند هفته گذشته 
اتفاق افتاده، زيرا حجم معاملات بيت كوين در ايالات متحده 
افزايش يافته است. داده هاي شركت تحليلي گلسنود نشان 
مي دهد كه بازار بيت كوين در روز يكم مارس )۱۱ اسفند(، 
شاهد خروج قابل توجهي بوده و صرافي ها حدود ۲.۳ ميليارد 
دلار برداشت داشته اند. اين رويداد يكي از كم سابقه ترين و 
بزرگ ترين خروج هاي بيت كوين از صرافي ها طي سال هاي 
اخير اس��ت. جيمز ون استراتن با انتشار پستي در شبكه 
اجتماعي اكس نوشت: »فكر نمي كنم در گذشته چنين 
چيزي ديده باش��م. روي هم رفته در روز جمعه صرافي ها 
شاهد خروج بيش از ۲.۳ ميليارد دلار بيت كوين بودند كه 
يكي از بزرگ ترين برداش��ت ها در بيش از ۵ سال گذشته 
بوده اس��ت. حدود ۲۰۰ ميليون دلار از اين مبلغ به كوين 
بيس پرايم ارسال ش��ده، بنابراين اين خروج را ۲ ميليارد 

دلار بدانيم.«

    رشد 50 درصدي بيت كوين 
در سال جديد ميلادي

برترين ارز ديجيت��ال جهان ازنظر حجم بازار، در س��ال 
جاري ۵۰ درصد رش��د كرده كه دليل اصلي آن افزايش 
چش��م گير حجم مبادلات ETF بيت كوي��ن در ايالات  
 )ETF( متحده است. صندوق هاي قابل  معامله در بورس

بيت كوي��ن مدتي پيش در ايالات  متحده تأييد ش��دند. 
راه اندازي اين صندوق ها راه را براي سرمايه گذاران بزرگ 
جديد باز كرد و شور و ش��وق دوباره اي در جامعه كريپتو 
به راه انداخت كه يادآور رشد بسيار زياد سال ۲۰۲۱ است. 
ماركوس تيلن، رييس بخش تحقيقات در يك موسس��ه 
 )۱۰x Research( تجزيه و تحليل ارزهاي ديجيت��ال
در س��نگاپور به رويترز گفت كه موج هاي استفاده از اين 
ارز كاهش نمي يابد زيرا سرمايه گذاران از وضعيت موجود 
مطمئن ترند و به نظر مي رسد قيمت بيت كوين بالاتر برود. 
اين ارزيابي در شرايطي است كه افزايش قيمت بيت كوين 
در هفته هاي اخير روندي صعودي داشته است. به عنوان 
نمونه، در روز سه شنبه هشت اسفند نيز گزارش شد كه ارز 
ديجيتال بيت كوين در معاملات آسيايي با گذر از مرز ۵۷ 
هزار دلار به بالاترين حد خود در دو سال اخير رسيد. اتر، 
رقيب كوچك تر بيت كوين هم براي اولين بار در دو سال 
گذشته، بالاي س��ه هزار و ۲۰۰ دلار معامله شد. احتمال 
تأييد صندوق هاي قابل  معامله اتر ني��ز در آينده نزديك 
وجود دارد و قيمت اين رمزارز نس��بت  به س��ال گذشته 
افزايش چشمگيري را تجربه كرده است. با اين حال، جيك 

چروينسكي، كارشناس حقوقي و وكيل حوزه ارز ديجيتال، 
نظر ديگري دارد. او پيشنهاد كرد كه درخواست هاي معلق 
براي ETF اتريوم ممكن است از سوي كميسيون بورس و 
اوراق بهادار ايالات متحده )SEC( رد ش��ود. چروينسكي 
تاكيد كرد كه تصويب يك ETF اسپات اتريوم فشار سياسي 
بر تنظيم كننده مالي را تش��ديد مي كند. او اشاره كرد كه 
كميسيون عليرغم اينكه تصميم خود را تحت تأثير دادگاه 
گرفته بود، با »بازخوردهاي منفي سياس��ي زيادي براي 
تأييد ETFهاي بيت كوين« مواجه ش��د. اين كارشناس 
حقوقي حوزه ارز ديجيتال در ادامه گفت كميسيون انتظار 
چنين بازخوردهاي منفي را از سمت دولت و فدرال نداشت 
و به همين دليل تاييد ETFهاي اتريوم را حداقل امس��ال 
انج��ام نمي دهد. در اين مي��ان، تيم تحليلي كوين گلس 
)Coinglass( بازده ماهانه بيت كوين را از سال ۲۰۱۳ تا 
۲۰۲۴ منتشر كرده است. عملكرد قيمت طي ماه مارس 
در سال هاي مختلف، متفاوت بوده و تنها در ۵ مورد از اين 
۱۱ سال صعودي شده است. بيت كوين سود خود را بيشتر 
كرد و قيمت آن براي اولين بار از نوامبر سال ۲۰۲۱ به 6۴ 
هزار دلار رسيد و به دنبال روند سرمايه گذاري ثبت شده 

است كه پس از شروع معاملات صندوق هاي قابل معامله در 
بورس )ETF( آغاز شد. علاوه بر اين ها، آنتوني اسكاراموچي، 
بنيانگذار اسكاي بريج كپيتال، اخيراً در توييتي گفته كه قطر 
ممكن است بيت كوين را به ذخاير خود اضافه كرده باشد. 
اگر اين ادعا درست باشد، قطر اولين كشور خاورميانه خواهد 
بود كه اين كار را انجام مي دهد. با توجه به اينكه قطر يكي 
از كشورهاي ثروتمند خاورميانه است، فعالان بازار انتظار 
دارند كه بار ديگر شاهد هجوم سرمايه هنگفتي به بازار اين 

ارز ديجيتال و رشد بيشتر قيمت آن باشيم.

     قيمت بيت كوين در برابر يورو و پوند 
به بالاترين حد خود رسيد

قيمت بي��ت كوين، همچني��ن در صرافي كوين بيس به 
6۰/۴۴۷ يورو و ۵۱/۷۳6 پوند، بالاترين حد خود در برابر 
اين دو ارز فيات رسيد. قيمت اين دارايي پس از رشد بيش 
از ۵درصدي در ۲۴ س��اعت گذشته در محدوده 6۵/۰۰۰ 
دلاري در نوسان اس��ت. بااين حال، هنوز ۵.۴درصد از اوج 
6۹/۰۰۰ دلاري خود فاصله دارد. شاخص دلار، انديكاتور 
كليدي براي س��نجش قدرت پول ايالات متحده در برابر 
شش رقيب اصلي خود، هفته گذشته روند صعودي داشته 
است. البته در اين ميان مخالفاني هم وجود دارد. براي مثال 
رسانه هاي دولتي چين همزمان با اوج گيري بيت كوين بار 
ديگر به سرمايه گذاران نسبت به سرمايه گذاري در ارزهاي 
ديجيتال هشدار دادند. روزنامه دولتي اكونوميك ديلي در 
مقاله جديدي گفته اس��ت كه افزايش قيمت بيت كوين 
خطرات اساسي مرتبط با دارايي هاي ديجيتال را پنهان 
نمي كند. در اين مقاله آمده اس��ت: »سرمايه گذاران بايد 
نس��بت به خطرات مرتبط با بيت كوين و محصولاتي كه 
ارزش آنها به ارزهاي ديجيتال مرتبط است، محتاط باشد.« 
اين روزنامه به نقل شيائو سا، وكيل مستقر در پكن به تأيي 
ETF هاي بيت كوين در امريكا اشاره كرده كه گفته است اين 
تصويب موانع ورود سرمايه گذاران خارجي را كاهش داده 
و فعاليت معاملاتي بازار را تقويت كرده است. او همچنين 
تأكيد كرد كه عرضه كنندگانETFهاي بيت كوين در خارج 
از چين نمي توانند محصولات مالي مرتبط را به شهروندان 

چيني بفروشند .
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ايران پست سبز را محقق مي كند
مديرعامل شركت ملي پست از اجرايي شدن پست سبز 
در شركت ملي پست در راستاي تعهد به اتحاديه جهاني 
پست خبرداد. به گزارش ايسنا، محمود ليايي- مديرعامل 
شركت ملي پست- در آيين افتتاحيه بيست و يكمين 
نمايشگاه بين المللي محيط زيست اظهار كرد: شركت 
ملي پست همه تلاش خود را به كار گرفته پُست سبز را 
براساس برنامه ها و الزامات اتحاديه جهاني پست محقق 
كند. وي با اشاره بر اينكه براي تحقق پست سبز در كشور 
با موانع زيادي مواجه هس��تيم، افزود: از سال گذشته با 
رونمايي موتورس��يكلت هاي برق��ي گام بزرگي براي 
اجراي پست سبز برداشتيم. معاون وزير ارتباطات با بيان 
اينكه هر يك مرسوله موجب كاهش ۱۰۰ سفر شهري 
مي شود، گفت: شايد اين عدد اغراق آميز باشد اما با توسعه 
پست مي توان به چنين هدفي دست يافت. ليايي با تاكيد 
بر اينكه افزايش ترافيك پس��تي مي تواند كمك بسيار 
خوبي به محيط زيست كند تصريح كرد: شبكه پستي 
كشور آمادگي دارد با بهره گيري از ناوگان برقي و اجراي 
طرح ۱۰۰۰ خودروي ون سيار برقي در اين مسير حركت 
كند. طبق اعلام شركت ملي پست، وي با تاكيد براينكه 
اجراي طرح فوق مستلزم هزينه بسياري است از اين رو 
انتظار مي رود ساير دستگاه هاي مسوول نيز در اين باره 
با ما همكاري كرده تا هزينه هاي تبديل ناوگان بنزيني 
به ناوگان برقي براي مجموعه پست كشور كاهش يافته 
و با توجيه اقتصادي، استفاده از اين ظرفيت افزايش يابد.

مذاكره مجدد با وزارت بهداشت 
درباره فروش اينترنتي دارو

دبير س��تاد فناوري هاي اقتصاد ديجيتال و هوش 
مصنوعي معاونت علمي از مذاكره مجدد با وزارت 
بهداش��ت درباره موافقت با ف��روش اينترنتي دارو 
خبر داد. حسين ملازاده در گفت وگو با مهر درباره 
پيگيري هاي معاونت علمي پيرامون موضوع فروش 
اينترنتي دارو از طريق پلتفرم ها و مخالفت صريح 
س��ازمان غذا و دارو با اين طرح گفت: بحث توزيع 
اينترنتي دارو اولين بار س��ال گذشته در آيين نامه 
حمايت از توليد دانش بنيان و اش��تغال آفرين در 
حوزه س��لامت مطرح شد و هيات وزيران براساس 
اين آيين نامه وزارت بهداشت را موظف كرد ظرف 
دو ماه ب��ا هم��كاري وزارت ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات، دستورالعمل توزيع دارو از طريق سكوها 
و كسب وكارهاي اينترنتي را تدوين و ابلاغ كند و ما 
با دوستان وزارت بهداشت بر سر اين موضوع توافق 
كرديم. دبير ستاد اقتصاد دانش بنيان فناوري هاي 
اقتصاد ديجيتال و هوش مصنوعي افزود: در قانون 
مجل��س نيز بر اين موضوع تاكيد ش��د ولي وزارت 
بهداشت با توجه به دغدغه هاي خاص خودشان تا 

الان زير بار اين موضوع نرفته اند.

    ورود معاون اول رييس جمهور
 به موضوع فروش اينترنتي دارو

وي ضمن تاكيد بر اينكه معاونت علمي، فناوري و 
اقتصاد دانش بنيان رياس��ت جمهوري در راستاي 
حمايت از بخ��ش خصوصي خود را در اين موضوع 
مسوول مي داند و به صورت جدي پيگيري مي كند، 
گفت: مع��اون اول رييس جمهور ب��ه اين موضوع 
ورود كرده ان��د و از معاونت علمي در اين خصوص 
نظرخواه��ي كردند و دكت��ر دهقان��ي در نامه اي 
پيش��نهاد و نظر معاونت را اعلام و در پيوست نامه 
پيش نويس��ي را پيرامون موضوع فروش اينترنتي 
دارو اراي��ه كردند. م��لازاده به جزيي��ات اين نامه 
اش��اره كرد و گفت: پيش از اين مباحثي پيرامون 
غيرقانوني بودن مصوبه سال گذشته مطرح مي شد 
كه در ابتداي نامه تاكيد ش��ده است هيچ مغايرتي 
با قوانين كشور وجود ندارد. همچنين تاكيد شده 
است كه براساس مصوبه هيات مقررات زدايي و بهبود 
محيط كسب وكار، سكوهاي داراي پروانه كسب از 
اتحاديه كسب وكارهاي مجازي به مجوز جديد از 
سازمان غذا و دارو نيازي ندارند و مي توانند از فعاليت 
داروخانه هاي داراي مج��وز معتبر و تحت نظارت 
سازمان غذا و دارو در بستر اين سكوها براي عرضه 
دارو به مصرف كننده نهايي فعاليت كنند. از طرفي 
پيشنهاد داده شده است كه پيش نويس پيشنهادي 
معاونت جهت بررسي و تصويب سريعاً در دستور كار 

كارگروه اقتصاد ديجيتال قرار گيرد.

الزامات صنعتي شدن از 
ديدگاه »كاستلز« 

هر كسي كه در ايران تصور و انگيزه توسعه خواهي در 
خودش دارد همچون يك وظيفه ملي و ديني، بايد 

به اشاعه بينش هاي اين كتاب كمك كند.
وي در ادام��ه اف��زود: هدف ما س��اخت بت جديد 
ي��ا بازاريابي نيس��ت. اين به اين معنا نيس��ت كه 
انديش��ه رضاقلي قابل نقد نيست مساله اين است 
كه روش شناسي يك شاقول است كه به ما كمك 
مي كند تا علم را از غيرعلم و شبه علم و فريب به نام 
علم تشخيص بدهيم و اين همان چيزي است كه 
اي��ران از جنبه معرفتي براي نجات به آن نياز دارد. 
خيلي جاي دريغ و تاسف است كه كل آثار تاليفي 
به زبان فارسي درباره روش شناسي علوم انساني و 
اجتماعي حكايت از قلت و فقر وحشتناك مي كند.

وي در ادام��ه افزود: اين گواه بزرگي اس��ت كه اين 
نظام علمي از ريخت افتاده و بي قواره اس��ت. حتي 
در ساختار واحدهاي درسي كه در نظام آموزشي 
ما وجود دارد، تقريبا جايگاهي نزديك به صفر براي 
روش شناسي در نظر گرفته شده است. اگر فردي 
مي خواهد به توسعه ايران كمك كند بايد به كانون 
روش شناسي و فلسفه علم توجه كند. انصافا علي 
رضاقلي در اين زمينه خيلي زحمت كشيد و دوستان 
به خاطر دارند كه اگر مخاطبش يا متن مكتوب آن 
از استاندارد حداقلي در اين زمينه برخوردار نبود، 
چطور عنان از كف داده و واكنش تند نشان مي داد.

 
  چرا بس�ته سياس�تي بعد از 3 ده�ه به هيچ 

هدفي نرسيده؟
نويسنده كالبدشناسي يك برنامه توسعه گفت: من 
پيش بيني كرده بودم كه در اين جلسه يك مقداري 
راجع به راهگش��ايي اين كتاب صحبت كنم اما به 
خاطر مجال اندك به فرصت ديگر ارجاع مي دهم كه 
دقيق توضيح بدهم كه چطور به جاي علم در فرآيند 
سياستگذاري و تخصيص منابع از شبه علم استفاده 
مي كنند و گنجشك را رنگ مي كنند و جاي چيز 
ديگري قالب مي كنند. اين چه جور علمي است كه 
يك بسته سياس��تي معين در طي بالغ بر سه دهه 
گذشته در دستور كار نظام تصميم گيري كشور قرار 
داشته اما به هيچ كدام از اهداف اعلام كرده نرسيده 
اس��ت و هزاران تخريب و فساد و به هم ريختگي و 
وابستگي ذلت بار و نابرابري ناهنجار را پديد آورده 
آما همچنان در دستور كار اس��ت و با بزك كردن 

جلو مي رود!
وي در ادام��ه اف��زود: وقتي ماجراي توس��عه گره 
خورد باي��د روي دو جا متمركز ش��د يكي اعتبار 
علمي جهت گيري هاي سياس��تي و فرآيندهاي 
تصميم گيري و تخصيص منابع و ديگري نظام توزيع 
منافع. شما بايد ابن موضوع را بررسي كنيد كه در 
سه دهه گذشته كه اين بسته سياستي به كار گرفته 
شده است چگونه همه عرصه ها حيات جمعي ايران 
ميان تهي و پوك و شكننده شده و در كنارش چه 
افرادي از اين مناسبات بهره مند شده و سود مي برند. 
من بر اين باورم كه اگر ش��ما مناف��ع حكومت را از 
منافع بخش هايي از حكومتگران تفكيك كنيد در 
اين صورت هر چيزي كه به منافع حكومت مربوط 
مي شده لگدمال شده اس��ت اما افرادي كه اتصال 
حكومتي داشتند يك برخورداري هايي غيرعادي 
را پيدا كردند كه لجن و فس��اد آن و بوي عفونتش 
به همه جا نفوذ كرده اس��ت و جلوه هاي تهوع آور و 

عريان آن مشاهده مي شود.
 

  اداره مش�كوك اقتص�اد اي�ران ب�ا اب�زار 
پنهانكاري

استاد اقتصاد دانشگاه علامه گفت: من تصميم دارم 
روندهاي مش��كوك اداره اقتصاد ايران را بررس��ي 
ك��رده و آن را در فضاي به دور از انتخابات و زنده باد 
و مرده ب��اد ارائه كنم زيرا ش��واهدي را جمع كردم 
كه واقعا تكان دهنده است. منطق اسم گذاري اين 
بوده كه حسن  نيت بخش هايي از حكومت ناديده 
گرفته شده و تلاش دارد تا خودش باقي بماند تمام 
تخصيص منابع در طول س��ه دهه گذشته نشان 
مي دهد كه حتي اگر حكومتي قصد داش��ته باشد 
تا بايسته هاي بقاي خود را رعايت كند نبايد چنين 
اقداماتي را انج��ام بدهد اما روزمره اين كار را انجام 

مي شود.
وي در ادامه افزود: در دستكاري واقعيت و جا زدن 
ش��به علم و دروغ و كلك و پنهان��كاري واويلايي 
درست كردند. شما حساب كنيد كه در اين كشور 
سه، چهار س��ال است كه سالنامه آماري را منتشر 
نمي كنند. نزديك ۳۰ سال است كه روند تحولات 
سهم مربوط به ارزش آفريني واسطه گريي مالي را 
حذف كردند تا سلطه ربا را پنهان كنند در حالي كه 
۱۰ متغير كنترلي ديگر وجود دارد كه با آن مي توان 
موضوع را متوجه ش��د. من ب��ه حكومتگراني كه 
صادقانه و شرافتمندانه مي خواهند عدالت را برقرار 
كنند مي گويم كه موتور خلق پول از هيچ، به صورت 
امتياز رانتي پليد و ضدتوسعه اي به درصد اندكي از 
مردم داده شده و به اسم اسلام مرتب پاداش برايش 
در نظر مي گيرند در نهايت بر سر توليد كننده و سر 

مردم مي كوبند.
رييس موسسه دين و اقتصاد تصريح كرد: اگر اين 
كتاب به اندازه اهميتي كه دارد جدي گرفته شود و 
اين جدي گرفتن شامل نقد صريح و بي پروا بشود، 
بس��يار خوب اس��ت. به هر حال رضاقلي اين ادعا 
را نداش��ت كه حرف آخ��ر را زده؛ حتي اگر چنين 
ادعايي داش��ت كس��ي از او نمي پذيرفت. ايشان 
توانسته افق گشايي بدرد بخور و اعتلابخش را انجام 
بدهد و توانسته به عزت مردم كمك كند. خدمات 
انديش��ه اي رضاقلي منحصر به  فرد بود كما اينكه 
ايش��ان همواره نگران ايران بود و هميشه به خود 
مي لرزيد، گويي مي دانست و مي فهميد كه به سمت 

چه آينده اي مي رويم.

فاصلهپادشاهارزهايديجيتالتااوجتاريخيخوددرمحدوده۶۹هزاردلار،كمترشد

ركوردشكنيجديدبيتكوين

بهبود ۴0 درصدي در پردازش تصاوير و شناسايي تخلفات حوزه زمين

شكستدولتامريكادرپروندهسرقتاسرارتجاريميكرونمانعيدرجدالباچين

براساس اعلام سازمان فناوري اطلاعات ايران با تلاش 
تيم فني سامانه پنجره واحد زمين، پردازش تصاوير 
ماهواره اي و شناس��ايي تخلفات، بهبود ۴۰ درصدي 
نسبت به ابتداي سال جاري را تجربه كرد. به گزارش 
ايس��نا، س��امانه پنجره واحد مديريت زمين يكي از 
پروژه ه��اي اولويت دار دولت الكترونيكي محس��وب 
مي شود و س��ازمان فناوري اطلاعات ايران به عنوان 
راهبر فني اين س��امانه، ابزارها، زيرساخت هاي فني 
و تكنولوژي مورد نياز در ح��وزه زمين را فراهم كرده 
تا كاربران بتوانند به جاي ارايه خدمت از پنجره هاي 
متع��دد، از طريق يك پنجره واحد ب��ه ارايه خدمات 
بپردازند. ثبت و صدور مجوزهاي مرتبط با س��اخت و 
ساز در اراضي و املاك خصوصي و استعلامات مربوطه، 
ثبت و واگذاري بهره ب��رداري از اراضي و املاك ملي، 
دولتي و وقفي، ثب��ت و پيگيري گزارش هاي مردمي 
زمين خواري و نظارت بر اجراي قوانين مرتبط با حوزه 
زمين، اهداف چهارگانه  سامانه است. به عبارت ديگر 
زمين، سامانه اي اس��ت كه امكان ثبت درخواست و 
پيگيري به صورت الكترونيك و بدون مراجعه حضوري 
را براي متقاضيان��ي فراهم مي كند كه قصد اقداماتي 
نظير تغيير كاربري، تفكيك، تجميع، واگذاري و ساخت 
و ساز در اراضي و املاك كشور را دارند. در همين رابطه 
به تازگي دستاوردهاي »سامانه پنجره واحد زمين« در 
بيست و يكمين نمايشگاه بين المللي محيط زيست و با 
حضور حسين ميررجبي-معاون حفاظت و امور اراضي 
س��ازمان منابع طبيعي و آبخيزداري كشور و مازيار 
مباشري-مديركل دفتر تدوين ضوابط فني و مقررات 

دولت الكترونيكي- براي اصحاب رسانه تشريح شد.

  كاهش ۶0 روزه مدت زمان 
صدور مجوزهاي حوزه زمين

در اين روي��داد، مديركل دفتر تدوي��ن ضوابط فني و 
مق��ررات دولت الكترونيكي در زمين��ه عملكرد اصلي 
س��امانه پنجره واحد زمين اظهار كرد: امروزه، رويكرد 
رايج نسبت به ابزارهاي حوزه ICT اين است كه بتوانند 
مشكلي را از كار مردم و كشور حل كنند. سامانه پنجره 
واحد زمين با در پيش گرفتن رويكرد پلتفرمي، ضمن 
مبارزه با معضل زمين خواري و از س��وي ديگر، تسهيل 
مجوزهاي زمين محور توانس��ته اس��ت خدمات قابل 
توجهي را اراي��ه دهد؛ به طوري كه پي��ش از اين زمان 
صدور يك مجوز در حوزه زمين، ب��ه بيش از ۱۵۰ روز 
مي رسيد اما با اتصال ۲۵ دستگاه متولي به زير سامانه 
درگاه متقاضي��ان مردمي و ام��كان انجام الكترونيكي 
اس��تعلام ها، اين زمان به كمتر از ۹۰ روز كاهش يافته 
است كه هم چنان مطلوب نيس��ت و مي تواند كوتاه تر 
شود. به گفته وي، پاسخ به برخي استعلام هاي مجوزهاي 
حوزه زمين، در صورت��ي كه نيازمند مراجعه حضوري 
نباشند بلادرنگ انجام مي شوند كه صرفه جويي قابل 
توجهي را در زمان و هزينه انجام امور اداري در بردارند به 
گونه اي كه پيش بيني مي شود باعث محافظت از ۵ الي 
6 اصله درخت بصورت روزانه در محيط زيست شده اند. 
مباش��ري، از چگونگي به كارگيري هوش مصنوعي در 
س��امانه پنجره واحد زمين نيز خبر داد و تشريح كرد: 
در زيرس��امانه پايش اراضي، تصاوير ماهواره اي اراضي 
كش��ور با اس��تفاده از پلتفرم هايي كه داده هاي مكاني 
تولي��د مي كنند، دريافت و الگوريتم آنها با اس��تفاده از 
هوش مصنوعي طراحي ش��ده اس��ت. به طوري كه با 

دريافت تصاوير قبل و بعد و پردازش اطلاعات، مي توان 
تخلفات احتمالي را كشف و تشخيص داد. پرونده هاي 
تخلفات پ��س از اين مرحل��ه به پنج دس��تگاه متولي 
حفاظت از اراضي كش��ور ارجاع داده مي شوند تا پس از 
انجام بررسي  و احراز، در اختيار قوه قضاييه قرار بگيرد. 
بنا بر اظهارات وي، تاثير اين سامانه به گونه اي است كه 
حس��ب اعلام يگان هاي حفاظت، حدود ۸۷ درصد از 
پرونده هاي ارجاعي از روش هاي مرسوم آن دستگاه ها 
مورد شناسايي قرار نگرفته است؛ همچنين با استفاده 
از الگوريتم ه��اي روزآمد هوش مصنوع��ي، بهبود ۴۰ 
درص��دي در پردازش تصاوير و شناس��ايي تخلفات در 
كلاس هاي گوناگون نسبت به ابتداي سال جاري صورت 
پذيرفته است. وي تأكيد كرد: استفاده از خدمات سامانه 
زمين، كاملا رايگان است، اما براي آن دسته از افراد كم 
برخوردار چه از نظر دانش رايانه و چه جسمي، امكاني 
در نظر گرفته شده است كه با مراجعه به دفتر خدمات 
پيش��خوان، بتوانند با پرداخت كارمزد حدودا ۵۰ هزار 

توماني، از خدمات اين سامانه بهره مند شوند.

    صرفه جويي 
در مصرف ۹00 هزار برگه كاغذ

همچنين حس��ين ميررجبي- معاون حفاظت و امور 
اراضي سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري كشور- نيز 
با ذكر اينكه زير سامانه درگاه متقاضيان مردمي باعث 
كاهش مراجعات مردمي به ادارات ش��ده است، اظهار 
كرد: تاكنون ۴۰۰ هزار درخواست در زير سامانه درگاه 
متقاضيان مردمي به ثبت رس��يده است كه ۸۰ درصد 
آنها، بررسي شده اند. طبق برآوردهاي انجام شده، سامانه 

زمين باعث كاهش ۳۵۰ هزار م��ورد، مراجعه مردمي 
به دس��تگاه هاي متولي و صرفه جويي در مصرف ۹۰۰ 
هزار برگه كاغذ شده است. طبق اعلام سازمان فناوري 
اطلاعات اي��ران، بنا به اظه��ارات ميررجبي با توجه به 
تنوع دستگاه هايي كه به سامانه زمين متصل هستند، 
زمان پاسخگويي به استعلامات گاهي فقط چند ساعت 
طول مي كشد به عنوان نمونه پاسخ استعلامات از طرف 
س��ازمان منابع طبيعي، دو روز و شركت فرودگاه هاي 
كشور، تنها دو ساعت طول مي كشد. پاسخ استعلامات 
مابقي دستگاه ها نيز به حدود ۲۰ روز كاهش يافته است. 
به صورت كلي دولت هوش��مند راهكاري اثربخش در 
مقابله با تخلفات و مبارزه با فساد با استفاده از ابزارهاي 
فناوري است و يكپارچگي و اشتراك گذاري اطلاعات و 
استفاده از فناوري هاي نوين، پيگيري و مقابله با جرايم 
و تخلفات را به ميزان قاب��ل توجهي كاهش مي دهد و 
براساس گفته رييس س��ازمان فناوري اطلاعات ايران 
در آذرماه با تلاش همه دست اندركاران حوزه مديريت 
زمين و در جهت مبارزه با فس��اد و زمين خواري، بيش 
از ۲۸۰۰ تخلف ك��ه در ۸۸۰ هكتار صورت گرفته بود، 
شناسايي شده و به نهادهاي مسوول ارجاع شده است. به 
گفته اين مقام مسوول زمين خوارها، روزهاي سخت تري 
را نيز پيش رو خواهند داش��ت و كيفيت تصاوير براي 
تش��خيص تخلفات مبتني بر هوش مصنوعي جهش 
داشته و تصاوير با كيفيت ماهواره خيام جهت استفاده 
در س��امانه مديريت زمين در اختيار س��ازمان فناوري 
اطلاعات ايران گذاشته مي شود تا از طريق پلتفرم زمين و 
پس از پردازش با ابزارهاي هوش مصنوعي مورد استفاده 

دستگاه هاي متولي حفاظت از اراضي كشور قرار گيرد.

مقامات ايالات متحده از هردو حزب سياسي سرقت اسرار 
تجاري توسط ش��ركت هاي چيني را يكي از تهديد هاي 
مهم عصر حاضر مي دانند اما به گفته وال استريت ژورنال، 
دادگاه��ي در كاليفرنيا ب��ه تازگي در يك��ي از مهم ترين 
پرونده هاي چندين و چند ساله راي به نفع طرف چيني 
داده است. شركت ميكرون نمي تواند سرقت اسرار تجاري 
خود را اثبات كند و به نظر دادستان ها در مجاري قضايي 
به در بسته خورده اند. به گزارش پيوست، حدود يك دهه 
قبل و زماني كه مهندسان ارشد و مديران كارخانه شركت 
ميكرون امريكا در تايوان با صدها فايل داخلي شركت به 
سراغ رقيبي تحت حمايت دولت چين رفتند، داد ستان ها 
اين پرونده را يك سرقت واضح اسرار تجاري با حمايت دولت 
قلمداد مي كردند. اما قاضي فدرالي در سن فرانسيسكو با 
 اين نظر مخالف است. قاضي هفته گذشته شركت دولتي 
Fujian Jinhua Integrated Ciruit را از اتهامات 
جاسوسي و توطئه اقتصادي مبرا كرد. راي دادگاه شكست 
س��ختي براي وزارت دادگس��تري امريكا بود و س��ال ها 
تلاش از دوران رياس��ت جمهوري ترامپ براي محافظت 
از ش��ركت هاي بومي در برابر سرقت اسراسر به چين را به 
بن بست رساند. از نگاه دولت هاي مختلف ايالات متحده، 
محاكمه اسرار تجاري روزنه اميدي براي مبارزه با نهاد هاي 
چيني اس��ت اما مقامات امريكا در اين مس��ير به مشكل 
خورده اند. دادس��تان ها چندين پرونده را با حقايق مبهم 
دنبال كرده اند و در نهايت هم انگي��زه مجرمانه به اثبات 

نرس��يده اس��ت. جيمي گودريچ، متخصص امور چين و 
نيمه رسانا كه به شركت Rand Corp مشاوره مي دهد، 
مي گويد: »محاكمه پرونده هاي اسراسر تجاري برون مرزي 
كه چين يك پاي آنها اس��ت محدوديت هاي��ي دارد زيرا 
ارايه مدرك يا ش��اهد تقريبا غيرممكن است.« ابزارهاي 
ديگري مثل تحريم يا ممانعت از دسترسي چين به فناوري 
امريكايي هزينه بيشتري براي چين دارد اما ممكن است 
پيامد هاي ناخواسته اي مثل به مشكل خوردن شركت هاي 
امريكايي را به دنبال داشته باشد. شركت هاي امريكايي با 
وجود نگراني از رفتار دولتي چين، نمي خواهند دسترسي 

خود به بازار عظيم اين كشور را از دست بدهند.

   پرونده مهم ميكرون
از آغاز پيگيري وزارت دادگستري در سال ۲۰۱۸، شركت 
ميكرون بيش از پيش روي محدوديت دسترسي شركت 
چيني به فناوري خود تاكيد دارد و به نفع محدوديت هاي 
وزارت دادگستري در حوزه صادرات چيپ هاي پيشرفته 
به چين لابي كرده اس��ت. دولت چين هم در پاسخ خريد 
محصول از ميكرون را براي شركت هاي بزرگ چيني محدود 
كرده و از آن به عنوان يك تهديد امنيت ملي ياد كرده است. 
از آنجايي كه يك چه��ارم از درآمدم ميكرون را بازار چين 
تامين مي كند، بخش مهمي از درآمد اين شركت به خطر 
افتاده است و حالا مديرعامل ميكرون، سانجي مهروترا، 

براي كنترل تنش ها با پكن تلاش مي كند.

   بار اثبات جرم
ش��ركت ميكرون مس��تقر در ايالت آيداهو، تنها شركت 
امريكايي اس��ت كه چيپ ه��اي حافظه را ب��راي ذخيره 
داده هاي دستگاه هاي مختلف از جلمه گوشي و لپتاپ توليد 
مي كند و حدود يك سوم از زنجيره عرضه جهاني را نيز در 
اختيار دارد. فناوري چيپي كه در پرونده اخير به آن اشاره 
ش��ده بود مربوط به چندين نسل قبل است اما تنها چند 
شركت ديگر اين فناوري را در اختيار دارند و شبيه سازي 
آن دشوار است. در سال ۲۰۱6 دولت چين فناوري چيپ 
حافظه را يك اولويت ملي قرار داد و شركت هاي چيني در 
آن زمان هنوز توانمندي بومي در اين حوزه نداشتند. دولت 
فوجيان چين در آن زمان يك تلاش چند ميليارد دلاري 
را در اين راستا آغاز كرد و شركت Jinhua  چين با شركت 
UMC تايوان براي تحقيقات در اين حوزه قرارداد بست. 
در سال ۲۰۱۸ وكلاي ميكرون با لپتاپي متعلق به يكي از 
مهندسان شركت UMC نزد داستان ها رفته و از سرقت 
اسرار ش��ركت شكايت كردند. اين مهندس اسرار تجاري 
ميكرون را در حس��اب گوگل خود دانلود و سپس طريقه 
پاكسازي داده از لپتاپ را جست وجو كرده بود. در نهايت 
دادستان هاي امريكايي شركت  Jinhua، UMC  و سه 
مدير اين پرونده را متهم كردند. شركت UMC در سال 
۲۰۲۰ به سرقت اسرار تجاري اعتراف و با پرداخت جريمه 
موافقت كرد اما گفت كه هيچ اطلاعاتي درمورد ميكرون را 

با Jinhua در ميان نگذاشته است. 
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تعادل|
مع��اون صنايع عموم��ي وزير صم��ت در جديدترين 
اظهاراتش س��هم كالاهاي تقلبي در برخ��ي بازارها را 
70 ال��ي 80 درصد اعلام كرد. به گفت��ه او تقلب از بازار 
لنت خودرو به لنت هواپيما و از شوينده به مواد غذايي 
رسيده اس��ت. به گفته او، بازار كالاهاي قاچاق و تقلبي 
نش��ان مي دهد در مورد صورتحس��اب چالش داريم و 
در خيلي كالاها ش��فافيت به ۲0 تا ۳0 درصد رسيده و 
عمده بازار در اختيار كالاهاي غيرشفاف و تقلبي است، 
بنابراين اگر به وضعيت كالاهاي تقلبي نپردازيم، دايما 
س��هم بازار بيشتر مي ش��ود. مثلا در يك مورد واحدي 
 كه لنت تقلب��ي خودرو توليد مي كرد، در يك جلس��ه 
دانش بنيان تقلبي، لنت تقلبي هواپيما هم فروخته است.

    فروش محصولات داخلي
 بالاتر از نرخ جهاني 

در دهمين همايش اعطای گواهينامه رعايت حقوق 
مصرف كنندگان كه روز گذش��ته برگزار شد، محمد 
مهدي ب��رادران معاون وزير صناي��ع عمومي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )صمت( به نقل از خبرگزاري ها 
از ش��رايط نگران كننده عرضه كالاهاي تقلبي سخن 
گفت. معاون صنايع عمومي وزير صمت با اش��اره به 
اينكه اولين حقي كه براي يك مشتري متصور هستيم، 
شناسه كالا است؛ گفت: اما هنوز كالاهايي هستند كه 
شناسه كالا ندارند و مصرف كننده نمي داند اين كالا 

استاندارد است يا خير.
برادران تاكيد كرد: بازار كالاهاي قاچاق و تقلبي نشان 
مي دهد در مورد صورتحساب چالش داريم و در خيلي 
كالاها شفافيت به ۲0 تا ۳0 درصد رسيده و عمده بازار 
در اختيار كالاهاي غيرشفاف و تقلبي است، بنابراين 
اگر به وضعيت كالاهاي تقلبي نپردازيم، دايما س��هم 
بازار بيشتر مي شود. مثلا در يك مورد واحدي كه لنت 
تقلبي خودرو توليد مي كرد، در يك جلسه دانش بنيان 

تقلبي، لنت تقلبي هواپيما هم فروخته است.
او ادامه داد: در يك س��ال گذش��ته برخي واحدها كه 
كالاي تقلبي عرضه مي كردند شناسايي شدند، براي 
مثال واحدي ع��لاوه بر قطعات يدكي تقلبي، صنايع 
غذايي تقلبي هم توليد مي كرد. همچنين سال قبل 
ب��ا ۴0 گروه تولي��دي كه يك برند ش��وينده را تقلب 
مي كردند برخورد شده اس��ت. در مجموع مردم بايد 
صورتحساب الكترونيك را از فروشنده درخواست كنند 
و تا زماني كه در اين رابطه مقاومت وجود داشته باشد، 

مشكل كالاهاي تقلبي وجود خواهد شد.
معاون وزير صمت اف��زود: با نيروي انتظامي صحبت 
كردم تا علاوه بر مقابله با كالاي قاچاق ساختار مقابله 

با كالاي تقلبي را هم فراهم كنند.
در اين مراسم برادران به افزايش ضمانتنامه كالاها هم 
اش��اره كرد. موضوعي كه مورد نقد بسياري از فعالان 
اقتصادي از جمله فعالان حوزه لوازم خانگي است. با 
اين حال برادران گفت: ضمانت در لوازم خانگي ۱8 ماه 
بود كه به ۲۴ ماه افزايش يافت و برخي هم به صورت 

داوطلبانه ۳۶ ماه تا ۵ سال ضمانت مي كنند.
معاون صنايع عمومي وزارت صمت در ادامه با تاكيد بر 
اينكه كساني كه به دنبال شفافيت نيستند يا به دنبال 

تقلب يا قاچاق يا انحصار هس��تند، گفت: بايد جلوي 
كس��اني كه دنبال تجارت انحصاري هستند، گرفته 
شود. برخي از محصولات در داخل بالاتر از نرخ جهاني 
به فروش مي رسد. براي مثال برخي واحدها كه از ارز 
دولتي استفاده مي كنند، كالا را به نرخ ارز آزاد و دو برابر 

قيمت واقعي مي فروشند. 
وي به عرضه كالاهاي تقلبي اش��اره ك��رد و گفت: به 
عنوان نمونه ش��اهد توليد صناي��ع غذايي تقلبي هم 
هس��تيم. همچنين در حوزه شوينده ها نيز تقلب رخ 
مي دهد. طي يك س��ال گذش��ته ۴0 گروه در حوزه 
ش��وينده ها دستگير ش��دند كه كالاي تقلبي عرضه 

مي كردند كه سهم خوبي هم از بازار داشتند.
ب��رادران تاكي��د كرد: مش��تري بايد صورتحس��اب 
الكترونيك از فروش��نده مطالبه كند. تا زماني كه در 
برابر ارايه صورتحساب الكترونيك مقاومت باشد اين 

مشكلات را خواهيم داشت.

   توليدكننده نوكيا در ايران
پرونده قضايي دارد

برادران همچنين در حاشيه دهمين مراسم تقدير از 
واحدهاي برتر حامي حقوق مصرف كنندگان استان 
تهران در جمع خبرنگاران در رابطه توليد تلفن همراه 
به اسم برند نوكيا، اظهار كرد: اين موضوع به سازمان 
حمايت ارجاع داده شده است. البته طبق مصوبه دولت 
قبلي الزام به داشتن نمايندگي رسمي براي واحدهاي 
توليدي، با توجه به شرايط تحريم برداشته شده است.

معاون صنايع عمومي وزير صمت افزود: بنابراين اگر به 
هر دليلي اين واحد توانسته باشد طبق استانداردهاي 
داخل كش��ور از وزارت ارتباطات و س��ازمان حمايت 

مجوزهاي لازم را اخذ كند، با توجه به شرايط تحريم، 
الزامي نيس��ت كه مدرك معتبر از س��اير كش��ورها 
تهيه كنند. برادران با اش��اره به اهميت رعايت حقوق 
مصرف كنندگان، تصريح كرد: اين موضوع به وزارت 
ارتباطات هم اعلام ش��ده كه بررس��ي بيشتر صورت 
گيرد. با توجه به اينكه فعاليت اين واحد در حوزه توليد 
موبايل هاي دكمه اي و ضمانت هاي لازم به مشتريان 

ارايه مي شود، بعيد است مشكلي وجود داشته باشد.
برادران همچنين در پاس��خ به سوالي در رابطه با نامه 
س��فير فنلاند درباره توليد موبايل تقلبي با نام نوكيا، 
گفت: اين الزام وجود ندارد كه واحدها رسماً ضمانتنامه 
شركت خارجي را ارايه كنند. اين شركت ها عموماً در 
حال مونتاژ كالا هستند. حتي اگر كشور مقصد نامه اي 
هم ارسال كرده باش��د با توجه به اينكه اين كشورها 
ايران را تحريم كرده اند، نظر آنها براي ما مهم نيست و 
ما تعهدي به آنها نداريم. اگر محصول استاندارد باشد 
مي تواند مجوز توليد دريافت كند و نمي توانيم از آنها 
بپرسيم كه چگونه تحريم را دور زده اند. وي اضافه كرد: 
به هر حال اين موضوع در حال بررسي است تا مشخص 
شود شاكي يا عدم رعايت استاندارد مطرح شده براي 
چيست. اگر اين مشكلات وجود نداشته باشد و مردم 
راضي باشند و وزارت ارتباطات هم استانداردهاي توليد 
محصول را رعايت كند، مشكلي وجود ندارد. البته در 
رابطه با اين شركت يك پرونده مفتوح قضايي هم وجود 

دارد كه منتظر صدور رأي هستيم.
برادران با بيان اينكه شركت هايي مانند سامسونگ هم 
خودشان ارتباط شان را با ايران قطع كردند، گفت: در 
اصل عدم پايبندي تعهدات در رابطه با نمايندگي اين 

شركت ها مطرح است.  

   انحصار مصداق كم فروشي است
استاندار تهران هم در همايش اعطاي گواهينامه رعايت 
حقوق مصرف كنندگان اظهار كرد: اينكه مصرف كننده 
را مجبور كنيم كه خودروهاي دس��ت دوم را استفاده 
كند با حقوق مصرف كنندگان مطابق نيست، بلكه بايد 
شرايطي فراهم شود كه خودروهاي باكيفيت در كشور 
توليد شود. وي افزود: بايد خودروهايي در بازار عرضه 
شود كه شأن مصرف كنندگان كشورمان رعايت شود 
كه اين موض��وع را مي توان به همه بخش هاي صنايع 
تعميم داد و در حوزه هاي كشاورزي و پوشاك نيز بايد 
به همين شكل عمل كنيم. عليرضا فخاري تصريح كرد: 
در صورتي كه حقوق مصرف كننده در كالاهاي توليدي 
رعايت نشود، تغييري نيز در توليد ايجاد نخواهد شد. 
فخاري ادامه داد: اينكه كيفيت توليد محصولي رعايت 
نشود، انحصار و عدم رعايت حقوق وجود داشته باشد 
خود نوعي كم فروشي است كه در قرآن نكوهش شده 
است. وي گفت: در صورتي كه مطابق ميل مصرف كننده 
و همچنين ميل توليدكننده، كالا در كشور توليد شود، 
بازار متعادل و در نهايت كيفي��ت نيز به همان ميزان 
ارتقا خواهد يافت. استاندار تهران با بيان اينكه بايد در 
دورترين نقاط دنيا نيز كالاهاي توليدي ايران سهم بازار 
مشخصي داشته باشند تصريح كرد: درباره اين موضوع 
بسيار صحبت شده اما چه زماني بايد اين شرايط فراهم 
شود؟ بايد توجه داشت كه مهم ترين نكته در اين ارتباط 
تأمين نظر مصرف كننده در داخل كشور است و در آن 
شرايط مي توانيم بازارهاي بين المللي را نيز جذب كنيم. 
فخاري همچنين با اش��اره به رشد اقتصادي در كشور 
خاطرنشان كرد: رشد اقتصادي ۴ درصد شده كه اين 

موضوع خود مورد اهميت است.
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تاييد پديده قاچاق كالا
 در برخي مناطق آزاد

دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد ب��ا تاييد پديده 
قاچاق كالا در برخي مناطق آزاد كش��ور، گفت: 

قاچاق كالا هيچ ارتباطي به مناطق آزاد ندارد.
حجت الله عبدالملكي در هم انديشي »مستلزمات 
مناطق آزاد تجاري و ويژه اقتصادي« با اشاره به 
اينكه براي جذب س��رمايه گذاري خارجي بايد 
زيرس��اخت هاي مورد نياز آن را داش��ته باشيم، 
اظهار ك��رد: گزارش س��ال unctad ۲0۲۳ بر 
معافيت ه��اي مالي و ايجاد مناطق آزاد به عنوان 
مولفه هاي موثري در جذب سرمايه گذاري تاكيد 
كرده اس��ت. وي بيان كرد: بند ۱۱ سياست هاي 
كلي اقتصاد مقاومتي ب��ه مناطق آزاد اختصاص 
دارد. اي��ن بند بر انتقال فناوري هاي پيش��رفته، 
تس��هيل توليد، صادرات و... تاكي��د دارد. وي با 
اش��اره به اينكه در كش��ور ۱8 منطقه آزاد و 79 
منطق��ه ويژه مصوب داريم، گف��ت: از اين تعداد 
۴8 منطق��ه آزاد و ويژه فعال هس��تند. در دولت 

سيزدهم هم ۱0 منطقه مصوب شده است.
دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد با اشاره به جذب 
۳00 ميلي��ون دلار س��رمايه گذاري خارجي در 
مناطق آزاد ط��ي دولت س��يزدهم، اضافه كرد: 
حدود ۱8 ميلي��ارد دلار ص��ادرات مناطق آزاد 
بوده كه با توجه به مصرف حدود ۴ ميليارد دلار 
در مناط��ق، تراز تجاري مناط��ق آزاد حدود ۱۴ 

ميليارد دلار مثبت است.
عبدالملكي در ادامه به مباحث مربوط به قاچاق 
اشاره كرد و با يادآوري اينكه كالاي بي نام و نشان 
در مناطق آزاد به صفر نزديك شده است، تصريح 
كرد: اينكه در برخي مناطق با قايق كالاي قاچاق 
وارد كشور مي ش��ود ناش��ي از مرزي بودن اين 
مناطق است . نمي توان قاچاق را به صفر رساند، 
ام��ا اين مس��اله ارتباطي به مناط��ق آزاد ندارد. 
وي با تاكيد بر اينكه فرآيند ثبت ش��ركت ها در 
دولت سيزدهم اصلاح و دو مرحله اي شده است، 
اظهار كرد: بر اين اس��اس شركتي كه در مناطق 
آزاد ثبت ش��ده در ي��ك دوره ۳ تا ۶ م��اه مورد 
ارزيابي قرار مي گيرد، اگر فعال باش��د كه مجوز 
موقت شركت تمديد مي شود. در غير اين صورت 
مجوز موقت لغو خواهد ش��د. وي يكي از الزامات 
جذب س��رمايه گذاري خارجي در مناطق آزاد را 
هزينه هاي پايين توليد عن��وان كرد و گفت: در 
مناطق آزاد ايران، هزينه توليد پايين است كه از 
س��رزمين اصلي نيز پايين تر است. علاوه بر اين، 
كشورمان داراي زيرساخت هاي خوب، دسترسي 
عالي به بازار، سهولت كسب و كار و معافيت هاي 
مالياتي و گمركي اس��ت كه اين م��وارد در هيچ 
كج��اي دنيا توأمان وجود ن��دارد. وي همچنين 
هزين��ه هر مترمكعب آب صنعت��ي در ايران را ۶ 
س��نت دلار اعلام كرد و با بيان اينكه در قطر اين 
هزينه ۱.۵ دلار اس��ت، اف��زود: قيمت زمين در 
كشور قطر نيز چند برابر ايران است، اين درحالي 

است كه اين زمين ها در وسط بيابان است.

اصناف كدام استان ها در 
گرفتن شناسه يكتا پيشتاز شدند؟

سه استان لرس��تان، گيلان و همدان در تبديل 
مجوزهاي كاغذي صنفي به شناسه يكتا پيشتاز 
هستند. در استان لرستان ۶۶ هزار و ۵۲۵ مجوز 
صنفي صادر شده اس��ت كه از اين تعداد 9۵8۵ 
مع��ادل ۱۴.۴۱ درص��د پروانه ه��اي كاغذي به 

شناسه يكتا تبديل شده است.
رتبه دوم در تبدي��ل مجوزهاي صنفي به گيلان 
مي رس��د كه ۱۱ه��زار و 777 مج��وز صنفي از 
مجم��وع ۱۲0 هزار و 99۲ مج��وز صنفي معتبر 
در اين اس��تان به شناسه يكتا تبديل شده است. 
نسبت تبديل مجوزهاي كاغذي به شناسه يكتا 

9.7۳ درصد است.
گفتن��ي اس��ت؛ همدان رتب��ه س��وم در تبديل 
مجوزهاي كاغذي به شناسه يكتا را دارد. در اين 
استان ۶9 هزار و 90۶مجوز صنفي معتبر وجود 
دارد كه از اين تعداد ۵ هزار و ۴۶9 مجوز صنفي 
به شناس��ه يكتا تبديل شده است. نسبت تبديل 
مجوزهاي كاغذي به شناسه يكتا در اين استان 

7.8 درصد است.

   پزشكان پروانه هاي كاغذي طبابت را 
الكترونيكي كنند

همچني��ن دارن��دگان مج��وز از س��ازمان نظام 
پزش��كي مي توانند مجوزهاي كاغذي خود را به 
شناس��ه يكتا تبديل كنند. اتصال سازمان نظام 
پزش��كي در درگاه مل��ي مجوزها ب��راي تبديل 
مجوزهاي كاغذي به شناسه يكتا مهيا شده است. 
آن دسته از صاحبان كسب و كار كه مرجع صدور 
مجوزشان سازمان نظام پزشكي است مي توانند 
جهت دريافت شناسه يكتا به درگاه ملي مجوزها 
مراجعه كنند. گفتني است؛ مجوزهاي تبليغات 
كالاهاي س��لامت محور، طب سوزني، تبليغات 
موسسات پزش��كي، تبليغات مطب و دفتر كار، 
پروانه طبابت، پروانه دفتر كار و فعاليت در مراكز 
درماني از س��وي س��ازمان نظام پزش��كي صادر 
مي ش��ود كه براي آنها امكان تبديل مجوزهاي 

كاغذي به شناسه يكتا مهيا شده است.
براس��اس حكم ماده يك قانون تس��هيل صدور 
مجوزه��ا، بايد همه مجوزهاي كاغ��ذي تا پايان 
سال ۱۴0۲ به مجوز الكترونيكي )شناسه يكتا( 
تبديل شوند. امكان تبديل غيرحضوري و رايگان 
مجوزهاي كاغذي به شناسه يكتا از طريق درگاه 
ملي مجوزها براي صاحبان كسب و كار از دي ماه 
۱۴0۲ مهيا و عمليات تبديل مجوزهاي كاغذي 

به شناسه يكتا آغاز شده است.

الگوي مشابه چاي دبش
و واردات آيفون رفرش 

در حالي در پرونده چاي دبش شاهد واردات چاي با 
كيفيت پايين تر به اسم چاي مرغوب بوديم كه در 
حوزه واردات آيفون نيز ش��اهد واردات آيفون هاي 
رفرش و ريپك به اسم آيفون نو هستيم. به گزارش 
خبرگزاري تسنيم، بيش از يك سال است كه بحث 
خطرات رويه رانت��ي واردات در برابر صادرات خود 
حساسيت هايي را به وجود آورده است. اين موضوع 
اخيرا و با عيان شدن كلاهبرداري كوروش كمپاني 

ابعاد گسترده تري به خود گرفته است.
در روي��ه رانت��ي واردات در براب��ر ص��ادرات خود 
صادركننده اي كه در برخي حوزه هاي خاص اقدام 
به صادرات كرده است مي تواند آيفون يا برخي ديگر 
از مدل هاي تلفن هاي همراه گران قيمت را وارد كند.

تابستان سال ۱۴0۲ بود كه يكي از دفاتر تخصصي 
سازمان توسعه تجارت با اظهارنظر در خصوص رويه 
رانتي واردات در برابر صادرات خود اعلام كرد كه در 
برخي موارد كه صادركننده رأس��اً اقدام به واردات 
تلفن همراه مي نمايد، به دليل عدم ورود تخصصي 
به موضوع، كالاهاي بعضاً نامرغوب )اصطلاحاً رفرش 
و ريپك( به بازار وارد شده و خدمات پس از فروش 

مناسبي نيز ارايه نمي گردد.
اينطور به نظر مي رس��د كه ب��ا توجه به ممنوعيت 
واردات آيفون ۱۴ و ۱۵ و عدم توليد آيفون هاي ۱۳ 
و مدل هاي قبل از آن، ورود اين كالاها از طريق رويه 
واردات در برابر صادرات خود، مشابه همان اتفاقي 
است كه در حوزه پرونده واردات چاي رخ داده است.

  احمد اصانلو، رييس سازمان تعزيرات درباره پرونده 
فس��اد چاي دبش گفته است كه چاي فاسد شده 
وارداتي را كه مصرف حيواني هم نداش��ت به دوبي 
منتقل كردند، رنگ و اسانس زدند و دوباره به  عنوان 
چاي خارجي وارد كشور كردند. چاي فاسد شده را 
اول در گلخانه هاي��ي در اصفهان به منظور پرورش 
گياهان استفاده كردند كه نتيجه معكوس داشت و 
پس از آن دولت قبل مجوز داد كه بانك ملي مي تواند 

اين چاي را به شرط صادرات بفروشد.
در حقيق��ت در پرونده واردات چاي دبش ش��اهد 
ثبت س��فارش كالاهاي مرغوب و دريافت ارز آن از 
سوي آن شركت و واردات چاي با كيفيت پايين تر 
بوديم. به نظر مي رسد در حوزه واردات تلفن همراه 
هم الگوي مش��ابهي مشاهده مي شود. در حقيقت 
قيمت آيفون هاي امريكايي كه وارد كشور مي شوند 
براساس نرخ گوشي نو محاسبه مي شود اما در عمل 

كالاي مستعمل وارد كشور شده است.
اين موضوع هشداري به دستگاه هاي ناظر است چرا 
كه ممكن است در اين ميان تنها بحث عدم تخصص 
واردكننده مطرح نباشد و عملا شاهد فساد ديگري 
در حوزه واردات و به دنبال آن هدر رفت منابع ارزي 

كشور باشيم.

همه خودروهاي برقي
از چين وارد مي شود

مدير طرح خودروه��اي برقي وزارت صمت گفت: 
همه خودروه��اي برقي از چين وارد مي ش��ود اما 
گروهي از اين خودروه��ا در مجموعه خودروهاي 
اروپايي قرار دارد البته اينها هم جزو خودروي لوكس 
محسوب نمي شوند و قيمت شماري از ۲0 هزار يورو 

تجاوز نمي كند.
حسن كريمي  س��نجري، مدير طرح خودروهاي 
برقي وزارت صمت در گفت وگو با خبرنگار ايلنا درباره 
مبادي واردات خودروه��اي برقي گفت و توضيح 
داد: همه خودروهاي برقي از چين وارد مي ش��ود 
اما گروهي از اين خودروها در مجموعه خودروهاي 
اروپايي قرار دارد البته اينها هم جزو خودروي لوكس 
محسوب نمي شوند و قيمت شماري از ۲0 هزار يورو 

تجاوز نمي كند.
وي افزود: خودروهاي برقي اروپايي كه به ايران وارد 
مي شود در چين توليد مي شود اما با برندهاي اروپايي 
از قبيل فولكس واگن، اشكودا، داچيا و توليد آنها در 
چين تحت لايسنس اين شركت ها انجام مي شود و 
به دليل تحريم بودن ايران از مبادي غير از كشورهاي 

اروپايي به ايران مي آيند. 
مدير طرح خودروهاي برقي وزارت صمت در پاسخ 
به اين پرس��ش كه چرا وزارت صمت براي عبور از 
خودروهاي بنزيني در اقدام��ي محافظه كارانه تر 
به خودروه��اي هيبريدي روي ني��اورد و اصرار به 
برقي س��ازي با همه چالش هاي احتمالي داشت، 
گفت: خودروهاي هيبريدي در سال هاي گذشته 
به دليل دغدغه اي كه نس��بت به زيرساخت هاي 
موردنياز براي برقي سازي حمل و نقل در ايران وجود 

داشت به بازار خودروي كشور وارد شدند.
وي ادامه داد: دولت ها و ش��ركت هاي خودروس��از 
از چالش ه��اي خودروه��اي برقي مي ترس��يدند 
چالش هايي مانند باتري، تامين برق، ايستگاه هاي 
ش��ارژ در حالي ك��ه اي��ن چالش ه��ا در دنيا حل 
ش��ده و دنيا از خودروهاي هيبري��دي عبور كرده 
است. هيبريد ي ها هر قدر هم خودروهايي خوبي 
باشند، با توجه به نرخ ارزان بنزين در كشور تمايل 
مصرف كننده براي استفاده از موتور برقي خودروي 
هيبريدي كمتر اس��ت، بنابراين تنها راهكار براي 
عبور از خودروهاي بنزيني همان خودروهاي تمام 

برقي است.
كريمي  سنجري در ادامه به وعده وزارت نيرو براي 
توليد برق ۵000 مگاوات برق در سال آينده از منابع 
تجديدپذير و ورود آن به شريان برقي كشور اشاره و 
اظهار كرد: به نظر من وزارت نيرو در اين قضيه جدي 
بوده و بهتر است كه وزارت نفت نيز از كاهشي كه در 
مصرف سوخت به دليل پايين آمدن مصرف بنزين به 
دليل برقي سازي حاصل مي شود بهره برد و به وزارت 
نيرو در س��رمايه گذاري براي افزايش توليد برق به 

ويژه توليد از محل منابع تجديدپذير ياري رساند.

اظهاراتتكاندهندهمعاونوزيرصمت:تقلبازبازارلنتخودروبهلنتهواپيمارسيدهاست

بازار داغ كالاهاي تقلبي!

مركزپژوهشهاياتاقايرانمنتشركرد

تحريم ها مانعي براي تامين مالي از بانك سرمايه گذاري آسيايي 
در گزارش اخير مركز پژوهش هاي اتاق ايران، ساختار 
و كاركرد بانك س��رمايه گذاري زيرساخت آسيايي 
بررسي و اعلام شد: تحريم ها مهم ترين چالش پيش 
روي ايران در بهره گيري از فرصت هاي اين بانك در 

زمينه تامين مالي است.
مرك��ز پژوهش هاي ات��اق ايران گزارش��ي با عنوان 
»بانك سرمايه گذاري زيرساخت آسيايي؛ ساختار، 
كاركرد و چشم انداز همكاري با ايران« منتشر كرد. 
در بخشي از اين گزارش آمده است: بانك تازه تاسيس 
سرمايه گذاري زيرساخت آسيايي كانون كنش خود 
را كاهش شكاف زيرساختي در آسيا تعريف كرده و 
در اين راس��تا به لحاظ قواعد كنش كوشيده است تا 
حداكثر هماهنگي را با س��اير بانك هاي چندجانبه 
به ويژه بانك جهاني و بانك توسعه آسيايي ايجاد كند.

بخش مهمي از پروژه هايي كه از سوي اين بانك در 
۵ سال اخير تامين مالي شده اند در واقع به صورت 
مش��ترك و با همكاري بانك جهاني و بانك توسعه 
آسيايي بوده است. اين به معناي همكاري تنگاتنگ 

اين نهاد با نهادهاي مالي سنتي و چندجانبه است.
در ادامه عنوان ش��ده: از زمان آغ��از عمليات تامين 
مالي در ژانويه ۲0۱۶ تا دس��امبر ۲0۲۲، اين بانك 
۱۶۶ پروژه ب��ه ارزش ۳۱.9 ميليارد دلار را به صورت 

فاينانس تاييد كرده است.
۱۵۱ مورد از اين پروژه ها به ارزش ۲9.۳ ميليارد دلار 
به صورت تامين مالي مشترك با موسسات همكار به 
ويژه بانك جهاني و بانك توسعه آسيايي بوده است. 
افزون بر اين بانك رويه هاي سخت گيرانه اي به ويژه 
به لحاظ زيس��ت محيطي در فرايند ارزيابي پروژه ها 

اعمال مي كند.
مهم ترين چالش پيش روي اي��ران در بهره گيري از 
فرصت هاي اين بانك در زمين��ه تامين مالي، تداوم 
تحريم هاي امريكا به شمار مي رود. اين بانك علي رغم 
آنكه خود را متعه��د به رعاي��ت تحريم هاي امريكا 
نمي داند، پس از اعمال تحريم ها عليه روسيه و ميانمار 
هيچ گونه همكاري جديدي با آنها صورت نداده است 

و همان مسير بانك جهاني را تداوم بخشيده است.

تحريم هاي امريكا علي��ه ايران در طيف تحريم هاي 
ثانويه با آثار فراسرزميني قرار مي گيرد كه در قياس 
با تحريم هاي روسيه و ميانمار بسيار شديدتر است. 
اما در عين حال تحريم هاي اعمال��ي عليه ايران در 
دوره ترامپ از س��وي سازمان ملل اعمال نشده بلكه 
تحريم هاي امريكاست و وجاهت قانوني در نهادهاي 
بين المللي ندارد. چين به عنوان مهم ترين عضو اين 
بانك در قالب قانون ض��د تحريم هاي خارجي خود 
همكاري در اجراي اين تحريم ها را ممنوع كرده است.

در چنين شرايطي ايران براي دريافت منابع مالي از 
اين بانك مسير دش��واري پيش رو دارد. در گذشته 
نيز درخواس��ت هاي ايران ب��راي تامين مالي برخي 

پروژه هاي شهري از سوي اين بانك رد شده است.
اما اي��ن بانك الزامي به رعاي��ت تحريم هاي امريكا 
ندارد و بر اس��اس تقاض��اي وام گيرن��ده، اقدام به 
اعطاي وام به ارزهاي ديگ��ر نيز مي كند. در همين 
راس��تا، بانك تا به ام��روز، منابع مال��ي را به يورو، 
رنمينبي )يوان( و ارزهاي محلي مانند روپيه هند و 

روپيه اندونزي ارايه كرده است. افزون بر اين ايران 
تاكنون ب��ه تفاهم هاي موقتي و م��وردي مهمي با 
امريكا دس��ت يافته اس��ت. دامنه اين نوع تفاهم ها 
مي توان��د به عدم مخالفت امريكا ب��ا دريافت منابع 
مالي از بانك سرمايه گذاري زيرساخت در پروژه هاي 
غيرتحريمي گس��ترش يابد. اغلب پروژه هاي ايران 
كه نيازمند تامين مالي نهادهاي بين المللي هستند، 
در ردي��ف پروژه هاي بشردوس��تانه و غيرتحريمي 

قرار مي گيرند.
بنابراي��ن ايران مي تواند كانون تمرك��ز خود را براي 
درياف��ت مناب��ع مالي از اي��ن بانك، ب��ر پروژه هاي 
غيرتحريمي بگذارد، بر پرداخ��ت منابع به ارزهاي 
ديگر متمركز ش��ود و منافع يكي از اعضاي كليدي 
بانك را در اين پروژه ها درگير نمايد. در اين فرآيند، 
تعامل با چين و هند به عنوان اعضاي كليدي بانك از 
اهميت ويژه اي برخوردار است. از ديگر سو در فرآيند 
تفاهم هاي موقتي با امريكا به نوعي عدم مخالفت و 

فشار امريكا بر بانك را تضمين كند.

سرپرستدفترروسيهوقفقازسازمانتوسعهتجارتخبرداد

رايزنيباهياتازبكيبرايافزايشحجمتجارت
سرپرس��ت دفتر روس��يه و قفقاز س��ازمان توسعه 
تجارت، با اشاره به سفر وزير انرژي ازبكستان و هيات 
همراه به ايران و همراهي معاونان وزارت صمت در 
پنج كميته مختلف از جمله صنعت، خودرو، دارو، 
معدن و حمل و نقل با هيات ازبكي، اظهار اميدواري 
كرد اين س��فر نتايج مثبتي براي توسعه تجارت دو 
كشور به همراه داشته باشد. اكبر گداري، سرپرست 
دفتر روسيه و قفقاز سازمان توسعه تجارت با اشاره 
به دس��تاوردهاي س��فر وزير صمت به ازبكستان، 
گفت: عباس علي آبادي، وزير صمت به همراه يك 
هيات تجاري از بخش خصوصي ۴ تا 7 بهمن سال 
جاري عازم ازبكس��تان ش��د؛ در اين سفر مقرر شد 

وزير انرژي ازبكس��تان براي پيگي��ري موضوعات 
و امضاي توافق��ات نهايي عازم تهران ش��ود. وي با 
بيان اينكه وزير انرژي ازبكس��تان ۱۳ اس��فند وارد 
تهران شد، اضافه كرد: ميرزا محمود اوف چورابيك، 
وزير انرژي ازبكس��تان به همراه تيم��ي از معاونان 
وزارتخانه هاي مختلف اين كش��ور از جمله حمل و 
نقل، معدن و تجارت و س��رمايه گذاري و تعدادي از 
فعالان اقتص��ادي بخش خصوصي به تهران آمدند. 
به گفته گداري سفر هيات دولتي ازبكستان تا ۱۶ 
اسفند ادامه خواهد داشت. سرپرست دفتر روسيه و 
قفقاز سازمان توسعه تجارت با اشاره به برنامه ريزي 
ديدارهاي هيات دولتي ازبكس��تان از ايران، اظهار 

ك��رد: معاونان وزارت صم��ت در ۵ كميته مختلف 
از جمل��ه صنعت، خ��ودرو، دارو، مع��دن و حمل و 
نقل هيات ازبك��ي را همراهي خواهن��د كرد.  وي 
ادامه داد: طبق برنامه ريزي هاي انجام ش��ده س��ه 
شنبه۱۵ اسفند، وزير صمت و وزير انرژي ازبكستان 
جمع بندي از توافقات نهايي في مابين دو كشور را 
ارايه خواهند داد كه اميدواريم اين سفر نتايج مثبتي 
براي ما همراه داش��ته باش��د. گداري با برشمردن 
مهم ترين اقلام صادراتي ايران به ازبكس��تان، بيان 
كرد: انواع كامپاندهاي پليمري، كابل، محصولات 
مربوط به خوراك آماده آبزيان، پروفيل فولادي و...   
در يك سال اخير به ازبكستان صادر شده است و از 

اين كشور نيز نخ پنبه، پتاسيم، حبوبات، لوبيا چيتي 
و نخ ابريشمي وارد ايران شده است. سرپرست دفتر 
آس��ياي ميانه، قفقاز و روس��يه حجم مبادلات ۱0 
ماهه ايران با ازبكستان را بيش از ۳70 ميليون دلار 
دانس��ت و افزود: حجم صادرات به اين كشور بيش 
از ۲70 ميليون دلار بوده اس��ت كه نسبت به مدت 
مشابه سال گذش��ته رشد ۲0 درصدي كرده است. 
همچنين حجم واردات ح��دود ۱00 ميليون دلار 
بوده است. وي در پايان با تاكيد بر اينكه ازبكستان 
جزو ۱۵ كش��ور هدف صادراتي ايران است، گفت: 
در ۲0۲۳ حجم مبادلات ايران طبق گزارش مركز 
آمار ازبكستان بيش از ۵00 ميليون دلار بوده است. 
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خبرروز

افزايش بارش هاي كشور در اسفندماه
داده هاي سازمان هواشناسي نشان مي دهد با وجود افزايش قابل توجه بارش ها طي اسفندماه اما كشور نسبت به شرايط نرمال با كمبود 
بارش روبه روست. بر اساس داده هاي سازمان هواشناسي طي هفت روز گذشته منتهي به ۱۲ اسفندماه، كشور به طور ميانگين ۱۶.۷ 
ميليمتر بارش دريافت كرده كه اين ميزان در بلندمدت ۷.۶ ميليمتر است بنابراين ۱۲۱ درصد بارش بيشتر در اين بازه زماني دريافت شده 
است.از ابتداي ماه جاري منتهي به ۱۲ اسفندماه به طور ميانگين ۲۰.۹ ميليمتر بارش ثبت شده در حالي كه ميزان آن در بلندمدت ۱۱.۶ 
ميليمتر است. در نتيجه ۷۹.۸ درصد با افزايش بارش نسبت به بلندمدت روبه رو بوده ايم.از ابتداي زمستان تا ۱۲ اسفندماه به طور ميانگين 
۶۶.۸ ميليمتر بارش در كشور ثبت شده كه نسبت به ميانگين بلندمدت )۸۱.۱ ميليمتر( با كاهش ۱۷.۶ درصدي بارش روبه رو هستيم.

مسوولانبايدسبدمعيشتراواقعيببينند

افزايش۲۰درصديحقوقكارگراندرمقابلسبدمعيشتي۲۸ميليونتوماني

مزد ۱۴۰۳ در كما

تعادل|
 هر چند ديگر نهادهاي رسمي ارقامي در 
مورد قيمت سبد معيشت و تورم منتشر 
نمي كنند. اما كافي است افزايش قيمت ها در بهمن ماه 
گذشته را مورد بررسي قرار دهيم تا ببينيم كه نرخ سبد 
معيشتي در كلان شهرها به بيش از ۳۰ ميليون تومان 
رس��يده و اين در حالي است كه دولت اعلام كرده براي 
افزايش حقوق كارمندان و كارگران در سال پيش رو به 
دليل تورم هاي انتظاري محدوديت دارد. با اين وضعيت 
بايد گفت كه مزد ۱۴۰۳ در كما به سر مي برد و در واقع 
دولت نه تنها نمي تواند كنترلي بر روي تورم داشته باشد 
كه حتي نمي تواند دستمزد كارگران را به سبد معيشتي 
مورد نيازش��ان هم نزدي��ك كند. از س��ال ۹۸ تاكنون 
شاخص هاي تورمي در مسير صعودي قرارگرفته اند و اين 
صعود طي سال هاي ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ وارد مرحله جديدي 
شد. در همين سال ها بود كه فقر مطلق در جامعه به شكل 
كاملا محسوسي افزايش پيدا كرد. حالا ديگر بسياري از 
كارگران توان خريد بسياري از اقلام مورد نياز خوراكي 
را ندارند. گوشت قرمز و مرغ از سفره معيشت بسياري از 
مردم بيرون گذاشته شده است. ماهي هم كه از سال ها 
قبل با قيمت هايي عرضه مي شد كه هر كسي توان خريد 
آن را نداشت. بسياري از مردم حتي براي تامين پروتئين 
مورد نياز خود از طريق تخم مرغ هم با مشكل مواجهند 
چرا كه براي خيلي از افراد خريد تخم مرغ دانه اي ۴ هزار 
تا ۴ هزار و ۵۰۰ تومان غير ممكن به نظر مي رس��د. هر 
چه پيش مي رويم قيمت أقلام خوراكي به حدي افزايش 
پيدا كرده كه نشان از سقوط سنگين افراد به زير خط فقر 
مطلق دارد. اين در حالي است كه هنوز هم دولتمردان 
 معتقدند ت��ورم را كنترل كرده اند. هن��وز هم كارگران

 چش��م انتظار برگزار شدن جلسه ش��وراي عالي كار و 
افزايش دس��تمزدها با توجه به تورم هستند و هنوز هم 
مسوولان س��عي دارند وضعيت اقتصادي را بهتر از آن 
چيزي كه هست نشان دهند در حالي كه واقعيت موجود 
در جامعه نشان مي دهد كه فقر هر روز دامنه بيشتري 

پيدا و افراد بيشتري را درگير خود مي كند. 

    حذف پروتئين از سفره خانواده ها
با افزايش قيمت گوش��ت قرمز به كيلويي ۸۰۰ هزار 
تومان و افزايش قيمت مرغ به كيلويي بيش از ۹۰ هزار 
تومان باعث شده تا پروتيين از سفره بسياري خانواده ها 
حذف شود. فرقي نمي كند شما يك بازنشسته باشيد 
يا كارگر يا حت��ي كارمند به هر ح��ال از پس خريد 
پروتئين مورد نياز خود با توجه به حقوقي كه دريافت 

مي كنيد بر نخواهيد آمد. 
فريدون ملكي، كارش��ناس اقتصادي در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: متاسفانه اطلاعات مسوولان با 
آن چيزي كه درجامعه جريان دارد تفاوت داشته و 
همين امر باعث شده تا آنها تصوير درست و دقيقي 
از انتظارات مردم نداشته باشند. اين اشتباه حاصل 
كدام محاس��به خطا است مس��اله اي است كه بايد 
مورد بررسي قرار بگيرد. وقتي واقعيت جامعه نرخ 
سبد معيشت را در بهترين حالت ۲۸ ميليون تومان 
محاس��به مي كند در حالي كه حق��وق كارگران و 
بازنشس��تگان و حتي برخي از كارمندان يك سوم 
اين مبلغ هم نيست نمي توانيم مدعي كنترل تورم 

در جامعه باشيم.
او مي افزايد: در حال حاض��ر مردم حتي براي خريد 
ابتدايي ترين مايحتاج خود هم با مش��كل مواجهند. 
كارگران اگر قرار باش��د در تمام طول ماه تنها از نان 
و تخم مرغ يا پنير اس��تفاده كنند باز هم حقوقي كه 
دريافت مي كنند كفاف تامين همين سه قلم را هم 
نمي دهد. نبايد فراموش كنيم كه بخش عظيمي از 
دريافت��ي افراد صرف پرداخت هزينه هاي مس��كن 
مي شود و همين امر باعث شده كه سفره مردم هر روز 

بيشتر از روز قبل خالي تر شود. 
اين كارشناس اقتصادي درباره نتيجه بررسي هاي 
كميته مزد در جلسه ش��وراي عالي كار مي گويد: 
تا زمان��ي كه دس��تمزدها به تورم نزديك نش��ود 
ما نمي توانيم انتظار داش��ته باش��يم كه وضعيت 
معيشت كارگران به سامان برسد. البته با توجه به 
اظهارنظرهاي چند روز گذشته به خوبي مي توان 

دريافت ك��ه دولت هيچ تصميمي براي رس��اندن 
دستمزد به تورم موجود ندارد و از همين الان هم 

محدوديت هايي در اين زمينه اعلام شده است. 

    جنگيدن براي بقا
فاطمه رحماني، كارش��ناس جامعه شناسي نيز در 
اين باره به »تع��ادل« مي گويد: در حال حاضر مردم 
براي بقاي خود در حال جنگ با تورمي هس��تند كه 
هيچ كنترلي بر آن ندارند. همين مس��اله باعث شده 
تا مش��كلات و آس��يب هاي اجتماعي نيز به ميزان 
گسترده اي افزايش پيدا كند. فساد، دزدي، خودكشي 
و... طي سه سال گذشته با افزايش چشمگيري مواجه 
شده اس��ت و اگر قرار باشد وضعيت به همين منوال 
ادامه پيدا كند نمي توانيم آينده خوبي را براي جامعه 
پيش بيني كنيم. وقتي اكثريت جامعه در فقر و فلاكت 
به سر ببرند كم كم تمامي ارزش هاي اخلاقي جايگاه 
خود را از دس��ت مي دهند و جامعه دچار هرج و مرج 

و بحران مي شود. 
او مي افزايد: ح��الا ديگر تمام مردم ب��ا اين واقعيت 
تلخ مواجه ش��ده اند كه دريافتي آنها به ريال اس��ت 
اما هزينه هاي زندگي شان به دلار محاسبه مي شود 
و همين امر باعث ش��ده تا قدرت خريد افراد هر روز 
كاهش پيدا كند در چنين ش��رايطي ما با كم ارزش 
شدن پول ملي هم مواجه هستيم تمامي اينها مي تواند 
تاثيرات مخربي در مناسبات اجتماعي داشته باشد. 
در واق��ع وقتي مردم با اين مي��زان از فاصله طبقاتي 
مواجه مي شوند ديگر نمي توان انتظار داشت كه رفتار 
آنها در چارچوب اخلاق و رعايت قوانين باشد. هر چه 
فاصله طبقاتي در كشور بيشتر شود ناهنجاري هاي 
اجتماعي افزايش پيدا مي كند و اين مساله نبايد از ديد 

مسوولان امر دور بماند. 
رحماني مي گوي��د: ما نمي توانيم م��ردم را در فقر و 
فلاكت نگاه داريم و از آنها انتظار داشته باشيم تا تمامي 
قوانين جامعه را به طور دقيق و كامل اجرا كنند. همين 
مساله باعث مي شود كه ناگهان با افزايش آمار دزدي، 

زورگيري و ... در جامعه مواجه مي شويم. از طرف ديگر 
بي توجهي به مشكلات معيش��تي مردم اعتماد آنها 
نسبت به مسوولان را خدشه دار مي كند و اين از بين 
رفتن اعتماد خود مي تواند عواقب ناراحت كننده اي 

به دنبال داشته باشد. 

    صعود شاخص هاي تورمي در جديدترين 
داده هاي مركز آمار

در تازه ترين داده هاي مركز آمار صعود شاخص هاي 
تورمي خوراكي ها همچنان با قدرت بسيار ادامه دارد؛ 
اين داده ها نشان مي دهد » ۳۸ درصد اقلام خوراكي 
منتخب، در بهمن ماه تورمي بيش��تر از تورم سالانه 
داشته اند«؛ در بهمن ماه ١٤٠٢، از ٥٣ قلم خوراكي 
منتخب در نقاط شهري، تعداد ٢٠ قلم، درصد تغيير 
قيمت سالانه ش��ان بالاتر از نرخ تورم نقطه اي نقاط 
شهري كشور )۳۶.۲ درصد( بوده است. در اين ميان، 

انواع پروتئين همچنان ركورددار تورم سالانه است.
تورم ماهان��ه  اقلام پروتئيني در بهمن ماه ركورددار 
است؛ داده هاي مركز آمار ايران نشان مي دهد »در 
بهمن امس��ال، اقلام ماهي قزل آلا ب��ا ۳.۲ درصد، 
گوشت گوسفند با ٢.٩ درصد و كنسرو تن ماهي با 
٢.٠ درصد بيشترين افزايش قيمت را نسبت به ماه 

قبل داشته اند.«

    فقط تخم مرغ!
به گزارش ايلنا نش��انه هايي از اي��ن واقعيت تلخ كه 
كارگران گزينه ديگري براي پر كردن سفره ها به جز 
نان و پنير و نان و تخم مرغ ندارند و تخم مرغ به تنها قلم 
پروتئيني خوراك فرودستان تبديل شده، در اظهارات 
مقامات رسمي نيز ديده مي شود. يازدهم اسفندماه، 
رييس اتحاديه مرغ تخم گ��ذار تهران گفت: »روزانه 
۳۷۰۰ ت��ا ۳۸۰۰ تن و ماهانه ۱۰ تا ۱۵ هزارتن تخم 
مرغ در كشور توليد مي شود. مصرف تخم مرغ بالا رفته، 
زيرا ارزان ترين كالاي پروتئيني بوده و همچنين در 
نيمه دوم سال نيز تقاضا بيشتر مي شود. سرانه مصرف 
تخم مرغ در كشور در سال هاي اخير به حدود ۱۴ تا 

۱۵ كيلو رسيده است.«

    سبد معيشت را »واقعي« ببينيد
حال سوال اينجاست با اين صعود سنگين قيمت ها 
چگونه قرار بوده سفره هاي كارگران و سطح زيستي 
آنها از نابودي و سقوط مدام حفظ شود؛ وقتي افزايش 
چندباره نرخ ارز، خب��ر از تداوم نمودارهاي تورمي با 
سرعت بيشتر دارد، افزايش دستمزد كارگران شاغل 
و بازنشسته بايد چه رقمي مصوب شود كه بتواند از پس 
هزينه هاي زندگي بربيايد؟ براساس آخرين محاسبات 
مستقل، سبد معيشت خانوارهاي كارگري )حداقل 

هزينه ه��اي زندگي در يك ماه( براس��اس داده هاي 
تورمي آذرماه در كلان شهرها به بيش از ۲۸ ميليون 
تومان رس��يده اس��ت؛ اگر داده ه��اي تورمي بهمن 
۱۴۰۲ را مبنا قرار دهيم و با احتس��اب اينكه مبناي 
محاسبات سبد معيشت، سبد خوراكي هاي خانوار 
است و اقلام خوراكي به خصوص پروتئيني، ركورددار 
تورم بهمن ماه بوده اند، س��بد معيش��ت واقعي اين 
روزها چه نرخي دارد؟ عليرضا خرمي، در اين رابطه 
با تاكيد بر اينكه »اكنون ديگر نوبت دولت و وزير كار 
و تمامِ دست اندركاران تعيين حقوق و دستمزد است 
كه چش��م خود را بر روي واقعيت باز كنند و ببينند 
كارگران ديگر نان در سفره ندارند« مي گويد: كارگران 
با اين حقوق هاي ناچيز شرمنده اولاد و خانواده خود 
هستند؛ حداقل حقوق كارگران ۷ الي ۸ ميليون تومان 
است اما چندين ماه است كه سبد معيشت از مرز ۲۳ 
ميليون تومان عبور كرده است؛ انتظاري كه كارگران 
دارند اين اس��ت كه حداقل امسال سبد معيشت را 

»واقعي« ببينند و سياسي به قضيه مزد نگاه نكنند.
اين فعال صنفي كارگران شركت پلي اكريل اصفهان 
تاكيد مي كند كه »اگر داده هاي تورمي بهمن را مبناي 
كار قرار دهند و وزن اقلام در سبد معيشت را واقعي در 
نظر بگيرند، حتماً رقم سبد معيشت در كلان شهرهاي 

كشور از ۳۰ ميليون تومان هم فراتر رفته است.«

گزارش

رويداد

با نزديك ش��دن به تعطي��لات نوروز و ل��زوم آمادگي 
واحدهاي مختلف نظام س��لامت جهت ارايه خدمات 
مورد لزوم به بيم��اران، وزارت بهداش��ت از آغاز طرح 
س��لامت نوروزي از ۲۴ اس��فندماه خبر داده و ضمن 
اعلام نحوه فعاليت مراكز درمان��ي، هرگونه تعطيلي 
بخش هاي بستري در تعطيلات نوروزي را نيز ممنوع 

اعلام كرده است.
طرح س��لامت نوروزي س��ال ۱۴۰۳ از ساعت ۸ 
صبح روز پنجشنبه ۲۴ اسفند ۱۴۰۲ شروع و در 
س��اعت ۸ صبح روز شنبه ۱۸ فروردين ۱۴۰۳ به 
پايان مي رسد. بر اين اساس و بنابر اعلام مسوولان 
وزارت بهداش��ت، س��تاد طرح س��لامت نوروزي 
دانش��گاه هاي علوم پزش��كي با مديريت رييس 
دانش��گاه و با حضور معاونان بهداش��ت، درمان، 
توسعه و غذا و دارو جهت پايش و نظارت بر كيفيت 
ارايه خدم��ات مراكز درماني و بيمارس��تان هاي 
كش��ور و ارايه خدمت موثر و به هنگام، تش��كيل 

خواهد شد.

    تعطيلي بخش هاي بستري، ممنوع
بناب��ر اع��لام واعظ��ي، ريي��س مرك��ز مديريت 
بيمارس��تاني و تعال��ي خدم��ات بالين��ي وزارت 
بهداشت، با آغاز طرح س��لامت نوروزي، تيم هاي 
ويژه ارزيابي اين طرح در ستاد دانشگاه هاي علوم 
پزشكي تشكيل شده و بازديدهاي ميداني و روزانه 
از مراكز بهداش��تي درماني و بيمارستان ها انجام 
مي شود و براساس دس��تورالعمل ابلاغي معاونت 
درمان هرگون��ه تعطيلي بخش هاي بس��تري در 

تعطيلات نوروزي، ممنوع است.

    حضور متخصصان مقيم در بيمارستان ها 
مطابق برنامه شيفت كاري

به اذعان رييس مركز مديريت بيمارس��تاني و تعالي 
خدمات بالين��ي وزارت بهداش��ت، متخصصان طب 
اورژانس، بيهوش��ي و س��اير متخصص��ان مقيم، در 
بيمارس��تان هاي عمومي دانش��گاهي، مطابق برنامه 
شيفت كاري بايد در مركز بايد حضور يابند. همچنين 
حضور يا دسترسي سريع به متخصصان ساير رشته هاي 
تخصصي از جمله داخلي، زنان، اطفال و جراحي عمومي 

مورد تاكيد است.

    فعاليت اورژانس ها و بخش هاي ويژه 
بيمارستاني با تمام ظرفيت

همچنين با تاكيد معاونت درمان وزارت بهداش��ت، 
بخش اورژان��س و تمامي بخش هاي وي��ژه و دياليز 
در كليه بيمارس��تان ها بايستي با تمامي ظرفيت به 
مراجعه كنندگان خدمات لازم را ارايه دهند. پذيرش 
و پاس��خگويي بيماران با س��كته حاد قلبي و مغزي 
نيز مطابق دس��تورالعمل ك��د ۲۴۷ و ۷۲۴ در تمام 

بيمارستان هاي مجري برنامه بايد صورت پذيرد.

    انجام شبانه روزي آزمايش هاي اورژانس 
و تصويربرداري

بنابر اعلام رييس مركز مديريت بيمارستاني و تعالي 
خدمات باليني وزارت بهداشت، دسترسي به خدمات 
با كيفيت و به هنگام در انج��ام آزمايش هاي اورژانس 
در كليه آزمايش��گاه هاي بيمارس��تاني و بخش هاي 
تصويربرداري همه بيمارس��تان هاي دانش��گاهي به 
صورت شبانه روزي انجام و امكان ارايه اين خدمات با 
هماهنگي و اطلاع رساني از طريق رسانه هاي محلي هر 

دانشگاه به هموطنان صورت مي پذيرد.

    نحوه نوبت دهي در ايام نوروز
همچنين در خصوص نوب��ت دهي و ارجاع الكترونيك 
نيز بايد گفت كه در راستاي تكريم بيماران و مراجعان 
درمانگاه هاي تخصص��ي در خصوص نحوه وقت دهي و 
پذيرش، همچنين كاهش هزينه هاي مربوط به ترددهاي 
غيرضروري بيماران به بيمارستان ها و مراكز درماني و 
مديريت ويزيت مراجعه كنندگان، طي اقدام مشترك 
با حوزه مديريت اطلاعات و فناوري وزارت بهداش��ت، 
ضرورت نوبت دهي الكترونيكي در بيمارستان ها و مراكز 
درماني و تجهيز بيمارس��تان ها به نرم افزار نوبت دهي 

الكترونيكي، مورد تاكيد قرار گرفته است.

    ارايه خدمات به 
بيماران خاص و صعب العلاج

در كلينيك هاي طرح سلامت نوروزي
در طرح س��لامت نوروزي همچنين تسهيلاتي براي 
بيماران خ��اص و صعب العلاج در نظر گرفته ش��ده؛ 
به طوري كه به گفته دكت��ر عليرضايي - رييس مركز 
مديريت پيوند و درمان بيماري هاي وزارت بهداش��ت 
امكان ارايه خدمات بهينه به بيم��اران صعب العلاج و 
خاص در كلينيك هاي مرتبط توس��ط دانشگاه هاي 
علوم پزشكي در طرح سلامت نوروزي فراهم شده است. 
همچنين تمامي واحدهاي شناسايي و فراهم آوري اعضا 
و بخش هاي پيوند اعضا در كشور برحسب مورد، در ايام 

نوروز به فعاليت خود ادامه مي دهند.

    چگونگي فعاليت مراكز شيمي درماني
با اعلام مسوولان وزارت بهداش��ت، تمام اورژانس هاي 
مراكز تخصصي درمان سرطان در ايام تعطيلات نوروز 
فعال هستند و تاكيد شده كه به منظور عدم وقفه در درمان 
بيماران، كليه مراكز شيمي درماني و پرتو درماني دولتي 
پاسخگوي تمام مراجعان بوده و در بخش خصوصي با 
فعاليت حداقل يك سوم تعداد تخت هاي شيمي درماني 
سرپايي )حداقل ۲ روز در هفته( خدمات لازم ارايه شود.

    نحوه فعاليت مراكز دندانپزشكي
دولتي و خصوصي

وزارت بهداش��ت همچنين تاكيد كرده، دانشگاه هاي 
علوم پزش��كي در م��ورد مراكزي كه اي��ام تعطيلات 
نوروز ام��كان ارايه خدمات تش��خيصي، تخصصي و 
درماني س��رطان را دارند، به عموم مردم اطلاع رساني 
كنند. در مجموع هم در هر دانشگاه حداقل يك مركز 
دندانپزش��كي ش��بانه روزي دولتي و در كلان شهرها 
علاوه بر مراكز دولتي، حداقل ۲ مركز دندانپزش��كي 
شبانه روزي خصوصي در ايام نوروز بايد فعاليت داشته 
باشند و اطلاع رساني لازم در اين زمينه نيز انجام شود.

    ابلاغيه سازمان نظام پزشكي درباره 
فعاليت مراكز درماني خصوصي و مطب ها

همچنين دكتر لاري پور ، معاون فني و نظارت سازمان 
نظام پزشكي درباره نحوه فعاليت موسسات تشخيصي 
درماني بخش خصوصي در ايام ن��وروز، از ابلاغيه اين 
سازمان جهت آمادگي اين مراكز و مطب هاي پزشكي 
به منظور مش��اركت در ارايه خدم��ات درماني مورد 
لزوم در تعطيلات نوروز خبر داده اس��ت. او تاكيد كرد 
كه نظام پزش��كي هاي سراسر كش��ور آماده اند ضمن 
هماهنگي ه��اي لازم جه��ت آمادگ��ي اورژانس هاي 
مراكز درماني، تصويربرداري، آزمايشگاه ها و مطب ها، 
تمهيدات لازم جهت مشاركت و همكاري هاي مطلوب 
با دانش��گاه هاي علوم پزشكي و شبكه هاي بهداشت و 
درمان شهرستان هاي تحت پوشش خود را با هدف ارايه 

خدمات بهينه در اين ايام، صورت دهند.

تعطيليبخشهايبستريبيمارستانهادرتعطيلاتنوروزممنوع
رويخطخبر

ميزانخساراتسيلدرسيستانوبلوچستان
سخنگوي س��ازمان مديريت بحران، با اشاره به سيل 
سيستان و بلوچستان، گفت: ۳۰ راه مواصلاتي با كمك 
عوامل راهداري و اس��تانداري، بازگش��ايي شده و برق 
۳۱ روستا نيز وصل شده است. حسين ظفري، افزود: 
در هفته گذشته بارش هاي زيادي در استان سيستان 
و بلوچستان ش��اهد بوديم كه موجب وقوع سيلاب و 
آب گرفتگي در مناطق روستايي استان شد. ارزيابي هاي 
اوليه نشان مي دهد كه در اثر وقوع اين سيلاب در حدود 
۲,۰۰۰ ميليارد تومان خسارت وارد شده است و مناطق 
جنوبي اس��تان از جمله چابهار، نيكش��هر، قصرقند و 
دشتياري خس��ارت بيشتري را متحمل ش��ده اند. او 
ادامه داد: حدود ۱۹۰۰۰ هكتار از اراضي استان تحت 
تأثير اين حادثه قرار دارد و حدود ۸۰۰ واحد مسكوني 
آسيب ديده است كه از ميان آنها ۳۰۰ واحد بايد از ابتدا 
احداث شود و ۵۰۰ واحد نياز به تعمير دارد. ظفري با بيان 
اينكه برخي زيرساخت ها و شريان هاي حياتي از جمله 
تيرهاي برق، جاده ها، راه ها، مخابرات از اين سيلاب و 
آب گرفتگي متأثر شده اند، گفت: ۳۰ راه مواصلاتي با 

كمك عوامل راه داري و اس��تان داري استان سيستان 
و بلوچستان بازگش��ايي شده است. همچنين از ميان 
۴۱ روس��تا كه دچار قطعي برق بودند، برق ۳۱ روستا 
وصل شده است و ۱۰ روستاي باقي مانده به دليل ادامه 
آب گرفتگي داراي نوس��ان برق هستند. او همچنين 
بيان كرد: بس��ته هاي غذايي و سهميه آرد به مناطق 
تحت تأثير ارسال شده است كه بخشي را هلال احمر و 
بخشي ديگر را سپاه و ارتش از طريق هوايي به مناطق 
محاصره سيلاب منتقل كرده اند. البته برخلاف تصور 
عموم تعداد روستاهاي تحت تأثير سيلاب كم است. 

ظفري افزود: با توجه به احتمال ادامه بارش ها در هفته 
جاري و سيلابي ش��دن مجدد رودخانه ها و همچنين 
ايجاد آب گرفتگي، هواشناسي براي روزهاي دوشنبه و 
سه شنبه هشدار نارنجي داده است. به همين دليل ما به 
دستگاه هاي امدادي استان، سپاه، ارتش، هلال احمر، 
بسيج و همچنين استان هاي هم جوار هشدار داده ايم. 
استان هاي خراسان جنوبي، هرمزگان و كرمان هم در 
آماده باش كامل هستند. سخنگوي سازمان مديريت 
بحران در ادامه ضمن تشكر از حضور نيروهاي امدادي 
و مس��وولان گفت: در روز گذشته وزير كشور، رييس 
سازمان مديريت بحران، فرمانده نيروي زميني سپاه و 
مسوولان هلال احمر در استان حضور پيدا كردند. علاوه 
بر اين گروه هاي جهادي و مردمي هم در منطقه حضور 
يافته اند كه با موجب دل گرمي مردم و امدادرسانان است. 
او در پايان با تاكيد بر اينكه در زمان بحران مهم ترين چيز 
وحدت و همدلي است، افزود: توصيه من اين است كه 
مردم به حرف دل سوزان خود كه در وسط ميدان هستند 

گوش كنند و به شايعه سازان توجه نداشته باشند.

نمايش۱۲۷سنگيشمهنديدركاخگلستان
تعداد ۱۲۷ قطعه سنگ يشم هندي، در كاخ گلستان 
به نمايش گذاش��ته ش��د. به گزارش اداره كل روابط 
عمومي و اطلاع رس��اني، آيين بازگش��ايي نمايشگاه 
هندوس��تان در گلس��تان مجموعه يشم هاي نفيس 
گنجينه كاخ گلس��تان با حضور علي دارابي قائم مقام 
وزير و مع��اون ميراث فرهنگي كش��ور و رود را كائورا 
س��فير هند در ايران، ظهر دوشنبه چهاردهم اسفند 
۱۴۰۲ در مجموعه ميراث جهاني كاخ گلستان برگزار 
ش��د. آفرين امامي مدير مجموعه ميراث جهاني كاخ 
گلستان با اش��اره به اينكه يشم از مهم ترين كالاهاي 
تجاري داد و ستد شده از طريق راه ابريشم است، افزود: 
بر اساس پژوهش هاي انجام شده اكثر اشياي نفيس 
ميراث جهاني كاخ گلستان متعلق به هنرمندان هند 

و نشانگر روابط فرهنگي و سياسي بين ايران و هند در 
دوره قاجار است. در ادامه مسعود سيد بنكدار پژوهشگر 
اين مجموعه درباره پژوهش هاي انجام ش��ده درباره 
اين مجموعه نفيس بيان كرد: يشم يكي از مهم ترين 
جواهرات در تاريخ ايران است كه در متون مختلف از 

جمله تاريخ بيهقي به آن اشاره شده است. پژوهشگر 
مجموعه نفيس يشم هاي كاخ گلستان ادامه داد: ابتدا 
اين صد قطعه يش��م از مخازن مختلف كاخ گلستان 
جمع آوري و در ادامه س��بقه تاريخي و كاربري آنها از 
طريق اس��ناد موجود در مجموعه گلستان شناسايي 
ش��د. در ادامه پس از اجراي موس��يقي توس��ط گروه 
هندي ش��هيد نيازي رود را كائورا سفير هند در ايران 
به سخنراني پرداخت. س��فير هند در ايران ادامه داد: 
نسخ خطي فارسي بسياري در هند وجود دارد و اولين 
روزنامه فارس��ي در بنگال چاپ مي شده است. دولت 
هند بر آموزش و حفظ زبان فارسي تاكيد بسيار دارد 
و زبان فارس��ي جزو ۹ زباني است كه در مدارس هند 

تدريس مي شود.

اعلامآمارتعدادموتورسيكلتهايايرانوتهران
معاون عمليات پليس راهور تهران بزرگ مي گويد: مقصر 
حدود ۴۷ درصد از فوتي هاي ش��هر ته��ران رانندگان 
موتورسيكلت هستند. معاون عمليات پليس راهور تهران 
بزرگ گفت: در ۷۲ درصد از تصادفاتي كه موتورسواران 
فوت ش��ده اند، خود آنه��ا مقصر در حادث��ه بوده اند كه 
نشان دهنده تخلفات آنها بوده است. سرهنگ احسان 
مومني مع��اون عمليات پليس راهور ته��ران بزرگ در 
خص��وص تخلف��ات موتورس��واران در پايتخت گفت: 
موتورسيكلت يك وس��يله نقليه ارزان، سبك و داراي 
قدرت مانور بسيار بالاست كه مي تواند سرعت زياد هم 
برود. موتورسيكلت مي تواند هم براي تفريح و هيجان و 
هم براي كار و درآمدزايي و نيز به منظور استفاده از يك 

وسيله حمل و نقلي و رفت و آمدي و رفتن به سر كار از آن 
استفاده كرد. او افزود: روز به روز بر تعداد استفاده كنندگان 
و بر تعداد دس��تگاه هاي موتورسيكلت افزوده مي شود. 
جالب اس��ت بدانيد در كل كش��ور حدود ۱۲ ميليون 
موتورسيكلت وجود دارد كه فقط در شهر تهران ۴ ميليون 
۳۰۰ هزار موتورسيكلت تردد مي كند. يعني ۳۶ درصد 

از موتورسيكلت هاي كل كشور در پايتخت وجود دارد.
معاون عمليات پليس راهور تهران بزرگ بيان داشت: يكي 
از دغدغه هاي اصلي مسوولان بحث تردد موتورسيكلت ها 
است و دليل آن هم بي نظمي ها و تخلفاتي است كه انجام 
مي دهند. برخي از اين موتورسواران با تخلفات خود باعث 
تصادف و حوادث رانندگي مي شوند و اين موضوعات از 

دغدغه هاي اصلي پليس راهور تهران بزرگ و همچنين 
جزو مطالبات به حق شهروندان است، مردم تقاضا دارند 
با تخلفات موتورسواران برخورد شده تا نظم بيشتري در 
سطح شهر حاكم ش��ود. سرهنگ مومني افزود: مقصر 
حدود ۴۷ درصد از فوتي هاي ش��هر ته��ران رانندگان 
موتورسيكلت هستند. يك زماني بود كه مي گفتيم ۳۳ 
درصد از تصادفات فوتي مربوط به موتورسيكلت سواران 
اس��ت زيرا آن زمان در شهر تهران حدود يك ميليون و 
۷۰۰ هزار موتورسيكلت در شهر تهران وجود داشت، اما 
الان حدود ۴ ميليون ۳۰۰ هزار موتورسيكلت در پايتخت 
تردد مي كنند كه به همين ترتيب در حال حاضر مقصر ۴۷ 

درصد از فوتي ها موتورسيكلت سواران هستند.
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